
НАЦІОНАЛЬНА БІБЛІОТЕКА УКРАЇНИ ІМ. В. І. ВЕРНАДСЬКОГО 

ЦЕНТР ДОСЛІДЖЕНЬ СОЦІАЛЬНИХ КОМУНІКАЦІЙ  

НАЦІОНАЛЬНА ЮРИДИЧНА БІБЛІОТЕКА 

 

    Вимушені переселенці: 
    стан, проблеми, перспективи  

 

(17 – 23 лютого 2025 р.) 
 

 

 

 

 

 

 
 
 

 

ОФІЦІЙНА ІНФОРМАЦІЯ ................................................................ 3 

Центральні органи влади .................................................................... 3 

Місцеве самоврядування ................................................................... 11 

ОГЛЯД ПУБЛІКАЦІЙ ЗМІ .............................................................. 33 

Центральні ............................................................................................ 33 

Регіональні ............................................................................................ 79 

МІЖНАРОДНІ ТА ВІТЧИЗНЯНІ НЕДЕРЖАВНІ 

ОРГАНІЗАЦІЇ ...................................................................................... 85 

 

Київ 2025 



2 

 

Національна бібліотека України імені В. І. Вернадського 

Центр досліджень соціальних комунікацій 

Національна юридична бібліотека 

 

 

Вимушені переселенці: 

стан, проблеми, перспективи 
(17.02-23.02.2025 р.) 

 

Інформаційно-реферативний бюлетень 

(Додаток до журналу «Україна: події, факти, коментарі» 

Ідентифікатор медіа R30-01101) 

Заснований у 2022 р. Видається щотижнево 

Укладальник А. Берегельський  

Відповідальна за випуск Н. Іванова 

 

Адреса редакції: 

НБУВ, Голосіївський просп., 3, Київ, 03039, Україна 

 

 

  

 

© Національна бібліотека України імені  

В. І. Вернадського, 2025 

 



3 

 

ОФІЦІЙНА ІНФОРМАЦІЯ  

Центральні органи влади 

20.01.2025 

Міністерство національної єдності України 

https://unity.gov.ua/2025/02/20/oleksij-chernyshov-zustrivsya-z-

predstavnykamy-mizhnarodnoyi-organizacziyi-z-migracziyi/ 

Олексій Чернишов зустрівся з представниками Міжнародної 

організації з міграції 

Віцепрем’єр-міністр України — Міністр національної єдності України 

Олексій Чернишов сьогодні провів зустріч з Артуром Еркеном — директором 

Міжнародної організації з міграції (МОМ) у Європі та Центральній Азії, а 

також заступником регіонального директора з операцій Драґоном Алексоські, 

головою Представництва МОМ в Україні Алессією Скіавон і координатором 

зі зв’язків з урядом Віталієм Криськом. 

«Фундаментом для подальшої нашої взаємодії може слугувати 

Стратегічний план реагування МОМ в Україні на 2024–2026 роки. Вкотре 

підкреслюю, що Міністерство готове долучитися до його реалізації та 

впровадження конкретних рішень», — сказав Олексій Чернишов. 

Під час зустрічі домовилися про підписання меморандуму про 

співпрацю, залученість у розробку політик міністерства і спільні 

напрацювання стандартизації сервісів, які надаватимуться у Хабах єдності. 

Олексій Чернишов висловив вдячність представництву МОМ в Україні 

за послідовну роботу та допомогу українцям, які постраждали від війни. 

 

*** 

 

20.01.2025 

Міністерство національної єдності України 

https://unity.gov.ua/2025/02/20/oleksij-chernyshov-vzyav-uchast-u-

zustrichi-orgkomitetu-chetvertoyi-mizhnarodnoyi-konferencziyi-z-pytan-

vidnovlennya-ukrayiny/ 

Олексій Чернишов взяв участь у зустрічі оргкомітету четвертої 

Міжнародної конференції з питань відновлення України 

Віцепрем’єр-міністр України — Міністр національної єдності України 

Олексій Чернишов взяв участь у зустрічі оргкомітету Ukraine Recovery 

Conference 2025 — четвертої Міжнародної конференції з питань відновлення 

України, яка запланована на липень у Римі. До складу оргкомітету, зокрема, 

входить Спеціальний посланник з питань відновлення України, Повноважний 

міністр Давіде Ла Чечіліа. 

Цього року одним із чотирьох вимірів, якому присвячена URC2025, є 

людський капітал. Саме це було центральною темою діалогу під час зустрічі з 

оргкомітетом. 



4 

 

«Одне з першочергових завдань нашої держави — створити необхідні 

умови для добровільного повернення українців додому та допомогти розкрити 

їхній потенціал тут, у рідній країні. Адже українці — це стратегічний актив 

держави, це наша ключова суперсила», — зазначив Олексій Чернишов. 

Віцепремʼєр-міністр додав, що Україна продовжує працювати з 

партнерами, адже безпека України — це безпека всього демократичного світу. 

«Світ бачить і знає: Україна непохитна, бо разом зі своїм народом і 

Президентом Володимиром Зеленським стоїть за свободу! Попри все і всіх. 

Наша сила — в єдності!» — наголосив Олексій Чернишов. 

Віцепрем’єр-міністр України подякував колегам із міністерств за якісну 

підготовку й участь у зустрічі. 

 

*** 

 

20.01.2025 

Міністерство національної єдності України 

https://unity.gov.ua/2025/02/20/oleksij-chernyshov-proviv-zustrich-iz-

predstavnykamy-mizhnarodnogo-valyutnogo-fondu/ 

Олексій Чернишов провів зустріч із представниками Міжнародного 

валютного фонду 

Віцепрем’єр-міністр України — Міністр національної єдності України 

Олексій Чернишов провів сьогодні зустріч із представниками Міжнародного 

валютного фонду (МВФ) на чолі з головою місії МВФ в Україні Гевіном 

Греєм. 

Сторони обговорили ключові напрями співпраці та можливі механізми 

підтримки з боку МВФ, зокрема в питаннях інтеграції та соціальної адаптації 

українців за кордоном. 

Партнерам також було представлено роботу Міністерства національної 

єдності, яке активно займається розбудовою програм для підтримки наших 

громадян, що через війну були змушені тимчасово покинути Україну. 

«Виїзд мільйонів українців став серйозним викликом для економіки. 

Адже для її відновлення та зростання після війни потрібні будуть мільйони 

професіоналів і нам вже зараз необхідно залучати їх до проєктів в Україні. 

Маємо конкурувати за своїх громадян, створюючи привабливі умови для 

повернення — економічні стимули, кар’єрні можливості. Але все це можливе 

за умови втілення реформ та економічного зростання», — зазначив Олексій 

Чернишов. 

Віцепрем’єр-міністр також висловив вдячність партнерам за 

конструктивний діалог і послідовну допомогу Україні. 

«Продовжуємо працювати разом, щоб кожен громадянин, незалежно від 

місця перебування, відчував підтримку своєї держави!», — резюмував Олексій 

Чернишов. 
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*** 

17.02.2025 

Урядовий портал 

https://www.kmu.gov.ua/news/uriad-zatverdyv-poriadok-vykorystannia-

koshtiv-u-ramkakh-prohramy-vidnovlennia-ukrainy-iii 

Уряд затвердив порядок використання коштів у рамках Програми 

Відновлення України III 

Кабінет Міністрів України ухвалив постанову, яка визначає порядок та 

умови надання субвенції з державного бюджету місцевим бюджетам для 

реалізації проектів у межах Програми Відновлення України III. Йдеться про 

100 млн євро, які будуть спрямовані на відновлення критично важливих 

об’єктів інфраструктури та розвиток громад.  

Основні напрями фінансування в межах Програми Відновлення України 

III: 

 Енергетична стійкість громад – диверсифікація теплопостачання та 

розвиток розподіленої генерації. 

 Будівництво житла – створення комунального житлового фонду для 

внутрішньо переміщених осіб, працівників громад та інших 

категорій. 

 Модернізація водопостачання та водовідведення – оновлення мереж 

у громадах. 

 Реконструкція медичних закладів – зокрема кластерних лікарень та 

перинатальних центрів. 

Прийом заявок уже завершено, наразі обласні військові адміністрації 

(ОВА) оцінюють подані проекти. Далі відбудеться формування рейтингових 

списків, їхнє погодження та визначення фіналістів, які отримають 

фінансування. 

Попередні два етапи програми дали змогу реалізувати 225 проектів на 

суму понад 500 млн євро.  

Довідково 

Програма Відновлення України – частина реформи публічних 

інвестицій, спрямованої на відновлення критично важливої інфраструктури та 

покращення якості життя у громадах, що постраждали від війни. 

 

*** 

 

17.02.2025 

Урядовий портал 

https://www.kmu.gov.ua/news/yeoselia-maizhe-750-kredytiv-otrymaly-

ukraintsi-na-prydbannia-zhytla-z-pochatku-roku 

єОселя: Майже 750 кредитів отримали українці на придбання 

житла з початку року 

У 2025 році з моменту відновлення роботи реєстрів 748 українських 

родин покращили житлові умови, отримавши кредит на придбання житла за 
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програмою доступної іпотеки єОселя. Загальна сума виданих кредитів за цей 

період становила 1,3 млрд грн. Про це повідомив заступник Міністра 

економіки України Андрій Телюпа. 

«Всього за весь час дії програми єОселя майже 15,6 тис. українців 

отримали кредити на житло на суму понад 25,4 млрд грн. Попит на програму 

серед українців, які бажають придбати власне житло, залишається високим. 

Адже умови, які пропонує Уряд враховують сучасні реалії і потреби українців, 

зокрема молоді та ВПО», — зазначив Андрій Телюпа. 

Наразі військовослужбовці та правоохоронці, медики, педагоги, 

науковці та члени їхніх сімей можуть отримати кредити за пільговою ставкою 

у 3%, для учасників бойових дій, ветеранів, ВПО та інших громадян без житла 

ставка іпотеки становить 7%. 

Зокрема, за минулий тиждень видано 132 кредити на 253 млн грн, серед 

яких кредити під 3% отримали: 

 46 військовослужбовців та силовиків 

 7 медиків 

 7 педагогів 

 6 науковців. 

Кредити під 7% отримали: 

 53 українці без власного житла 

 9 ВПО 

 4 ветерани. 

Найбільше кредитів видано у Київській області — 44, місті Києві — 33, 

Львівській області — 10 та Івано-Франківській області — 7. За типом 

нерухомості кредити на житло у перший продаж отримали 85 українців, з них 

на стадії будівництва — 23 об’єкти, також 47 кредитів видано на житло на 

вторинному ринку. 

 

*** 

 

18.02.2025 

Урядовий портал 

https://www.kmu.gov.ua/news/premier-ministr-odyn-z-kliuchovykh-

napriamiv-roboty-uriadu-tse-vidnovlennia-zhytla-ukraintsiv 

Прем’єр-міністр: Один з ключових напрямів роботи Уряду — це 

відновлення житла українців 

18 млрд грн за пошкоджене та зруйноване житло компенсувала держава 

українцям за програмою єВідновлення. Про це повідомив Прем’єр-міністр 

Денис Шмигаль під час засідання Кабінету Міністрів 18 лютого. 

«90 тисяч родин відновили або придбали нові домівки. Зараз активно 

працюємо над новими джерелами фінансування відновлення житла», — 

підкреслив Глава Уряду. 

Крім того, за його словами, також започатковано окрему програму 

компенсації за майно для внутрішньо переміщених осіб. 
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«На цю програму Уряд спрямував 15 млрд грн. Таким чином 10 тисяч 

сімей отримають ресурс для придбання нерухомості», — зазначив Прем’єр-

міністр і додав, що за цією ініціативою вже понад 50 родин придбали нові 

оселі, а 2,5 тисячі подали заявки на бронювання коштів. 

 

*** 

 

18.02.2025 

Міністерство соціальної політики України 

https://www.msp.gov.ua/news/24498.html 

Після закінчення чи розірвання договору оренди, податки для 

власника житла, який здає його ВПО, не нараховуються 

Участь в експериментальному проєкті „Субсидія на оренду житла” не 

означає автоматичний контроль з боку Державної податкової служби за 

договорами оренди. 

Пенсійний фонд НЕ передає договори оренди житла в органи ДПС, він 

лише отримує від податкової інформацію про те, що власник житла сплатив 

податки із доходу від оренди житла ЗА РАХУНОК КОМПЕНСАЦІЇ, 

отриманої від держави. 

Звертаємо увагу: якщо строк дії договору оренди житла закінчився (або 

сторони з якихось причин його розірвали), податки НЕ нараховуються. 

Тобто побоювання власників житла, що після завершення участі у 

проєкті,  необхідно і далі сплачувати податки, є безпідставними.  

Якщо доходу від оренди немає, то і податки не нараховуються. 

 

*** 

 

19.02.2025 

Міністерство соціальної політики України 

https://www.msp.gov.ua/news/24502.html 

Як розраховується розмір субсидії на оренду житла для ВПО? 

Нещодавно Уряд запровадив новий інструмент підтримки для ВПО  – 

субсидію на оренду житла.  

Розмір такої субсидії розраховується індивідуально. Оскільки вартість 

оренди на житло в різних населених пунктах різна, то і розмір субсидії в 

обласному центрі і містах та селах області буде різнитися. 

Тому для розрахунку субсидії беруться до уваги: 

 рівень доходів родини 

 кількість членів сім'ї 

 вартість оренди житла в конкретному регіоні. 

Наприклад: 

Маємо ситуацію, коли родина внутрішньо переміщених осіб з двох 

дорослих і двох дітей винаймає у Дніпрі житло за 12 000 грн. При цьому 

середньомісячний сукупний дохід сім'ї складає 17 000 грн (адже працює лише 
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тато, а мама знаходиться у відпустці по догляду за дитиною до 3-х років). У 

такому випадку сім'я може отримати субсидію на оренду житла у розмірі 9 788 

грн, таку допомогу їй забезпечить держава. Самостійно родині необхідно буде 

сплатити трохи більше 2 тис. грн (2 212 грн). Відповідно, більшу частину 

витрат за оренду візьме на себе держава. 

Якщо ж сім'я у такому ж складі і з такими ж доходами проживає у 

Житомирі та сплачує за оренду житла 8 000 грн, розмір субсидії для неї може 

покривати 100% витрат на оренду. Тобто держава сплатить усі 8 000 грн. 

Детальніше про субсидію на оренду житла для ВПО розповідаємо за 

посиланням  

https://www.facebook.com/MLSP.gov.ua/videos/992928462700111?locale=uk_U

A 

 

*** 

 

20.02.2025 

Міністерство соціальної політики України 

https://www.msp.gov.ua/news/24505.html 

Дарина Марчак на RAU HR Conference 2025: як субсидія на оренду 

житла підтримує ВПО та змінює ринок оренди в Україні 

Як держава допомагає внутрішньо переміщеним особам вирішити 

проблему житла? 

У часи війни соціальна політика має бути гнучкою, оперативною та 

ефективною. Саме тому Мінсоцполітики впроваджує нові інструменти 

підтримки, зокрема експериментальна програма  субсидії на оренду житла для 

внутрішньо переміщених осіб. 

Про те, як працює ця ініціатива, на RAU HR Conference 2025 розповість 

Дарина Марчак, Перша заступниця Міністра соціальної політики України. 

 Що таке субсидія на оренду житла та хто може скористатися? 

- Як подати заявку – офлайн чи онлайн? 

- Як враховуються доходи сім’ї та ціни на оренду в різних регіонах? 

- Як держава стимулює ВПО до працевлаштування через цей 

інструмент? 

 Вигоди для власників житла 

- Держава бере на себе сплату податків за орендодавців, які здають 

житло офіційно. 

- Можливість без ризиків здавати житло ВПО і отримувати 

гарантовану оплату. 

 Як програма  змінює ринок оренди? 

- Допомагає внутрішньо переміщеним особам знайти тимчасове 

житло в умовах, коли неможливо миттєво збудувати достатню 

кількість нового. 

- Виводить ринок оренди з тіні, створюючи прозорі умови для всіх 

учасників. 
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- Стає можливістю для власників житла долучитися до соціально 

важливого проєкту та підтримати людей, які вимушено залишили 

свої домівки. 

 

*** 

 

18.02.2025 

Уповноважений Верховної Ради України з прав людини 

https://ombudsman.gov.ua/news_details/monitoringovij-vizit-do-misc-

timchasovogo-prozhivannya-vpo-u-poltavskij-oblasti 

Моніторинговий візит до місць тимчасового проживання ВПО у 

Полтавській області 

Представництвом Уповноваженого Верховної Ради України з прав 

людини в Полтавській області здійснено моніторинг додержання прав 

внутрішньо переміщених осіб на належні умови проживання у місцях 

тимчасового проживання Полтавської області, а саме: 

Центри тимчасового перебування «Кременчук»; 

 гуртожиток Кременчуцького професійного ліцею ім. А.С. 

Макаренка; 

 гуртожиток Кременчуцького фахового коледжу транспортної 

інфраструктури та технологій 

 гуртожиток тимчасового проживання для внутрішньо переміщених 

осіб Новогалещинської селищної ради. 

При перевірці умов проживання ВПО було встановлено, що умови 

проживання в МТП в цілому відповідають вимогам визначеними постановою 

КМУ від 01.09.2023 № 930. 

Однак було виявлено низку недоліків, наприклад, МТП забезпечені 

недостатньою кількістю побутової техніки, частина меблів потребують 

заміни, в жилих кімнатах наявна потреба в проведенні поточного ремонту, 

зокрема, облізлі шпалери чи взагалі їхня відсутність. 

Крім того виявлено що частина наданих раніше рекомендацій були не 

виконані, або ж досі ведуться перемовини щодо залучення партнерів для 

їхнього виконання. 

В той же час адміністрація зазначених закладів активно співпрацює з 

громадськими та благодійними організаціями для покращення умов 

проживання мешканців та інтеграції їх у суспільстві. 

Окрім того, в межах моніторингових візитів були проведені анонімні 

опитування мешканців МТП, під час яких були надані детальні роз’яснення та 

практичні рекомендації громадянам у частині реалізації їхніх прав. 

За результатом моніторингових візитів будуть складені звіти та 

надіслані рекомендації Полтавській обласній військовій адміністрації щодо 

усунення виявлених недоліків. 
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*** 

20.02.2025 

Пенсійний фонд України 

https://www.pfu.gov.ua/2170359-kudy-zvernutysya-za-pryznachennyam-

subsydiyi-na-najm-zhytla-ta-yaki-dokumenty-potribni/ 

Куди звернутися за призначенням субсидії на найм житла та які 

документи потрібні? 

Наймачі, які є внутрішньо переміщеними особами, та наймодавці 

можуть подати документи для призначення субсидії на найм житла через: 

 сервісний центр Пенсійного фонду України; 

 Центр надання адміністративних послуг. 

Також для учасників проєкту (наймача та наймодавця) реалізовано 

можливість укласти договір найму та подати заяву на субсидію на найм житла 

онлайн – через вебпортал електронних послуг Пенсійного фонду України. 

Для призначення субсидії наймач разом з власником житла мають 

подати до Пенсійного фонду України заяву та підписаний договір найму 

(пункт 5 Порядку реалізації експериментального проекту щодо надання 

субсидії на оплату вартості або частини вартості найму (оренди) житлового 

приміщення та компенсації частини податку на доходи фізичних осіб або 

єдиного податку та військового збору, затвердженого постановою Кабінету 

Міністрів України від 25.10.2024 № 1225, далі – Порядок № 1225).  

 Для призначення субсидії на найм житла наймач та наймодавець 

підписують: 

 договір найму (Додаток 1 до Порядку № 1225); 

 заяву (Додаток 2 до Порядку № 1225). 

У разі потреби додаються:  

 копії документів, що підтверджують повноваження законного 

представника (представника за довіреністю); 

 копії інших документів: рішення суду, відомості про розірвання 

шлюбу, встановлення для подружжя режиму окремого проживання, 

стягнення аліментів, визначення місця проживання дитини з одним 

із батьків тощо. 

Інформація про членів домогосподарства наймача зазначається в заяві та 

договорі. 

Інші відомості, необхідні для призначення субсидії на найм житла, 

зокрема про майновий стан, отримуються органами Пенсійного фонду 

України шляхом електронної взаємодії з державними реєстрами. 
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Місцеве самоврядування 

16.05.2024 

Київська міська рада 

https://kyivcity.gov.ua/news/u_2024_rotsi_v_inklyuzivno-

resursnikh_tsentrakh_kiyeva_otrimali_pidtrimku_85_tis_ditey_z_osoblivimi_osvi

tnimi_potrebami/ 

У 2024 році в інклюзивно-ресурсних центрах Києва отримали 

підтримку 8,5 тис. дітей з особливими освітніми потребами 

Безбар'єрністьКерівництвоКиїв та міська владаПозашкільні заклади та 

освітні центриОсвіта та навчальні закладиДітиВнутрішньо переміщеним 

громадянам УкраїниПільги, субсидії та соціальний захист 

У 2024 році фахівці інклюзивно-ресурсних центрів (ІРЦ) провели 

комплексну оцінку розвитку 8,5 тис. дітей, щоб визначити їхні освітні потреби 

та розробити індивідуальні програми корекції. Це в півтора раза більше, ніж у 

2023-му. Про це повідомив заступник голови КМДА Валентин 

Мондриївський. 

«Фахівці інклюзивно-ресурсних центрів Києва торік провели 

комплексну оцінку розвитку 8,5 тис. дітей. Така оцінка – перший крок до 

визначення освітніх потреб дитини та розроблення індивідуальної програми 

корекції. Важливо, що 30% дітей – це внутрішньо переміщені особи або не 

кияни. Щороку ми спостерігаємо зростання кількості дітей, які потребують 

освітнього супроводу: у 2022-му – понад 4,5 тис., у 2023 році – 5,5 тис. І Київ 

відповідає на цей виклик», – наголосив Валентин Мондриївський. 

За його словами, торік у мережі ІРЦ Києва діти отримали понад 32 тис. 

психолого-педагогічних та корекційно-розвиткових послуг. 

Наразі працюють 14 інклюзивно-ресурсних центрів та 3 філії з 

безпечним та інклюзивним освітнім середовищем. У закладах діти отримують 

послуги логопеда, сурдопедагога, тифлопедагога, практичних психологів, 

відвідують заняття з лікувальної фізкультури, сенсорні кімнати тощо.  

 «Міська влада системно розвиває освіту в напрямі інклюзивності – 

збільшує фінансування, створює комфортний простір для дітей та покращує 

якість роботи фахівців. Спеціалісти працюють не лише з дітьми, а й 

допомагають батькам та супроводжують педагогів у школах. Однак виклики 

залишаються. Бракує кваліфікованих кадрів: наразі у столиці працює понад 1 

700 асистентів учителів, що становить лише 80% від необхідної кількості. 

Також зі 194 дітей, яким потрібен постійний супровід асистента дитини, мають 

його лише 45%», – зазначив Валентин Мондриївський.  

Він повідомив, що у 301 школі Києва вже діє 2 167 інклюзивних класів, 

у яких навчається 3 708 дітей з особливими освітніми потребами. 

«Щороку зростає кількість дітей із психічними та ментальними 

порушеннями, і це виклик, на який необхідно реагувати системно. Тому Київ 

не лише розвиває спеціальний освітній супровід, а й активно впроваджує 

програми для попередження інвалідності у дітей. Спільно з ЮНІСЕФ ми 
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реалізуємо проєкт раннього втручання, який допомагає родинам ще на перших 

етапах – коли існує ризик народження дитини з інвалідністю або її розвитку в 

майбутньому. Окрім того, місто розвиває мережу соціально-реабілітаційних 

центрів, де діти отримують комплексну підтримку. Ми працюємо над тим, щоб 

кожна дитина мала безбар’єрний доступ до необхідної допомоги та могла 

повною мірою інтегруватися в суспільство», – наголосила заступниця голови 

КМДА з питань здійснення самоврядних повноважень Марина Хонда. 

 

*** 

 

21.02.2025 

Волинська обласна державна адміністрація 

https://www.voladm.gov.ua/new/integraciya-ta-mozhlivosti-dlya-vpo-

ochilnik-oblasti-spilkuvavsya-z-meshkancyami-volini/ 

Інтеграція та можливості для ВПО: очільник області спілкувався з 

мешканцями Волині 

Сьогодні начальник Волинської ОВА Іван Рудницький вкотре провів 

зустріч із внутрішньо переміщеними особами, які проживають у нашій 

області. Захід зібрав 64 учасники онлайн – людей, які вимушено покинули свої 

домівки через війну, але прагнуть знайти нові можливості та інтегруватися в 

громаду. 

Одне з ключових питань – працевлаштування. На запрошення 

начальника ОВА, про вакансії підприємства «Кромберг енд Шуберт Україна 

ЛУ» розповіла представниця компанії Вікторія Пазичук. 

«Ми виготовляємо кабельні частини для автомобільної промисловості. 

Спеціальна освіта не потрібна – навчаємо всьому самостійно. Робота в три 

зміни, здійснюємо довіз працівників до 90 км, середня зарплата в січні 

становила 30 тисяч гривень, є можливість кар’єрного рості та соцпакет. 

Найбільша складність – робота на ногах, проте для людей з інвалідністю та 

похилого віку ми пропонуємо сидячі місця». 

Іван Рудницький нагадав про можливість для ВПО орендувати житло з 

мінімальною оплатою в обмін на працевлаштування, яке пропонує фермер 

Городищенської громади Луцького району. 

«Дякую бізнесу, який взаємовигідно іде назустріч у вирішення 

соціальних питань області, – відзначив очільник області. – Прошу компанію 

надати контакти менеджера, який займається підбором персоналу, щоб моя 

радниця з питань ВПО могла комунікувати щодо вакансій». 

Тож усі зацікавлені переміщені мешканці можуть звертатись до пані 

Ірини Пилипенко, яка очолює Раду з питань внутрішньо переміщених осіб при 

Волинскій ОВА та за сумісництвом є радницею голови з питань ВПО на 

громадських засадах. 

Також піднімалося питання соціальної підтримки. Пані Тетяна з 

Бердянська розповіла свою непросту історію: 
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«Після загибелі сина-військовослужбовця ми обрали Луцьк, а згодом 

Боратин для проживання. Однак зіткнулися з тим, що деякі програми 

підтримки поширюються лише на місцевих жителів». 

Директорка департаменту соціальної політики Луцької міської ради 

Вікторія Майборода повідомила, що у січні поточного року до Закону «Про 

місцеве самоврядування» були внесені комплексні зміни. Відповідно до цих 

змін, внутрішньо переміщені особи (ВПО) тепер офіційно визнаються 

жителями громад, у яких фактично проживають, та підпадають під дію усіх 

місцевих програм. 

Іван Рудницький зауважив проблему комунікації між мешканцями та 

представниками державних структур і вкотре наголосив на важливості 

інформування населення. 

Водночас, начальник ОВА та голова Ради з питань ВПО Ірина 

Пилипенко звернулись до усіх учасників онлайн-зустрічі з проханням про 

активну залученість. 

«Ми маємо розуміти, що повинні брати ініціативу та відповідальність за 

своє життя у свої руки. Я відкрита до пропозицій та порад щодо того, як нам 

мотивувати переселених українців до активності та спілкування», 

– сказала Ірина Пилипенко, яка сама родом із Вугледару Донецької 

області. 

«Надаючи вам майданчик для комунікації, я очікую активності та 

ініціативи. ВПО мають об’єднуватися в ради при кожній громаді, щоб 

доносити свої потреби. Я готовий залучати профільних керівників та 

представників місцевої влади на такі зустрічі. Ми маємо напрацювати 

ефективний механізм, щоб люди, які потребують допомоги, отримували її 

швидко, якісно та прозоро. Важливо – бути залученими в цей процес самим», 

– підсумував зустріч Іван Рудницький. 

 

*** 

 

20.02.2025 

Запорізька Обласна Державна Адміністрація 

https://www.zoda.gov.ua/news/73100/nash-dim--tut,-bo-inshogo-ne-

zalishilosya-yak-u-zaporizkih-gurtozhitkah-dajut-prihistok-pereselentsyam.html 

«Наш дім – тут, бо іншого не залишилося»: як у запорізьких 

гуртожитках дають прихисток переселенцям 

Один із гуртожитків у самому серці Запоріжжя став тимчасовим домом 

для тих, хто через війну втратив усе. З початку повномасштабного вторгнення 

тут знайшли прихисток 1152 людини, серед яких 143 дитини. Нині у 

гуртожитку мешкають 43 переселенці, переважно літні люди, люди з 

інвалідністю та важкохворі. 

– Ми приймали людей із Маріуполя, Бердянська, Гуляйполя, Оріхова, 

Донеччини та навіть Київщини. Зараз тут живуть ті, кому просто нікуди 

повертатися. Умови максимально комфортні: кожна родина має окрему 
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кімнату, є кухня, душові, пральня, зона відпочинку, а також пункт 

незламності, – розповідає завідувачка гуртожитку Рима Олександрівна. 

У цьому гуртожитку люди не просто знайшли дах над головою – вони 

змогли відчути себе у безпеці. Однак подумки вони все ще залишаються там, 

де був їхній справжній дім. 

Любов Миколаївна приїхала з Гуляйполя. Її будинок розбитий вщент 

внаслідок ворожих обстрілів.  

– Я проживаю в гуртожитку вже два роки. У Гуляйполі жила в підвалі, 

рятуючись від обстрілів. Тут тепло, чисто, комфортно. Наш комендант слідкує 

за порядком. Допомагає і наша громада – кожні три місяці отримуємо 

продуктові набори. Але як би добре тут не було, хочеться додому… Тільки 

його більше немає, – зі сльозами на очах поділилася жінка. 

Валентина Олексіївна разом із чоловіком також евакуювалася з 

Гуляйполя, коли життя під постійними обстрілами стало нестерпним. 

– Півтора місяці ми ще трималися, поки не зрозуміли, що залишатися 

небезпечно. Спершу жили в іншому гуртожитку, але через ремонт нас 

переселили сюди. Тут дуже добре, особливо завдяки Римі Олександрівні – 

вона стала нам, як рідна, – поділилася переселенка. 

З облаштуванням гуртожитку активно допомагають благодійники. 

Зокрема, вони провели заміну дверей, вікон, облаштували душові. Також тут 

не забувають про психологічну підтримку мешканців: щотижня проводять 

лекції, настільні ігри, заняття з рукоділля та просто теплі зустрічі для 

спілкування. 

За інформацією Департаменту соціального захисту населення ЗОДА, 

наразі в Запорізькій області зареєстровано 44 місця тимчасового проживання. 

Загалом створено 3939 місць, з яких наразі 774 залишаються вільними для тих, 

хто потребує допомоги. 

 

*** 

 

17.02.2025 

Харківська обласна військова адміністрація 

https://kharkivoda.gov.ua/news/130390 

ВПО, які опинилися у складних життєвих обставинах, можуть 

першочергово отримати компенсацію на нове житло за програмою 

«єВідновлення» 

На реалізацію програми Уряд України спрямував 15 мільярдів гривень. 

Першочергово компенсація надаватиметься внутрішньо переміщеним особам, 

які перебувають на обліку та потрапили у складні життєві обставини. Виплати 

отримають громадяни, які до цього не подавалися на компенсацію, розповів 

начальник Харківської ОВА. 

«Харківська обласна військова адміністрація працює над тим, щоб 

внутрішньо переміщені особи якнайшвидше отримали власне помешкання. 
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Виконуємо План внутрішньої стійкості країни Президента Володимира 

Зеленського», – зазначив Олег Синєгубов. 

Якщо громадянин має статус переселенця, але не має житлового 

сертифіката, потрібно зареєструвати зруйноване житло через портал або 

застосунок «Дія», подати заяву на компенсацію та дочекатися рішення комісії 

й отримання сертифіката. 

Якщо сертифікат вже є, але кошти ще не заброньовано, потрібно подати 

заявку на бронювання через «Дія» або ЦНАП. Протягом 5 робочих днів 

надійде підтвердження наявності коштів, щоб завершити процес і придбати 

нове житло передбачено 30 днів.  

У разі, якщо сертифікат вже отримано і кошти заброньовано, після 

підтвердження бронювання відводиться 30 днів для купівлі нового житла. 

 

*** 

 

19.02.2025 

Харківська обласна військова адміністрація 

https://kharkivoda.gov.ua/news/130414 

4000 ВПО Харківської області отримали компенсацію за зруйноване 

житло 

Про це повідомили під час апаратної наради під головуванням 

начальника Харківської ОВА Олега Синєгубова. 

За даними Департаменту соціального захисту населення ХОВА, в 

області зафіксовано 18,2 тисячі пошкоджених і зруйнованих об'єктів 

нерухомості. 4000 внутрішньо переміщених осіб Харківської області, в тому 

числі ті, які опинилися в складних життєвих обставинах і втратили житло 

внаслідок бойових дій, вже отримали компенсацію для придбання нового 

житла. Наразі ще 4400 заяв на компенсацію перебувають на розгляді. 

Відповідно до Постанови Кабінету Міністрів України про порядок 

надання компенсацій ВПО за втрачене житло, компенсація надається на 

підставі рішень уповноважених органів.  

Знищене житло має бути єдиним у власності громадянина та 

розташовуватися на підконтрольній території України. Крім того, право 

власності на нерухомість повинно бути зареєстроване в Державному реєстрі 

речових прав. Заявник має надати актуальну довідку ВПО. 

ВПО, які відповідають цим критеріям та отримали компенсацію у 

вигляді житлового сертифіката за програмою «єВідновлення», можуть подати 

заявку на перерахування коштів. Після цього вони отримають сповіщення про 

успішне бронювання сертифіката та матимуть 30 днів на використання коштів 

для придбання нового житла. 

Подати таку заявку можна через портал або застосунок "Дія", а також у 

відділеннях ЦНАП. Після подання заявки підтвердження щодо наявності 

коштів надходить протягом 5 робочих днів. 
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Окрім компенсації за зруйноване майно, ВПО можуть скористатися 

субсидією на оренду житла. Вона передбачена для тих, у кого витрати на 

оренду перевищують 20% сукупного доходу родини. На сьогодні надійшло 78 

заявки на компенсацію оренди житла. Для отримання субсидії ВПО слід 

звернутися до відділень Пенсійного фонду України або подати заявку онлайн 

на сайті ПФУ. Або за номерами телефонів:  

 1552 

 705 18 57 

 705 05 01 

 705 00 01 

 705 00 60 

 705 10 10 

«Виконуємо План внутрішньої стійкості країни Президента Володимира 

Зеленського у межах пунктів «Громади» та «Людський капітал», де всебічна 

допомога переселенцям у всіх сферах є ключовим завданням для Харківської 

ОВА. Підтримка ВПО особливо важлива для нашої області, оскільки маємо 

найбільшу кількість переселенців - понад 500 тисяч людей. Це питання має 

бути на особливому контролі голів районних адміністрацій та громад», - 

наголосив начальник Харківської ОВА Олег Синєгубов. 

 

*** 

 

19.02.2025 

Житомирська обласна державна адміністрація 

https://oda.zht.gov.ua/news/vitalij-bunechko-vzyav-uchast-u-naradi-

shhodo-pidtrymky-vpo/ 

Віталій Бунечко взяв участь у нараді щодо підтримки ВПО 

Держава спільно з керівниками обласних державних адміністрацій та 

громадами працює над розробкою та впровадженням комплексної програми 

підтримки внутрішньо переміщених осіб. 

Начальник Житомирської обласної військової адміністрації Віталій 

Бунечко разом з Віцепрем’єр-міністром з відновлення України – Міністром 

розвитку громад та територій України Олексієм Кулебою, заступником 

керівника Офісу Президента Віктором Микитою, а також представники 

міністерств та громад, де зосереджена найбільша кількість ВПО обговорили 

конкретні кроки та підходи до розв’язання цього питання. 

Нова програма підтримки ВПО має включати широкий спектр заходів. 

Зокрема, забезпечення житлом, за низкою програм, що розробляються 

Міністерством розвитку громад та територій. Освітніх стимулів, як для 

дорослих з погляду перекваліфікації з урахуванням потреб ринку праці, так і 

для дітей, які лише опановують першу професію для подальшого успішного 

працевлаштування. Свій внесок у формування комплексної програми ВПО 

напрацьовують також міністерства охорони здоров’я, соціального захисту, 

економіки. 
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«Ми маємо створити умови, за яких переселенці матимуть можливість 

повноцінно інтегруватися в життя громад, ставати їх активними учасниками, 

сплачувати податки, розвивати власний бізнес та зміцнювати місцеві 

економіки», — зазначив Віталій Бунечко. 

На території області реалізуються проєкти для переселенців за 

підтримки іноземних партнерів, серед яких Естонське агентство з 

міжнародного співробітництва (ESTDEV), Північна екологічна фінансова 

корпорація (NEFCO), Італійський Червоний Хрест. 

«Головний принцип нашої роботи – системність і сталість. Ті ВПО, які 

інтегруються в громади, отримують швидший результат, знаходять роботу, 

забезпечують свої сім’ї, стають активними учасниками соціально-

економічного життя регіону. Це приклад, який має стати основою нової 

державної політики щодо внутрішньо переміщених осіб», — підкреслив 

очільник області. 

Також він наголосив, що проведення такої наради, а головне – її 

результати, є вкрай важливими. Люди, які були змушені покинути свої 

домівки, очікують від нас конкретних дій. Забезпечити їм гідні умови життя, 

створити можливості для розвитку та підтримати їх у цей непростий час — є 

пріоритетом. 

 

*** 

 

18.02.2025 

Дніпропетровська обласна державна адміністрація 

https://adm.dp.gov.ua/news/obhovoryly-podalshu-spivpratsiu-komanda-

dnipropetrovskoi-ova-zustrilasia-z-posolom-shvetsii 

Обговорили подальшу співпрацю: команда Дніпропетровської ОВА 

зустрілася з Посолом Швеції  

Співпрацю Дніпропетровщини зі Швецією обговорили представники 

керівництва області та Повноважний і Надзвичайний Посол цієї країни Мартін 

Оберг. Зокрема, йшлося про відновлення регіону та програми підтримки 

мешканців.  

«Розвиваємо міжнародне співробітництво. Разом з партнерами втілюємо 

проєкти, які допомагають мешканцям у скрутний час. Це стосується різних 

сфер – гуманітарної, соціальної, освітньої, комунальної», – зазначив перший 

заступник начальника Дніпропетровської ОВА Юрій Яндульський. 

Повноважний та Надзвичайний Посол Королівства Швеції Мартін Оберг 

наголосив, що ціль візиту – дізнатися, яка підтримка буде найактуальнішою 

саме зараз та у післявоєнний час. 

«Куди можемо інвестувати, аби відновлювати та розвивати бізнес. 

Створювати нові робочі місця. Як підтримати дітей, військових та ветеранів», 

– сказав Мартін Оберг. 



18 

 

На зустрічі також йшлося, зокрема, про будівництво та ремонт укриттів 

у навчальних закладах. Говорили й про допомогу ветеранам та людям з 

інвалідністю. А ще – переселенцям. 

«Вдячна за підтримку уряду Швеції у втіленні соціальних проєктів. Та 

впевнена, що співпраця продовжуватиметься. Її потребуємо, зокрема, в 

облаштуванні місць тимчасового проживання для ВПО. Адже у деяких 

громадах Дніпропетровщини триває добровільна евакуація. Прийняв регіон 

чимало переселенців й з інших областей», – підкреслила заступник начальника 

Дніпропетровської ОВА Надія Задорожна. 

 

*** 

 

19.02.2025 

Дніпропетровська обласна державна адміністрація 

https://adm.dp.gov.ua/news/hovoryly-pro-vyklyky-rehionu-komanda-ova-

zustrilas-z-nadzvychainym-i-povnovazhnym-poslom-niderlandiv-v-ukraini 

Говорили про виклики регіону: команда ОВА зустрілась з 

Надзвичайним і Повноважним Послом Нідерландів в Україні    

Міжнародна делегація на чолі з Надзвичайним і Повноважним Послом 

Нідерландів в Україні Алле Дорхаутом відвідала Дніпропетровщину. З 

іноземними партнерами зустрілась команда ОВА. Говорили про виклики в 

економічній сфері, підтримку переселенців, розвиток ветеранської політики. 

Про це повідомили в обласній військовій адміністрації.  

«Подякував партнерам за підтримку нашої країни у складний час 

випробувань. Дніпропетровщина – один з найбільш економічно потужних 

регіонів держави. Межує фактично з усіма областями, де ведуться активні 

бойові дії. Ми прихистили сотні тисяч переселенців. Наразі кількість 

мешканців навіть більша, ніж до повномасштабного вторгнення», – зазначив 

перший заступник начальника Дніпропетровської ОВА Юрій Яндульський.  

Він додав, що держава працює над тим, аби зберегти економічний 

потенціал країни під час війни. Впроваджуються програми підтримки 

підприємців. В області регулярно проводять зустрічі учасників платформи 

«Діалог влади та бізнесу». На них запрошують фахівців. Підприємці можуть 

отримати відповіді на свої питання. 

«Це мій перший візит на Дніпропетровщину. Важливо виїжджати у 

регіони, аби бачити, чим вони живуть. Почули про складнощі, з якими 

стикається область під час війни», – розповів Надзвичайний і Повноважний 

Посол Нідерландів в Україні Алле Дорхаут. 

Серед тем, яких торкнулися, – підтримка ветеранів. Наразі «Політику 

героїв» впроваджується як на державному, так і місцевому рівнях. Це, зокрема, 

фізична та психологічна адаптація оборонців, долучення до ветеранського 

спорту, працевлаштування учасників бойових дій. Підприємства розробили 

програми психологічної підтримки працівників, які повернулися з фронту. В 

області також розбудовують мережу реабілітаційних закладів. 
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«Так само важливо допомагати і переселенцям. Людей підтримуємо, 

адже вони втратили через війну все. Це непросте завдання надати новим 

мешканцям усі можливості для інтеграції, облаштування життя на новому 

місці», – сказала заступник начальника Дніпропетровської ОВА Надія 

Задорожна.  

Говорили під час зустрічі і про реформу децентралізації та освітню 

сферу. 

«На Дніпропетровщині велика мережа навчальних закладів. На початку 

повномасштабної війни невеликий відсоток з них працював в очному форматі. 

На зараз вже 86% організували роботу офлайн та у змішаній формі. 

Продовжуємо коштом обласного бюджету, державної субвенції та 

міжнародних партнерів облаштовувати укриття», – наголосила заступник 

начальника Дніпропетровської ОВА Ірина Грицай. 

 

*** 

 

17.02.2025 

Донецька обласна державна адміністрація 

https://dn.gov.ua/news/gumanitarna-dopomoga-dlya-vpo-gromadi-

obyednali-zusillya-zaradi-pidtrimki-pereselenciv 

Гуманітарна допомога для ВПО: громади об’єднали зусилля заради 

підтримки переселенців 

У межах Національного проєкту «Пліч-о-пліч: згуртовані громади» 

завершена видача гуманітарних продуктових наборів для переселенців з 

Добропільської громади, які нині проживають у Львівській області. 

Завдяки співпраці Добропільської, Стрийської та Сартанської громад 

переселенці отримали необхідну підтримку. 

Про це повідомляє Добропільська міська військова адміністрація. 

Видача допомоги проходила на базі мультифункціонального центру 

підтримки ВПО Маріупольського району «Серце Сходу». Загалом роздали 360 

продуктових наборів, які стануть суттєвою підтримкою для людей у цей 

непростий час. 

Організатори висловлюють щиру подяку Стрийській громаді за активну 

участь у проєкті та допомогу в його реалізації. Окрема подяка Сартанській 

громаді за надану можливість провести захід у їхньому центрі. 

 

*** 

 

17.02.2025 

Донецька обласна державна адміністрація 

https://dn.gov.ua/news/delegaciya-posolstva-shveciyi-v-ukrayini-vidvidala-

tranzitnij-hab-ta-zustrilas-z-kerivnictvom-donechchini 

Делегація Посольства Швеції в Україні відвідала транзитний хаб та 

зустрілась з керівництвом Донеччини 
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Делегація Посольства Королівства Швеції в Україні побувала в 

транзитному хабі для жителів Донеччини, які евакуюються з області. 

Транзитний центр щодня приймає до 200 людей, більшість з яких не 

затримується тут надовго. 

Пізніше голова Донецької облдержадміністрації Вадим Філашкін 

поспілкувався з послом Швеції в Україні Мартіном Обергом. Говорили про 

гуманітарну та безпекову ситуацію в Донецькій області, евакуацію людей, 

розміщення мешканців за межами регіону та підтримку ВПО. 

Обговорили можливості підтримки гуманітарних проєктів для 

Донеччини, зокрема, допомогу дітям та переселенцям в інших регіонах. 

«У всіх є чітке розуміння, що саме нинішнім дітям відбудовувати 

Україну, тож вони повинні отримати максимум від освітньої системи: і знання, 

і соціальні навички. Швеція реалізовує в Україні чимало гуманітарних 

проєктів. Пан посол запевнив, що його країна має можливості втілювати 

проєкти для Донеччини», - зазначив Вадим Філашкін. 

 

*** 

 

18.02.2025 

Донецька обласна державна адміністрація 

https://dn.gov.ua/news/uvaga-do-potreb-pereselenciv-robochij-vizit-do-

gurtozhitku-v-kropivnickomu 

Увага до потреб переселенців: робочий візит до гуртожитку в 

Кропивницькому 

18 лютого в рамках робочого візиту до Кіровоградської області 

заступник голови Донецької облдержадміністрації Олександр Шевченко 

разом із заступницею голови Кіровоградської облдержадміністрації 

Катериною Колтуновою відвідали одне з місць тимчасового проживання 

(МТП) внутрішньо переміщених осіб в м. Кропивницький. 

У гуртожитку 23 кімнати, розраховані на 82 людини. Заклад 

забезпечений ліжками, меблями, постільною білизною, посудом, пральними 

та сушильними машинами, душовими та туалетними кабінами, 

холодильниками, електроплитами, мікрохвильовими печами, бойлерами, 

обігрівачами та іншим. Наразі в ньому проживає 65 людей, з яких 52 - 

переселенці з різних міст Донецької області, які вимушено покинули свої 

домівки через війну. 

Під час візиту Олександр Шевченко оглянув умови проживання 

переселенців та поспілкувався з жителями гуртожитку. Донеччани поділилися 

своїми історіями та труднощами, з якими стикаються в повсякденному житті. 

Також обговорили можливі шляхи розв'язання наявних проблем та надання 

необхідної допомоги. 
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*** 

 

18.02.2025 

Донецька обласна державна адміністрація 

https://dn.gov.ua/news/gumanitarnij-hab-yednannya-pidtrimka-ta-

dopomoga-dlya-pereselenciv-z-donechchini 

Гуманітарний хаб «ЄДНАННЯ»: підтримка та допомога для 

переселенців з Донеччини 

18 лютого заступник голови Донецької облдержадміністрації Олександр 

Шевченко здійснив візит до Гуманітарного хабу «ЄДНАННЯ» Покровської 

МВА, який працює у Кропивницькому з березня 2023 року.  

За цей час хаб став важливим центром допомоги для внутрішньо 

переміщених осіб, зокрема жителів Донеччини, які були змушені залишити 

свої домівки через війну. 

Під час візиту Олександр Шевченко ознайомився з особливостями 

функціонування центру, послугами, які надаються. Разом з працівниками хабу 

обговорили ключові потреби, а також перспективи подальшого розвитку 

гуманітарного простору. 

На сьогодні підтримку в хабі отримують понад 3500 осіб, серед яких 825 

дітей. У 2024 році тут було видано понад 20 тисяч продовольчих наборів, 

майже 6 тисяч одиниць непродовольчих товарів та близько 6 тисяч одиниць 

медичних товарів. 

Окрім гуманітарної допомоги, у хабі проводять заходи, спрямовані на 

соціальну адаптацію ВПО. Протягом 2024 року було організовано понад 600 

заходів, включно з юридичними та соціальними консультаціями, 

психологічною підтримкою, сприянням у працевлаштуванні, наданням 

адміністративних послуг, освітніми та культурно-розважальними подіями. 

У майбутньому хаб планує відкриття дитячого простору та кімнати 

сімейної медицини, що дозволить ще більше розширити спектр послуг. 

Гуманітарний хаб «ЄДНАННЯ» – це приклад ефективної взаємодії 

влади, громадських ініціатив та міжнародних партнерів, які спільними 

зусиллями працюють над підтримкою людей, що постраждали від війни. 

 

*** 

 

19.02.2025 

Донецька обласна державна адміністрація 

https://dn.gov.ua/news/yak-trivaye-evakuaciya-civilnih-zhiteliv-na-

donechchini 

Як триває евакуація цивільних жителів на Донеччині 

Триста тисяч цивільних жителів залишається проживати на території 

Донецької області, підконтрольній українській владі. Дітей серед них – понад 

22,3 тисячі. Впродовж тижня, що минув, були вивезені 44 дитини з тих 

населених пунктів, де оголошена примусова евакуація родин з дітьми. 
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Про перебіг евакуації на Донеччині говорили під час традиційного 

брифінгу в Донецькій ОДА за участю представників департаменту з питань 

цивільного захисту, мобілізаційної та оборонної роботи, служби у справах 

дітей та департаменту соціального захисту населення. 

У 14 населених пунктах, де триває евакуація родин з дітьми у 

примусовий спосіб, залишається 65 неповнолітніх. Про це розповіла Юлія 

Рижакова, в.о. начальника служби у справах дітей. У Комарській громаді 

залишається 49 дітей, у Шахівській – 12 та Криворізькій – 4 дитини. 

Впродовж тижня, що минув, були вивезені 44 дитини в рамках 

примусової евакуації родин з дітьми. Найбільше дітей вивезені з Шахівської 

громади – 39 неповнолітніх. З Комарської громади вивезені 6 дітей, з села 

Лиман Криворізької громади – 1 дитина. 

Здебільшого родини з дітьми з тих населених пунктів, які підпадають під 

примусову евакуацію, виїжджають у межах області, їдуть туди, де поки 

тихіше, аніж уздовж лінії фронту. 

За словами Сергія Гончарова з департаменту з питань цивільного 

захисту, мобілізаційної та оборонної роботи, у 16 територіальних громадах, які 

оголошені зоною активних бойових дій, наразі проживають 42 285 цивільних, 

серед них 218 дітей. 

Триває безкоштовне розселення людей, які зголосились виїхати до 

більш безпечних регіонів, але їм нема куди їхати. Про це нагадав Дмитро 

Пожарський, начальник відділу з питань надання соціальних послуг 

департаменту соціального захисту населення. 

Гідні умови створені для родин з дітьми на Закарпатті. Впродовж тижня, 

що минув, безкоштовно були розселені 30 людей з Донеччини. Шість з них 

поїхали до Вінниччини. З безкоштовним проїздом та розселенням 

допомагають партнери з благодійних фондів та громадських організацій. 

Наприклад, родина їхала до Переяслав-Хмельницького. Поїздом цю родину 

безкоштовно довезли до Хмельницького, а вже звідти квитки на автобус до 

Переяслав-Хмельницького для родини придбала благодійна організація. 

Сьогодні до Буковини поїхали 24 людини. Завтра їх зустрінуть 

представники Чернівецької облдержадміністрації та організують довезення до 

місця розселення, усе – безкоштовно. 

Послугами транзитного хабу в Павлограді щодня користуються до 100 

людей. Далеко не всі вони потребують подальшої евакуації, бо самостійно вже 

знайшли для себе місце проживання. Але приїжджають до хабу, щоб 

оформити міжнародну допомогу та записатись до списку самостійно 

евакуйованих осіб, що надалі спростить звернення за оформленням допомоги 

для ВПО. 

Сьогодні екіпаж «Білий янгол» привіз до Павлограда подружжя літнього 

віку з Костянтинівки. Сімейна пара вночі потрапила під обстріл, чоловік 

отримав поранення в лице. Тепер вони поїдуть до Олександрії. 
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*** 

 

 

21.02.2025 

Чернівецька обласна військова адміністрація 

https://bukoda.gov.ua/news/shche-odnu-partiiu-dopomohy-otrymaly-

vnutrishno-peremishcheni-osoby-iaki-prozhyvaiut-na-bukovyni 

Ще одну партію допомоги отримали внутрішньо переміщені особи, 

які проживають на Буковині 

Чергову партію допомоги отримали внутрішньо переміщені особи, які 

проживають на Буковині. 

Чергову партію гуманітарної допомоги, що складається з 190 

продуктових та овочевих наборів, передав Благодійний фонд «Оранж Фемелі» 

за сприяння міжнародної організації World Central Kitchen. Допомога 

призначена цивільним особам, евакуйованим із прифронтових територій 

Донецької області, які зараз проживають у 12 місцях тимчасового перебування 

Чернівецької області. 

Ця допомога передбачає триразову продуктову підтримку з 

періодичністю один раз на місяць, що є важливою підтримкою для тих, хто 

залишив свої домівки через військові дії. 

 

*** 

 

19.02.2025 

Івано-Франківська обласна державна адміністрація 

https://www.if.gov.ua/news/predstavnyky-departamentu-sotspolityky-oda-

vzialy-uchast-u-seminari-shchodo-prodovzhennia-nadannia-dopomohy-na-

prozhyvannia-vpo 

Представники департаменту соцполітики ОДА взяли участь у 

семінарі щодо продовження надання допомоги на проживання ВПО 

Представники департаменту соціальної політики облдержадміністрації 

спільно зі структурними підрозділами з питань соціального захисту населення 

взяли участь у семінарі в змішаному форматі щодо продовження надання 

допомоги на проживання внутрішньо переміщеним людям. 

Захід відбувся завдяки підтримці Управління Верховного комісара ООН 

у справах біженців в Україні (УВКБ ООН) спільно з регіональною 

координаторкою благодійного фонду «Стабілізейшен Суппорт Сервісез» в 

Івано-Франківській області Світланою Дем’янчук у межах проєкту 

«Підтримка спроможності державних установ та місцевих громад у зміцненні 

системи соціального захисту в Україні». 

На переконання організаторів, таке навчання для фахівців установ 

соціального захисту населення допомагає їм краще орієнтуватися в новелах 

законодавства й покращити якість надання послуг переселенцям. 

Ключовими питаннями семінару були: 
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 умови та порядок призначення допомоги на проживання ВПО; 

 люди, які входять до складу сім’ї та зміни у складі сім’ї; 

 продовження виплат допомоги на проживання автоматично та на 

підставі поданої заяви; 

 середньомісячний сукупний дохід та період, за який враховуються 

доходи; 

 доходи, які враховуються та не враховуються до середньомісячного 

сукупного доходу; 

 підстави для відмови в наданні допомоги на проживання ВПО. 

Такі зустрічі важливі, оскільки запит на обслуговування ВПО не 

зменшується, а зміни до законодавства вносяться постійно. Ситуація в країні 

не поліпшилася, агресія з боку російської федерації щодо нашої держави 

триває, проблеми ВПО залишаються актуальними. 

 

*** 

 

19.02.2025 

Івано-Франківська обласна державна адміністрація 

https://www.if.gov.ua/news/svitlana-onyshchuk-provela-naradu-z-

holovamy-terytorialnykh-hromad-kraiu-za-uchastiu-kerivnykiv-strukturnykh-

pidrozdiliv-oblasnoi-derzhavnoi-administratsii-raionnykh-viiskovykh-

administratsii-raionnykh-rad-vidpovidnykh-sluzhb-ta-vidomstv 

Світлана Онищук провела нараду з головами територіальних громад 

краю за участю керівників структурних підрозділів обласної державної 

адміністрації, районних військових адміністрацій, районних рад, 

відповідних служб та відомств. 

Під час наради розглянули низку актуальних для області питань. 

Розпочали з державних субвенцій та програм для територіальних громад. 

Багато уваги приділили фінансуванню освіти, підтримці ветеранів, 

внутрішньо переміщених людей, а також розвитку медицини. 

Зауважувалося, що на 2025 рік для області передбачена: 

 освітня субвенція у сумі понад 3 млрд грн; 

 на придбання шкільних автобусів передбачено майже 133 млн грн; 

 на обладнання класів НУШ - понад 82 млн грн; 

 для надання державної підтримки дітям з особливими освітніми 

потребами -  16 млн грн. 

До слова, у 2024 році на Прикарпатті ми оновили 9 харчоблоків за  

фінансової підтримки держави. 

Світлана Онищук закликала очільників громад активніше працювати та 

подавати свої заявки в екосистему DREAM. 

Наголошувалося й на  важливості підтримки ветеранів та ВПО. 

Зауважувалося , що пріоритетними напрямами спрямування 

бюджетних коштів місцевим бюджетам області є: 
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 забезпечення діяльності фахівців із супроводу ветеранів війни та 

демобілізованих людей та окремі заходи з підтримки тих людей, 

котрі захищали незалежність, суверенітет та територіальну 

цілісність України. 

Станом на лютий сформовані та відкриті органами місцевого 

самоврядування 98 вакансій, 27 фахівців з супроводу працевлаштовані, в 

резерві – 19.  

 надання грошової компенсації за належні для отримання жилі 

приміщення для ВПО, які захищали незалежність, суверенітет та 

територіальну цілісність України. 

Станом на 1 лютого 2025 року на обліку для отримання грошової 

компенсації на придбання житла перебуває 43 людини на загальну суму понад 

96 млн грн. 

 здійснення заходів із професійної адаптації людей, які звільняються 

або звільнені з військової служби, з числа ветеранів війни,  мають 

особливі заслуги перед Батьківщиною, членів їхніх сімей, та родин 

загиблих (померлих) ветеранів війни, членів сімей загиблих 

(померлих) Захисників та Захисниць України. 

Цього року отримати послуги із професійної адаптації зможуть 400 

ветеранів на загальну суму 5,7 млн грн.  

 Дитячі будинки сімейного типу. Область підтримує великі прийомні 

родини, які переїхали на Прикарпаття через війну, і працює над забезпеченням 

їх житлом. Торік ми отримали більше ніж  30 млн грн державної субвенції для 

придбання пʼяти будинків для великих прийомних родин.  

На сьогодні на Прикарпатті проживають  14 дитячих будинків сімейного 

типу (ДБСТ), в яких виховують 121 дитину. На поточний рік державна 

субвенція на придбання нових домівок  для великих прийомних родин 

становить понад 36,5 млн гривень. 

 Медицина. Медичні заклади області отримують сучасне обладнання та 

транспорт, що підвищує якість медичних послуг.  

Торік  заклади охорони здоров’я  області отримали: 

 35 одиниць медичного обладнання у централізованому порядку, 

закупленого Міністерством охорони здоров’я України та ДУ «Центр 

громадського здоров’я України» за кошти Державного бюджету 

України на виконання відповідних бюджетних програм. 

 22 одиниці автотранспорту. 

"Маємо спільно працювати над покращенням наших медичних установ 

для лікування та реабілітації наших захисників, їхніх родин та жителів 

області", - зазначила Світлана Онищук. 

 

  



26 

 

*** 

 

18.02.3035 

Закарпатська обласна військова адміністрація 

https://carpathia.gov.ua/news/povir-novyi-osvitno-hrantovyi-proiekt-dlia-

zakarpatok-ta-zhinok-z-pomizh-vpo 

«Повір» – новий освітньо-грантовий проєкт для закарпаток та 

жінок з-поміж ВПО 

Зробити перший крок до професійного зростання, особистісного 

розвитку, отримати базові бізнес-знання, фінансову допомогу на відкриття або 

масштабування власної справи та оплачувані стажування в приватному 

секторі – такі можливості закарпаткам і жінкам з-поміж ВПО пропонує проєкт 

«Повір». 

Сьогодні в обласній військовій адміністрації презентували освітньо-

грантову програму, яку втілює Центр Дія.Бізнес в Ужгороді та Міжнародна 

православна благодійна організація (IOCC) в межах ініціативи «Сприяння 

розширенню економічних прав і можливостей жінок» у партнерстві з Kerk in 

Actie. 

Як відзначив під час відкриття заходу перший заступник голови 

Закарпатської ОВА Василь Іванчо, питання розвитку й підтримки жіночого 

підприємництва постійно перебуває у фокусі уваги керівництва краю: «Ми 

радо вітаємо ініціативи, спрямовані на покращення економічного потенціалу 

регіону та створення додаткових можливостей для бізнесу. Саме такою є 

програма „Повір“, яка покликана підтримати стартапи місцевих мешканок та 

вимушено переміщених осіб, допомогти останнім адаптуватися й 

реінтегруватися в нашому регіоні. Крім того, вона може стати стимулом для 

покращення бізнес-середовища області». 

«Повір» – чергова ініціатива з підтримки жіночого підприємництва, яка 

в регіоні втілюється за сприяння Міжнародної православної благодійної 

організації. Її команда з 2022 року працює в понад 10 областях України, однак 

саме на Закарпатті реалізовує чи не найбільше гуманітарних, 

інфраструктурних, фінансових програм. 

«Після успіху попереднього проєкту для жінок-підприємиць «Ріст» ми 

вирішили започаткувати схожу ініціативу, щоб якомога більше місцевих 

мешканок та вимушених переселенок реалізували себе в бізнесі та посилили 

свою роль на ринку праці», – підкреслила представниця організації Іванна 

Луценко-Машура. 

У межах проєкту «Повір» 30 жінок протягом двох місяців пройдуть 

навчальний бізнес-інтенсив. За його результатами 15 з них отримають 

мікрогранти на старт чи розвиток своєї справи, а 10 – зможуть пройти 

оплачуване стажування у приватному секторі. 

Щоб долучитися до проєкту і взяти участь у відборі, необхідно до 1 

березня заповнити реєстраційну форму: 

 для мешканок Закарпаття; 
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 для жінок з-поміж ВПО. 

Уже 3 березня буде оголошено результати відбору, 7 березня – стартує 

освітній курс, розповіла директорка Центру підтримки підприємництва 

Дія.Бізнес Ужгород Ольга Горкавчук. 

«Під час першого місяця навчань жінки відвідуватимуть тренінги на 

теми маркетингу, фінансів, профорієнтації. Опісля вони визначать для себе 

подальший формат участі – або інтенсив з розробки бізнес-планів і написання 

проєктів для залучення грантового фінансування, або робота над розвитком 

soft skills. Паралельно кожна з учасниць зможе обрати додатковий практичний 

тренінг. У межах програми також передбачені компані-візити», – підкреслила 

Ольга Горкавчук. 

У межах презентації освітньо-грантового проєкту «Повір» представники 

профільних структурних підрозділів обласної військової адміністрації, 

місцевого бізнесу, благодійних, волонтерських, громадських організацій краю 

та інші стейкхолдери обговорили можливості посилення співпраці задля 

підтримки й розвитку жіночого підприємництва на Закарпатті. 

 

*** 

 

18.02.3035 

Закарпатська обласна військова адміністрація 

https://carpathia.gov.ua/news/humanitarna-misiia-proliska-prodovzhyt-

pidtrymuvaty-meshkantsiv-zakarpattia 

Гуманітарна місія «Проліска» продовжить підтримувати 

мешканців Закарпаття 

Довіра – підґрунтя якісної співпраці. І вона в основі партнерства 

Закарпатської ОВА та гуманітарної місії «Проліска». На цьому наголосив 

очільник краю Мирослав Білецький під час зустрічі з керівником організації 

Євгеном Капліним. 

З початку повномасштабного вторгнення команда «Проліски» 

релокувалася до нашої області з Харкова й активно допомагає за низкою 

напрямків. 

Зокрема, надала підтримку 31 місцю тимчасового проживання в різних 

куточках краю – зараз у цих осередках мешкають понад 2000 внутрішньо 

переміщених осіб, а також допомогла з ремонтами закладів комунальної 

власності, де наприкінці року були створені додаткові 500 місць для людей, 

які знайшли на Закарпатті прихисток від війни. 

Плани на 2025 рік не менш амбітні. Під час зустрічі йшлося про 

перспективи реалізації декількох проєктів, які зможуть якісно покращити 

умови проживання вимушених переселенців, зокрема людей похилого віку, 

створити додаткові місця для тих, хто хоче евакуюватися із населених пунктів 

поблизу лінії фронту. 
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За кошти донорів організація цьогоріч планує відремонтувати та 

облаштувати ще 13 гуртожитків для внутрішньо переміщених осіб, 

збільшивши кількість місць для переселенців в області ще на тисячу. 

Особлива увага – проєктам щодо підтримки маломобільних та 

немобільних осіб, людей похилого віку. Завдяки зусиллям організації у с. 

Шишлівцях на Ужгородщині побудували геріатричний центр для підопічних 

релокованого закладу із Донеччини. Благодійники на цьому не 

зупинятимуться, тому планують відремонтувати та облаштувати для цих 

потреб ще 3 подібних заклади в області. 

Для Закарпаття ця тема є дуже гострою. Адже зараз у краї офіційно 

зареєстровано понад 18 тисяч осіб похилого віку та понад 4 тисячі осіб з 

інвалідністю з-поміж ВПО. Спеціалізовані обласні заклади переповнені. 

Водночас чимало з цих людей, найімовірніше, залишаться у нашій області. 

Тому для нас важливо розбудовувати мережу закладів, де у комфортних 

умовах проживатимуть літні люди та особи з інвалідністю. 

Загалом місія «Проліска» цьогоріч планує надати допомогу в області на 

понад 90 млн грн. 

Вдячний гуманітарній місії «Проліска» за небайдужість, ініціативність і 

готовність втілювати такі суспільно важливі проєкти. Своєю чергою 

долучатимемось до реалізації на всіх етапах, щоб ці заклади якомога швидше 

змогли прийняти підопічних. 

Мирослав Білецький також відзначив результати клопіткої роботи 

керівника гуманітарної місії «Проліска» Євгена Капліна щодо збереження 

фінансування проєктів в області. 

«Чимало міжнародних організацій останні кілька місяців зосереджували 

свою увагу на прифронтових областях, оминаючи увагою тилове Закарпаття. 

Однак наш край як регіон, котрий прихистив сотні тисяч людей, потребує 

підтримки партнерів, щоб забезпечити гідне життя для ВПО», – підкреслив 

Мирослав Білецький. 

 

*** 

 

19.02.2025 

Тернопільська обласна військова адміністрація 

https://oda.te.gov.ua/news/sohodni-vidbulasia-zustrich-zastupnyka-

nachalnyka-ternopilskoi-ova-tarasa-pastukha-z-predstavnykamy-upravlinnia-

oon-z-koordynatsii-humanitarnykh-sprav-ukhs-oon-ahentstvamy-oon-

koordynatoramy-klasteriv-subnatsionalnoho-rivnia-mizhnarodnymy-ta-

natsionalnymy-neuriadovymy-orhanizatsiiamy-iaki-dopomahaiut-tsyvilnomu-

naselenniu-ternopilshchyny 

Відбулася зустріч заступника начальника Тернопільської ОВА з 

представниками Управління ООН з координації гуманітарних справ, 

агентствами ООН, міжнародними та національними неурядовими 

організаціями 
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Сьогодні відбулася зустріч заступника начальника Тернопільської ОВА 

Тараса Пастуха з представниками Управління ООН з координації 

гуманітарних справ (УКГС ООН), агентствами ООН, координаторами 

кластерів субнаціонального рівня, міжнародними та національними 

неурядовими організаціями, які допомагають цивільному населенню 

Тернопільщини.   

УКГС ООН є частиною Секретаріату ООН і виконує важливу роль у 

координації дій гуманітарних організацій для ефективного реагування на 

кризові ситуації. Завдяки їхній діяльності всі зацікавлені сторони можуть 

узгоджувати свої зусилля та робити внесок у спільну справу допомоги. 

Під час зустрічі обговорили ключові питання: 

 тенденції переміщення населення: евакуація, внутрішнє 

переміщення та повернення до місць постійного проживання.   

 потреби та пріоритети для подальшої допомоги внутрішньо 

переміщеним особам (ВПО). 

Станом на 18 лютого 2025 року, за даними Єдиної інформаційної бази, в 

територіальних громадах Тернопільщини перебуває 65 148 внутрішньо 

переміщених осіб (ВПО).  

У органах місцевого самоврядування на обліку громадян, що 

потребують надання житлового приміщення для тимчасового проживання з 

фонду житла, призначеного для тимчасового проживання внутрішньо 

переміщених осіб перебуває 1247 внутрішньо переміщених осіб (518 сім’ї): 

Загалом у Тернопільській області діє 48 об’єктів тимчасового 

проживання ВПО, де нині мешкають близько 1 500 осіб. 

Також в ході зустрічі представники УКГС ООН обговорили подальші 

плани щодо гуманітарної допомоги Тернопільській області у 2025 році.  

Основні напрямки роботи включають:   

 розширення програм підтримки ВПО, зокрема забезпечення житлом 

та соціальними послугами. 

 посилення координації між міжнародними та національними 

організаціями для ефективного реагування на нагальні потреби. 

 підтримка процесу повернення людей до місць постійного 

проживання та створення умов для їхньої інтеграції. 

 

*** 

 

17.02.2025 

Житомирська міська рада 

https://zt-rada.gov.ua/?pages=19790 

116 родин ВПО отримають нове житло у Житомирі: хто може 

отримати квартиру і як подати заяву? 

У Житомирі триває будівництво житлового комплексу, який стане 

домівкою для 116 родин вимушених переселенців. Це масштабний соціальний 
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проєкт, що фінансується Європейським Союзом та реалізується під 

управлінням НЕФКО. 

Новий житловий комплекс складатиметься з чотирьох 

чотириповерхових будинків, спроєктованих з урахуванням потреб 

маломобільних груп та сучасних енергоефективних рішень. Мешканці 

отримають квартири з чистовим оздобленням, меблями та побутовою 

технікою. На території облаштують зони відпочинку, дитячий майданчик і 

парковку. Окрему увагу приділили безпеці – у підвалі одного з будинків буде 

обладнане укриття, яке зможе вмістити всіх мешканців. 

Про те, хто може претендувати на таке житло та як формується черга, 

розповіла начальниця відділу обліку та розподілу житлової площі 

Житомирської міської ради Надія Сидун. 

Хто може претендувати на житло? 

“За останніми даними департаменту соціальної політики, який здійснює 

облік внутрішньо переміщених осіб, до нашої громади заїхало 15 600 

вимушених переселенців, тобто близько 16 тисяч уже задекларували своє 

фактичне місце проживання”, – розповіла Надія Сидун. 

За її словами, на квартирному обліку нині перебувають 416 сімей, що 

становить 1038 осіб. Це переважно вимушені переселенці, чиє житло 

зруйноване або знаходиться на тимчасово окупованій території. Входять до 

цього переліку і жителі Житомирської ТГ, чиї будинки були знищені 

росіянами під час широкомасштабного вторгнення. Усі ці люди з нетерпінням 

чекають на можливість отримати квартиру в новому житловому комплексі, 

який зводиться за підтримки Європейського Союзу та під управлінням 

НЕФКО. 

Місто вже забезпечило тимчасовим житлом 75 родин. Найбільше сімей 

змогли заселити у модульне містечко у 2024 році. Нові оселі тоді отримали 56 

родин. 

Як подати заяву на отримання житла? 

Надія Сидун розповіла, що вимушені переселенці, які хочуть отримати 

тимчасове житло, мають звернутися у відділ обліку та розподілу житлової 

площі Житомирської міської ради із заявою та переліком документів. 

Для постановки на облік необхідно виконати дві умови: 

 Обов’язкове перебування на обліку в Єдиній інформаційній базі 

даних у межах Житомирської територіальної громади. 

 Відсутність житла, придатного для проживання, на підконтрольній 

території України. 

До заяви додаються: 

 Копії документів, що посвідчують особу та громадянство України. 

 У разі подання заяви представником – документи представника та 

копія довіреності. 

 Копія довідки ВПО про взяття на облік в Єдиній інформаційній базі 

даних. 



31 

 

 Копії документів, що підтверджують родинні відносини (свідоцтво 

про народження, шлюб, опікунство тощо). 

 Копія реєстраційного номера облікової картки платника податків (не 

надається особами, які через релігійні переконання відмовилися від 

цього номера). 

 Інформація з Державного реєстру речових прав на нерухоме майно 

(ЦНАП, вул. Михайлівська, 4/2). 

 Копії документів, що підтверджують підстави для пріоритетного 

надання житла. 

 Факт знищення або пошкодження житла підтверджується особистою 

заявою заявника та членів його сім'ї. 

Як відбувається розподіл житла? 

Розподіл житла здійснюється за рейтинговою системою. Постанова 

Кабміну передбачає систему балів, що нараховуються за певними критеріями. 

На основі внесених даних ведеться рейтинговий список, і розподіл житла 

відбувається згідно з цим списком. 

Пріоритет надається: 

 сім'ям військовослужбовців ВПО-учасників бойових дій, 

 особам, які повторно переміщуються, 

 ВПО із знищеним або окупованим житлом, 

 сім'ям з дітьми, 

 вагітним жінкам, 

 родинам, у яких є особи з інвалідністю. 

“Житомирянам, житло яких зруйноване, додатково нараховується 20 

балів за рішенням виконавчого комітету від 31 січня 2024 року (рішення № 

110)”, – розповіла Надія Сидун. 

Термін користування житлом 

Зведені будинки перебуватимуть у власності міської ради, мешканці не 

зможуть приватизувати квартири, але користуватимуться ними безкоштовно 

стільки, скільки необхідно. 

“Тимчасове житло надається строком до одного року з можливістю 

продовження, якщо обставини не змінилися. Заселення відбувається на 

підставі рішення виконавчого комітету, ордера та договору користування. 

Житло надається безкоштовно, але мешканці повинні сплачувати комунальні 

послуги”, – пояснила Надія Сидун. 
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*** 

 

19.02.2025 

Харківська міська рада 

https://www.city.kharkiv.ua/uk/news/u-kharkovi-vidkrili-tsentr-dopomogi-

vpo-57217.html 

У Харкові відкрили Центр допомоги ВПО 

Харківський міський голова Ігор Терехов сьогодні, 19 лютого, взяв 

участь у відкритті Центру психологічної допомоги та фізичної активності для 

внутрішньо переміщених осіб, які мешкають у гуртожитках Харківської 

державної академії фізичної культури. 

Проєкт реалізований спільно з польським партнером - товариством AZS 

WSG за підтримки Польсько-Американського фонду «Wolności» у межах 

програми «Wspieramy Ukrainę».   

У своїй промові Ігор Терехов наголосив на важливості підтримки людей, 

які через війну були змушені залишити свої домівки. Він підкреслив, що місто 

робить усе можливе, аби переселенці почувалися не просто тимчасовими 

мешканцями, а повноцінною частиною харківської громади. 

«Ми будемо робити все, щоб люди почувалися не гостями, а наче у себе 

вдома. Важливо, щоб у них була можливість працювати, навчатися, займатися 

спортом і отримувати психологічну допомогу. Попри всі виклики, Харків 

залишається містом студентів, містом життя, і наша мета - зберегти цей дух», 

- сказав мер. 

У двох гуртожитках академії мешкає 194 особи, в основному, з 

Куп’янської громади, серед них - 23 дитини. 

Центр допомоги ВПО складається з двох локацій: зони фізичної 

активності та зони психологічного релаксу з кабінетом психолога, сенсорною 

кімнатою, простором для творчих майстер-класів і музичної терапії. 
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ОГЛЯД ПУБЛІКАЦІЙ ЗМІ 

Центральні 

17.02.2025 

Radio Prague International 

https://ukraina.radio.cz/okremyy-termin-zapysu-ditey-bizhenciv-do-shkil-

neobgruntovanyy-i-shkidlyvyy-8842776 

Окремий термін запису дітей-біженців до шкіл необґрунтований і 

шкідливий, каже омбудсман 

Таку можливість знову запровадив новий закон щодо перебування 

біженців Lex Ukrajina 7. Громадський захисник прав людини з цим не згоден. 

Минулого року термін був один для всіх. 

Станіслав Кржечек звернув увагу, що окремі терміни запису до шкіл 

дітей-біженців існували в перші два роки після початку хвилі втікачів від 

повномасштабної війни Росії проти України як тимчасове рішення, а в 2024/25 

навчальному році вони були скасовані як непотрібні. 

«Окремі записи вже виконали свою первісну мету, і для їхнього 

повторного запровадження за нинішньої ситуації немає виправданих причин. 

Навпаки, виокремлення українських дітей-біженців може поставити під 

загрозу їхній доступ до якісної освіти і до створення сегрегованих класів», — 

заявляє Кржечек. Ідеться про виникнення шкільних класів, у яких усі учні є 

українськими біженцями. 

За словами громадського захисника прав людини, з парламентських 

дискусій і з документів випливає також, що цю зміну не підтримують повністю 

і міністерства внутрішніх справ і освіти. Він нагадав і про те, що під час 

розгляду закону Сенат ухвалив супровідну постанову, якою рекомендував 

урядові на майбутнє відійти від окремих записів. Кржечек додав, що Сенат при 

цьому закликав, щоб і цього навчального року окремі записи влаштовували 

лише в цілком виняткових випадках, а не повсюдно. 

Міністерство освіти, вважає омбудсман, мало б допомогти школам 

виконати цю рекомендацію Сенату, розробивши методичні вказівки. Водночас 

він закликав директорів шкіл не вдаватися, наскільки можливо, до окремих 

термінів запису. 

«Я занепокоєний поверненням окремих записів і розглядаю їх як крок 

назад в інтеграції українських дітей, яка досі в чеському шкільництві 

відбувалася досить успішно», — наголосив Ярослав Кржечек. 

Міністерство освіти Чехії, коментуючи раніше цей пункт закону, зміну, 

пояснювало, що ця зміна дасть можливість організувати для дітей із 

тимчасовим захистом спеціальний окремий запис до перших класів у термін 

від 1 червня до 15 липня, тоді як усі інші діти, включно з іншими іноземцями 

і включно з українцями, які живуть у Чехії на інших підставах, ішли б на запис 

у звичний квітневий термін. 
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Навколо повернення до закону окремого терміну запису до шкіл для 

дітей із тимчасовим захистом під час розгляду в парламенті точилися великі 

суперечки. Цього домоглася в першу чергу Прага, в якій живе найбільше 

біженців і школи якої значною мірою перевантажені. Натомість більшість 

освітян виступала проти, заявляючи, що це дискримінація біженців і що 

частина їхніх дітей може тепер узагалі не потрапити до шкіл. За їхніми 

словами, коли минулого року окремий термін запису був скасований, запис до 

шкіл відбувся успішно. 

За повідомленнями, Міністерство освіти вже підготувало для шкіл 

рекомендацію за можливості не влаштовувати окремого терміну запису для 

біженців. Як заявляв віцепрем’єр-міністр і міністр внутрішніх справ Чехії Віт 

Ракушан, у будь-якому разі подвійний термін — можливість, а не обов’язок. 

 

*** 

 

18.02.2025 

Radio Prague International 

https://ukraina.radio.cz/golova-mvs-kinec-viyny-kinec-tymchasovogo-

zahystu-8843239 

Голова МВС: кінець війни = кінець тимчасового захисту 

Біженці з окупованих Росією територій могли б просити про політичний 

притулок, вважає Віт Ракушан. 

Як повторив міністр внутрішніх справ Чехії в інтерв’ю інтернет-

виданню Novinky.cz, в момент, коли в Україні буде оголошено перемир’я чи 

настане якийсь інший кінець війни, жоден українець більше не отримає 

тимчасового захисту. За його словами, треба запобігти вторинній хвилі 

біженців, які можуть кинутися до Чехії в час миру, — наприклад, чоловіків, 

що хотіли б приєднатися до своїх родин, які вже живуть у Чехії. Їм би довелося 

просити про право на перебування в Чехії на загальних підставах. 

«Як би не закінчилася війна, ніхто після її закінчення не міг би прибути 

в режимі тимчасового захисту. І коли би йшлося про об’єднання родин, це 

мусить відбуватися за чинними процедурами, які існують у Чехії», — сказав 

він. Тобто в разі будь-якого завершення війни Росії проти України чоловіки, 

які мають у Чехії свої родини, будуть повинні пройти через звичайну чеську 

бюрократичну процедуру, з можливістю як схвалення, так і відхилення їхнього 

прохання. 

На цей час, відповідно до чеського закону, режим тимчасового захисту 

для втікачів від війни Росії проти України продовжений до 31 березня 2026 

року (але це продовження треба оформити, записавшись на візит до відділення 

МВС для отримання чергової візової наклейки). 

За словами Ракушана, якщо в цій війні настане перемир’я або вона 

закінчиться будь-яким іншим чином, тимчасовий захист завершиться вже 

наступного дня. Але ті, хто на той час уже перебуватиме в Чехії з тимчасовим 

захистом, зможе залишитися в країні на певний час — наприклад, на рік чи на 
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півтора, вважає міністр. За цей час біженці, охочі залишитися в країні, мали б 

перейти до звичайного режиму перебування на загальних підставах, як і всі 

інші іноземці: «для них діяли б ті самі правила, що й для всіх інших», — сказав 

міністр. 

За його словами, з опитувань випливає, що захоче залишитися близько 

половини українців, які перебувають у Чехії з тимчасовим захистом, тобто 

близько двохсот тисяч осіб. «Це ситуація, з якою ми б упоралися», — сказав 

Ракушан. 

Як сказав голова МВС Чехії, країна готується до можливого перемир’я 

у війні Росії проти України разом із Польщею, яка нині головує в Раді 

Європейського союзу, і хоче, щоб найближчими місяцями рішення про долю 

біженців із України було ухвалене, принаймні як проєкт, на рівні всього 

Євросоюзу, бо саме на цьому рівні було ухвалене рішення про тимчасовий 

захист. 

Міністр також нагадав, що в ЄС мають створюватися українські центри 

повернення, які будуть полегшувати українцям повернення до батьківщини 

(Україна називає їх «хабами єдності»). Такий центр уже найближчими 

тижнями відкриється в Німеччині, а в подальшому і в Чехії. «Вони 

пропонували б роботу в Україні, житло, життєву перспективу і умови, на яких 

люди могли б повертатися. Водночас вони допомагали б українцям, як 

вирішать залишитися тут, впоратися з переходом до іншої країни», — сказав 

Віт Ракушан. 

 

*** 

 

20.02.2025 

Polskie Radio 

https://www.polskieradio.pl/398/7856/Artykul/3487410,%D1%83%D1%80

%D1%8F%D0%B4-%D0%BF%D0%BE%D0%BB%D1%8C%D1%89%D1%96-

%D1%80%D0%BE%D0%B7%D1%80%D0%BE%D0%B1%D0%B8%D0%B2-

%D0%B4%D0%B2%D0%B0-

%D0%BC%D1%96%D0%B3%D1%80%D0%B0%D1%86%D1%96%D0%B9%

D0%BD%D1%96-

%D1%81%D1%86%D0%B5%D0%BD%D0%B0%D1%80%D1%96%D1%97-

%D1%89%D0%BE%D0%B4%D0%BE-

%D1%83%D0%BA%D1%80%D0%B0%D1%97%D0%BD%D1%86%D1%96%

D0%B2 

Уряд Польщі розробив два міграційні сценарії щодо українців 

Польський уряд готується до наслідків можливих переговорів про 

закінчення війни в Україні і готується до двох сценаріїв. Один передбачає, що 

частина українців захочуть повернутися додому, а другий передбачає нову 

хвилю біженців. 
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Заступник державного секретаря в Міністерстві внутрішніх справ та 

адміністрації Мацей Дущик на інавгурації звернення щодо ситуації біженців з 

України в Польщі, Варшава, 20.02.2025.PAP/Rafał Guz 

Польський уряд розробив два нові міграційні сценарії у зв'язку з 

переговорами про припинення війни в Україні. 

Перший варіант ґрунтується на тому, що буде підписано справедливий 

мир, і частина українців повернеться додому. Однак, як сказав у коментарі 

Польському радіо заступник міністра внутрішніх справ та адміністрації Мацей 

Дущик, у разі політичного вирішення, яке Україні буде важко прийняти, може 

статися другий сценарій. 

«Якщо би сталося те, що можна назвати поразкою цієї держави, то 

можемо сподіватися хвилі, звісно, не такої, яка була у 2022 році, але можна 

сподіватися посилення напливу головним чином економічного. Через те, що 

буде чисто економічна міграція через обмеження допомоги і пов’язані із цим 

труднощі». 

Мацей Дущик підкреслив, що в сценаріях не йдеться про кількість 

біженців, вони радше є описом реальної ситуації. Як він нагадав, європейський 

тимчасовий захист для біженців з України продовжено до 4 березня 

наступного року. 

«Коли вже матимемо доконаний факт, можна буде говорити про 

кількість. Як відомо, тимчасовий захист ЄС продовжено до 4 березня, і так 

само ми продовжили на цей період. І впродовж року в цьому контексті не 

передбачено змін». 

За даними Міністерства внутрішніх справ і адміністрації станом на 

грудень, наразі в Польщі перебуває понад 1,5 мільйона громадян України. 

Тимчасовим захистом користується майже мільйон. Кількість людей з 

оформленим PESEL UKR в Польщі систематично зростає вже кілька місяців. 

Як повідомив заступник міністра Мацей Дущик, цієї зими кількість людей з 

PESEL UKR зросла на 11 тисяч. 

 

*** 

 

19.02.2025 

inPoland.net.pl. 

https://inpoland.net.pl/novosti/z-yakogo-viku-bizhenci-z-ukra%d1%97ni-

mozhut-legalno-pracyuvati-v-polshhi/ 

З якого віку біженці з України можуть легально працювати в 

Польщі? 

Польща є однією з основних країн, куди прямують біженці з України, і 

питання легальної роботи є надзвичайно важливим для багатьох. В Україні та 

Польщі існують чіткі норми, які регулюють вік, з якого можна почати 

працювати на законних підставах. 

Згідно з польським законодавством, для легальної роботи біженці 

повинні дотримуватись вікових обмежень, встановлених для трудової 
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діяльності. Відповідно до польського трудового кодексу, мінімальний вік для 

початку трудової діяльності становить 16 років. Однак для осіб, які не досягли 

18 років, є додаткові обмеження, зокрема щодо типу роботи та умов праці. 

Біженці, які досягли 16 років, можуть працювати на умовах, 

передбачених трудовим договором, за умови, що робота не зашкодить їхньому 

здоров’ю або розвитку. Для тих, хто молодший за 18 років, робота повинна 

відповідати нормам щодо безпеки та здоров’я, і працювати можна лише в 

умовах, які не є небезпечними для молодої людини. 

Важливо зазначити, що для того, щоб працювати в Польщі, біженці 

мають мати відповідний дозвіл на роботу або бути зареєстрованими як особи, 

що перебувають під тимчасовим захистом. Це дозволяє їм отримати право 

працювати без додаткових обмежень, але при цьому слід дотримуватись усіх 

вимог польського законодавства. 

 

*** 

 

21.02.2025 

inPoland.net.pl. 

https://inpoland.net.pl/novosti/u-polshhi-ukra%d1%97nski-bizhenci-

povinni-budut-pidtverditi-svoeh-perebuvannya-v-kra%d1%97ni/ 

У Польщі українські біженці повинні будуть підтвердити своє 

перебування в країні 

Аналітики CenEA опублікували звіт, згідно з яким українців у Польщі 

менше, ніж свідчать офіційні дані. Міністерство внутрішніх справ та 

адміністрації повідомляє про заходи з цього приводу. 

За офіційними даними (станом на січень 2025 року), у Польщі проживає 

992 тисячі біженців з України. Однак звіт економістів аналітичного центру 

CenEA показує, що ця цифра може бути завищена на 30-40%. 

Дані показують, що на кінець 2024 року у польських школах навчалося 

приблизно 150 тисяч учнів, однак PESEL UKR мають 270 тисяч дітей з 

України. Водночас, за статистикою ZUS, станом на грудень 2023 року на 

ринку праці було 759 тисяч працівників з України (396 тисяч чоловіків і 363 

тисяч жінок). З 2021 по 2023 рік ця кількість зросла на 132 тисячі людей, і, за 

даними дослідників CenEA, збільшення відбулося за рахунок жінок. 

У базі даних ZUS у грудні 2023 року було зареєстровано 335 тисяч 

українок віком 18-59 років (без урахування студентів). Такий показник 

свідчить про те, що лише близько 40% українських жінок-біженок офіційно 

працевлаштовані в Польщі. На думку авторів звіту, це суперечить даним звіту 

НБП, згідно з яким станом на липень 2024 року 70% офіційно працювали, а 

19% шукали роботу. 

З кінця 2022 року кількість зареєстрованих українських біженців у 

Польщі тримається на рівні трохи менше 1 мільйона осіб. Однак аналітики 

наголошують, для того щоб виключити громадянина України з бази даних, 

потрібна офіційна реєстрація виїзду українців з території Польщі на кордоні 



38 

 

або реєстрація в іншій країні Європейського Союзу, або реєстрація виїзду з 

Шенгенської зони іншою країною. 

У Міністерстві внутрішніх справ та адміністрації також підтверджують, 

що українців у Польщі точно менше, ніж у базі PESEL UKR. У відомстві 

підготували систему підтвердження перебування українців, в якій статус 

тимчасового захисту зміниться на тимчасове перебування. Потім ці люди 

повинні будуть з’явитися в офіси гміни, щоб підтвердити своє перебування. 

 

*** 

 

23.02.2025 

inPoland.net.pl. 

https://inpoland.net.pl/novosti/nazvano-kra%d1%97nu-z-yako%d1%97-

ukra%d1%97nski-bizhenci-ne-zakhochut-povertatisya/ 

Названо країну, з якої українські біженці не захочуть повертатися 

Повернути додому українців, які виїхали до Німеччини, буде 

надзвичайно складно. Про це заявила директорка Інституту демографії та 

проблем якості життя Елла Лібанова у межах проєкту «Мости України» 

громадської ініціативи «Голка». 

За словами Лібанової, всі країни Європи потребують робочої сили, 

оскільки населення стрімко старіє. Але саме Німеччина пропонує найкращі 

умови для адаптації українських біженців. 

 Біженців навіть примусово навчають німецької, щоб вони могли 

інтегруватися. 

 Навіть якщо допомогу уріжуть, вона все одно залишиться вищою за 

зарплати в Україні. 

Хоча найбільше українських біженців досі перебуває у Польщі, багато з 

них уже почали мігрувати саме до Німеччини. Це пояснюється тим, що 

німецький ринок праці ємніший і пропонує більше можливостей. 

До того ж у Німеччині значна частина українських біженців – це освічені 

жінки. 70% українок мають вищу освіту, оскільки виїжджали переважно 

містяни, а не жителі сіл. 

За словами Лібанової, більше шансів повернути українських громадян із 

таких країн, як Польща, Румунія та Болгарія. Водночас у Німеччині умови для 

життя залишаються найпривабливішими, тож українці навряд чи масово 

повертатимуться навіть після завершення війни. 

У середньому по Європі українські біженці становлять 1% населення, 

але в Польщі та Чехії – аж 3%. Це надзвичайно високий показник, що свідчить 

про значну роль українців у цих країнах. 
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*** 

 

20.02.2025 

Радіо Свобода 

https://www.radiosvoboda.org/a/torhivlya-lyudmy-mihratsiya-

viyna/33320799.html 

Батьки вивозять 16-17-річних синів з України за кордон? Міграція і 

ризики 

ЛЬВІВ – Цього року ще близько 200 тисяч українців виїдуть за кордон, 

за прогнозами Національного банку України. Торік ця цифра становила 500 

тисяч. У цьому ж звіті НБУ, мовиться, що з 2026 року почнеться повернення 

мігрантів в Україну (а це 200 тисяч), а у 2027 році ‒ пів мільйона. 

Соціальні опитування показують, що кількість українських мігрантів, 

які мають намір залишитись за кордоном після війни, зростає. Тому, за 

оцінками НБУ, не очікується масового і швидкого повернення українських 

мігрантів. 

Подальшу міграцію з України, кажуть, зумовлюють високі безпекові 

ризики, постійні обстріли, руйнування, зниження якості життя. 

Протягом майже трьох років повномасштабної війни відбувається 

масовий відтік за кордон 17-річних юнаків. Про це розповіла Радіо Свобода 

Ірина Маєвська, керівниця програми «Безпечна міграція та протидія торгівлі 

людьми» міжнародного благодійного фонду «Карітас України». 

Серед іншого, вона також розповіла про проблеми українських мігрантів 

за кордоном та про ризики торгівлі людьми, зокрема дітьми. 

‒ Перші обстріли України 24 лютого 2022 року спричинили масовий 

виїзд громадян за кордон. За офіційними даними, найбільше українських 

біженців, які оформили тимчасовий захист, проживають нині у Німеччині 

(1,15 млн осіб), Польщі (987,93 тисяч) і Чехії (385,19 тисяч). Як 

змінювалася міграційна ситуація за ці три роки? 

‒ На початку повномасштабного вторгнення був найбільший і 

наймасовіший відтік людей з України. Це були жахливі черги на кордоні. 

Адже ніхто не знав, що буде далі. До останнього ніхто не вірив, що в ХХІ 

столітті можуть бути такі масштаби війни і таке горе. Всі намагалися 

рятуватися. Мільйони українців, переважно жінки з дітьми, ухвалили рішення 

бігти від небезпеки, тікати, рятуватися і кинулись до кордонів. Одномоментно 

на усіх пунктах пропуску утворилися кілометрові черги. Людям доводилося 5-

7 днів чекати в автомобілях або в автобусах, щоб перетнути кордон. 

Міжнародні організації виїжджали з України, евакуйовували свій персонал, 

рятуючи його, і мало хто залишався. Це був повний хаос. Ситуація була 

критична. Перші думки, які виникали, окрім забезпечення базових потреб 

людей, що перебували на кордоні, а саме теплим одягом, їжею, дитячим 

харчуванням, памперсами, наметами для для обігріву, важливо попереджати 

людей про можливі небезпеки. Оскільки в такому стані у людей було відсутнє 

критичне мислення. 
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З одного боку, багато хто з іноземців та українців, які вже перебували в 

інших країнах, хотіли допомогти за кордоном українським біженцям, але ми 

усвідомлювали, що це чудова можливість також і для торговців людьми, 

організованої злочинності, для нечесних людей, які могли використати 

людську паніку і страх у своїх корисних цілях. Тому ми поширювали 

інформацію про небезпеки. Нам досить оперативно вдалося видрукувати 

листівки, які роздавали на пунктах пропуску, залізничних вокзалах, 

тимчасових прихистках, попереджаючи про можливі небезпеки. В них 

містилися перевірені контакти, якими могли скористатися за кордоном і 

невеличкі прості правила безпечної поведінки, які можна легко запам’ятати. 

Водночас проводилося опитування думок людей стосовно повернення. І 

на той момент 95% тих, хто імпульсивно покидав країну, планували 

повернутися. Ніхто ж не думав, що війна буде на роки. Всі говорили, що це на 

місяць-три. 

‒ Про які саме ризики ви попереджали українців і як тоді вже діяли 

схеми торгівлі людьми? 

‒ Спершу навіть не йшлося про роботу, а про безпеку, що, мовляв, 

відвеземо в безпечне місце, надамо житло. Нагадаю, що шукачами захисту 

переважно були жінки з дітьми, і для багатьох це був перший досвід виїзду за 

кордон. Це було не стільки сексуальне рабство, а трудова експлуатація. 

Щодо можливих форм торгівлі людьми, то найбільш прогнозованими 

були трудова, сексуальна експлуатації та використання в домашньому 

господарстві. Наше інформування спрямовувалося на те, щоб люди не 

погоджувалися, щоб вони розуміли, що треба зверталися до уповноважених 

осіб, до поліції або представників міжнародних організацій, які можуть 

скерувати на отримання належної допомоги. Та все ж люди натрапляли на такі 

обіцянки нечесних осіб, тому що метою було перейти кордон, бути подалі від 

війни, шукати безпеку. У таких складних ситуаціях торговці людьми добре 

знають, як використати вразливість людини. За інших обставин та сама особа 

уникнула б небезпеки. Але саме у цей момент складалося саме так, що людина 

імпульсивно, не подумавши, погоджувалася. 

‒ За кордоном, за різними даними, перебуває до 8 мільйонів 

українських громадян. Які є міграційні тенденції? 

‒ Через війну міграція відбувається постійно. На початку частина 

населення масово виїхала, потім частина масово повернулася. Зараз знову 

виїжджають. Спостерігається маятникова міграція. Тобто, люди повертаються 

подивитися, перевірити, як їхні родичі, майно, оцінити, чи вони зможуть тут 

залишитися. Складаються різні обставини, і вони можуть повернутися назад 

за кордон, маючи ще тимчасовий захист. Перебуваємо сьогодні у 

маятниковому періоді. 

Ризики 

‒ Відомо, що з 18 років чоловікам заборонений виїзд з України через 

воєнний стан. Чимало батьків кажуть: вивозять синів за кордон. Якою є 
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ситуація на сьогодні з цими молодими людьми, як вони дають собі раду 

за кордоном, з якими проблемами зіштовхуються? 

‒ Батьки вже думають, що робити з сином, коли йому ще 15-16 років. 

Думають, як знайти якусь школу, коледж, університет за кордоном. Він ще 

дуже юний – 15-16 років. Найчастіше обирають Польщу, Словаччину. Якщо 

хлопці знають німецьку мову, то це Австрія і Німеччина, де є більш-менш 

добрі умови і соціальний захист на високому рівні. Звісно, що така категорія 

населення перебуває у групі ризику, бо опиняється поза домом без 

батьківського нагляду. Не завжди є можливість у батьків перевірити, чи їхня 

дитина вчиться, в якому перебуває середовищі, під яким впливом, як до неї 

ставляться. 

Якщо навчається хлопець в університеті, то проживає у гуртожитку. 

Якщо ж у школі, то батьки орендують житло або ж молоді люди їдуть до 

родичів. Нині туристичні агенції пропонують такі послуги. Неповнолітній син 

їде з мамою за кордон, там залишається, а мама повертається. Або ж їде один. 

Наприклад, ми спілкуємось з колегами з організаціями «Карітас» у 

Румунії, Чехії, які приймають українських біженців, шукачів притулку, так 

умовно кажучи, це насправді особи, які перебувають під тимчасовим дозволом 

для проживання. Вони підтверджують, що почастішали випадки, коли 

приїжджають групками хлопці 16-17 років без супроводу дорослих. 

Оформивши тимчасовий захист, і далі вони зникають. Куди, то це вже наразі 

невідомо. Можливо, їм пообіцяли роботу, оскільки в Чехії з 16 років вже 

необов'язково вчитися. Відповідно, юнаки залишаються з тими обіцянками, 

які їм дали, але не знаючи мови, не знаючи законодавства цієї країни, вони 

перебувають під загрозою експлуатації і покладаються на милість чужих 

людей. Ця проблематика потребує окремого вивчення та пошуку шляхів її 

вирішення. 

У Словаччині, Угорщині, Румунії, Польщі, де навчання номінально ніби 

обов'язкове в школі, але діти можуть бути лише зареєстровані, але вони не 

інтегруються належним чином у навчальний процес. Вони можуть ходити, а 

можуть не ходити до школи. Відповідно, ці діти фактично перебувають у 

статусі вільних слухачів. Але які знання вони отримують – це питання. Якщо 

батьки слідкують, займаються дітьми – одна справа. В інших країнах старої 

Європи, там навчання є дійсно обов'язковим. Соціальні служби працюють 

добре, перевіряють інформацію про дітей і там неможливо не відвідувати 

школу. Це Австрія, Німеччина, Данія, Норвегія, Нідерланди, Бельгія. За таких 

умов можна бути більш впевненими, що діти отримають належну освіту. Але 

чи будуть вони повертатися – це також питання. 

Відповідно, прогнозуємо, що за молодими хлопцями з України за кордон 

поїдуть також і дівчата. Тому що країна зараз в такому стані, коли молодь 

немає впевненості в безпеці, коли війна закінчиться. І навіть одразу після 

закінчення війни не буде таких гарантій, щоб молодь поверталась. Загалом 

спостерігається тенденція до виїзду молоді за кордон. А це досить загрозлива 

ситуація. 
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Зауважу, що молоді люди не хочуть виїжджати з України. Тут у них своє 

середовище, родина, друзі. Водночас молодь дуже швидко призвичаюється до 

нових умов, відповідно, з’являються інші соціальні зв’язки. І чим довше вони 

житимуть за кордоном, тим менші очікування щодо їхнього повернення на 

батьківщину. 

Жертви торгівлі людьми 

‒ Чи відомо, яка кількість громадян України стала жертвами 

трудового і сексуального рабства, якщо такі були? 

‒ На жаль, таких даних немає, якщо ми говоримо про українців за 

кордоном. Можливо, пізніше ми про це дізнаємось. Але статистика каже, що 

практично кожна друга людина може стати жертвою торгівлі, трудового, 

соціального рабства і так далі. Тому важливо, якщо людина виїжджає зараз, 

добре продумати свою стратегію. Вже є час, можливість подумати, куди їдете, 

до кого, в яку країну, які там закони, як реєструватися, чи є житло. Обов'язково 

потрібно отримати офіційний статус в країні перебування, реєструватися в 

державних структурах, а ще дізнатися, які є, окрім державних, інші організації, 

що допомагають, до яких можна звернутися, у разі необхідності. Тобто, 

продумати собі план і, звичайно, в жодному разі не погоджуватися на 

ризиковані пропозиції. 

Якщо ми говоримо про роботу, то ігнорувати такі оголошення, де для 

працевлаштування не потрібні досвід, навички, знання мови, підтвердження 

освіти тощо. Але на це не можна погоджуватися, бо це обман. Обов'язково має 

бути трудовий договір, укладений зрозумілою мовою. Не можна нікому 

віддавати оригінали своїх документів. Слід завжди мати зі собою копії на 

випадок, якщо загубили паспорт. Копії, фотографії зберігати на «хмарі», зараз 

є така можливість, щоб потім їх легше можна було відновити. Постійно бути 

на контакті звʼязку з рідними та друзями. У разі потреби не боятися звернутися 

по допомогу до поліції або ж до інших служб чи неурядових організацій, яким 

довіряєте. 

‒ А якщо говорити про злочини торгівлі людьми в Україні? Чи 

з’явилися з часу вторгнення Росії нові форми експлуатації? Як виявити 

постраждалих та притягнути до відповідальності злочинців? 

‒ Так, дійсно війна створила нові виклики в протидії торгівлі людьми. 

Якщо раніше експлуатація частіше всього була сексуального та трудового 

характеру, то зараз прояви цього злочину такі, як втягнення цивільних у 

військовий конфлікт, примус до праці на окупованих територіях, сурогатне 

материнство з метою продажу, вивезення дітей для усиновлення чи удочеріння 

в Росію, внутрішні переселенці все частіше стають жертвами шахраїв, які 

залучають їх до жебракування, втягують у кримінальну злочинність тощо. 

За даними МВС, у 2024 році слідчі оголосили підозру 52 особам у 

вчиненні кримінальних правопорушень, пов’язаних із торгівлею людьми. З 

них 35 обвинувальних актів скеровані до суду. Крім того, внесли відомості до 

Єдиного реєстру досудових розслідувань про вчинення 90 кримінальних 

правопорушень, пов’язаних із торгівлею людьми. Насправді це крихти в морі, 



43 

 

адже кількість постраждалих значно вища. Річ у тім, що люди, які зазнали 

експлуатації, часто не довіряють правоохоронним органам, а деколи бояться, 

що їх також буде притягнуто до кримінальної відповідальності. Тому частіше 

за все постраждалі звертаються до громадських організацій і благодійних 

фондів. 

«Карітас України» вже 20 років займається боротьбою з сучасним 

рабством. Активно провадиться робота у семи Центрах з протидії торгівлі 

людьми в Києві, Одесі, Дрогобичі, Тернополі, Хмельницькому, Івано-

Франківську, Чернівцях. Наразі активно працюємо над тим, щоб відкрити ще 

центр у Дніпрі, адже бачимо в цьому велику потребу. Лише за минулий рік 

командами «Карітасу» було виявлено 198 осіб, що постраждали від торгівлі 

людьми, та 120 потенційних постраждалих. Усім надається комплексна 

реінтеграційна допомога за індивідуальним підходом та обов’язковим 

збереженням особистих даних. 

Також фахівці команди розробили онлайн-курс «Торгівля людьми: як 

захистити себе та близьких» на платформі Prometheus, щоб поділитися 

унікальним досвідом організації. Лише за три місяці після запуску її пройшли 

майже 20 000 людей. І ми побачили, що люди цікавляться і потребують 

інформації, як себе убезпечити, тому надалі працюємо в цьому напрямку. 

‒ З якої найскладнішої ситуації рятували молоду людину? 

‒ Найбільш вражаючою була історія торік. На тимчасово окупованій 

Росією території росіяни викрали дівчинку з власного будинку на очах в 

малолітніх братиків і сестрички через те, що в неї в телефоні був контакт 

українського військового. Її спочатку повезли до так званої «комендатури», де 

понад дві години допитували, застосовуючи силу та погрожуючи зброєю. 

Зранку голодну та налякану дівчину з іншими українськими бранцями повезли 

в місцевий морг. Під дулами автоматів полонених змусили витягти голими 

руками тіла загиблих російських окупантів. Це було дуже огидно. Трупи 

смерділи і були в крові. У деяких були відсутні кінцівки або голова. Це була 

примусова праця, знущання з дитини, моральний тиск і фізичний. Їй було 

лише 17 років тоді. Одного дня виснажена дівчина знепритомніла. На 

прохання полонених її відпустили. Через деякий час мати дівчини зібрала 

гроші, щоб вивезти доньку з окупованої території в більш безпечний регіон на 

заході України. Мама знайшла тоді приватного перевізника. Працівники 

«Карітасу» надали дівчині психологічну та матеріальну допомоги. Зараз вона 

намагається забути цю жахливу сторінку свого життя, винаймає квартиру і 

шукає себе, розпочала власну справу з виготовлення ароматичних свічок. 

‒ Діти-сироти і цілі інтернати, які евакуювали на початку 

повномасштабного вторгнення, зараз повертаються в Україну? Якою є 

ситуація з цією категорією дітей? 

‒ Через війну більше 4 тисяч українських дітей-сиріт евакуйовано в 

країни ЄС, з яких половину повернули в Україну. Чимало дітей залишається 

на тимчасово окупованій Росією території, а ще українських сиріт ворог вивіз 

до Росії і повернути їх дуже складно. 
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Італія, Швейцарія, де пріоритет безпеки та захисту дітей є вищим, ніж 

домовленості між державами, вважають, що повертати дітей у країну, де 

тривають активні бойові дії, небезпечно, тому беруть свою відповідальність за 

цих дітей, які перебувають зараз на їхній території. 

У Швейцарії був випадок, що українські державні опікуни жорстоко 

поводились з евакуйованими дітьми-сиротами, то від них дітей забрали. 

«Карітас» Польщі опікується 35 дітьми-сиротами, евакуйованими з 

України. Надають їм допомогу більш соціальну, психологічну, проводять 

курси з польської мови, інтеграції. Проте потрібно покращити комунікацію та 

забезпечити підтримку також й опікунам дітей-сиріт. Бо ці люди живуть по 

три-чотири місяці за кордоном, далеко від своїх сімей. Вони ізольовані, вони 

теж мають певні емоційні, психологічні потреби. Їх теж треба підтримати. 

Плануємо налагодити таку співпрацю і зрозуміти, чим можемо допомогти, як 

підтримати. Мала б проводитися ротація. 

Повернення додому 

‒ Основне питання на сьогодні для українців за кордоном – це 

питання безпеки: якщо повертатись на батьківщину, то куди? У багатьох 

біженців війна забрала рідних, дах над головою, роботу. Які діють 

програми допомоги українцям повернутись в Україну? Чи взагалі 

сьогодні такі програми є ефективні? 

‒ Є програма добровільного повернення. Цей проєкт реалізується в 

«Карітасі» у рамках директиви Європейського союзу про повернення. 

Повернення може бути як добровільне, так і примусове, але надається перевага 

добровільному. 

І ще до повномасштабної війни, до 2014 року, ця директива діяла. В чому 

суть? Громадяни третіх країн, які втратили свою державу, втратили законне 

право перебувати на території ЄЄ, можуть повернутися без депортації та ще й 

отримувати реінтеграційну допомогу. Для українців будуть винятки. Навіть 

якщо вони після закінчення війни захочуть повернутися, то будуть мати право 

залишитися в країнах ЄС або ж повернутися. І, відповідно, вони теж будуть 

мати право на отримання депортації. 

Наразі ця програма заморожена, ми тільки працюємо з Бельгією. 

Бельгійські партнери повідомляють про те, якщо людина хоче повернутися, 

розглядає таку можливість, то чим можемо підтримати, допомогти. Ми 

дізнаємося, куди вона хоче повернутися, які є питання, робимо оцінку потреб, 

як ми можемо допомогти. Такі випадки вже були. Для прикладу, жінка з 

Харкова хотіла вернутись. Вона приїхала у рідне місто, щоб побачити, чи 

зможе там жити. Потім поїхала в Одесу. Зрозуміла, що їй буде важко під 

обстрілами, тому обрала містечко в західному регіоні. 

Натомість було створено Ukrainian Refugee Response Learning Platform. 

Платформа об’єднує представників дев’яти організацій «Карітасу» з країн 

Східної Європи – Болгарії, Чехії, Угорщини, Молдови, Польщі, Румунії, 

Словаччини та України. Її головна мета – посилити спроможність місцевих, 

регіональних і національних організацій реагувати на потреби переміщених 
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осіб з України, а також сприяти їхньому добровільному поверненню в 

майбутньому додому. У листопаді відбулася зустріч в Румунії, яка показала, 

що низку спільних викликів можна вирішити завдяки обміну досвідом, 

інформацією та методиками. Проте деякі питання потребують 

індивідуального підходу, зважаючи на відмінності в законодавстві, системах 

державної підтримки та ситуації в кожній країні. 

У країнах Східної Європи офіційно перебувають понад 3 млн українців. 

На третьому році великої війни в Україні запити та виклики щодо потреб 

потребуючих змінюються. Європейський союз працює на захист українських 

біженців, виділяє величезні кошти на те, щоб підтримати. Поки є небезпека, 

триває війна, програма на заохочення до повернення в Україну працювати не 

буде. На нашу думку, це має бути дійсно добровільне повернення. Людина 

зможе назад інтегруватися в Україну тільки за власним бажанням. 

Хоча є інші випадки, наприклад, в Румунії. Ті сім'ї, які були під опікою 

«Карітасу» в Румунії, проте програма допомоги для них закінчилася. Мова йде 

про більш як тисячу сімей. Без цієї допомоги вони не можуть працювати, 

залишатися, оскільки втратили засоби для існування. Здебільшого це мами з 

маленькими дітьми, які не мають можливості працювати. І, відповідно, вони 

повернулись в Україну. Це жінки з дітьми з Запорізької області, з Кривого 

Рогу, Одеси, Миколаєва. Повернулись, оскільки не мали іншого виходу. 

Зараз мільйони українців здобувають новий досвід проживання за 

кордоном. В Україну повернуться громадяни із знанням іноземних мов, 

культур та традицій, робочими та соціальними звʼязками з громадянами інших 

країн. 

 

*** 

 

20.02.2025 

Радіо Свобода 

https://www.radiosvoboda.org/a/ssha-pryzupynennya-rozhlyadu-zayavok-

vid-ukrayintsiv-iz-humanitarnym-parolem/33322198.html 

У США пояснили призупинення розгляду заявок від українців із 

гуманітарним паролем 

США призупинили розгляд імміграційних заяв, поданих мігрантами з 

України та низки інших країн, яким дозволили в’їхати до США за певними 

програмами, ухваленими за часів президентства Джо Байдена. Це підтвердили 

Голосу Америки в Міністерстві внутрішньої безпеки США. 

Як ідеться в повідомленні відомства, призупинення, у тому числі, 

стосується іммігрантів, які прибули до США за програмою «Єднання заради 

України» (U4U). 

«Це адміністративне призупинення всіх запитів, що очікують розгляду, 

на отримання запитів на зміну статусу від Служби громадянства та імміграції 

США (USCIS) для учасників програм «Єднання заради України» (U4U), а 
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також програми для гаїтян, кубинців, нікарагуанців та венесуельців чи за 

програмою возз’єднання сімей (FRP)», – зазначила пресслужба відомства. 

У Міністерстві внутрішньої безпеки США пояснили призупинення 

додатковою перевіркою задля уникнення шахрайства та загроз нацбезпеці: 

«Це очікує завершення додаткової перевірки для виявлення будь-якого 

шахрайства, ризиків для громадської безпеки чи загроз національній безпеці». 

Таке рішення означає, що Служба громадянства та імміграції США 

тимчасово призупинила обробку всіх нерозглянутих заявок на можливість 

зміни імміграційного статусу від осіб, які в’їхали до США за спеціальними 

програмами гуманітарного пароля, зокрема U4U. 

До завершення перевірки щодо зазначених ризиків ці заявки не 

розглядатимуться. 

«Це означає, що, ймовірно, від сьогодні ми очікуємо на значні затримки 

в обробці всіх заявок», – розповіла імміграційна адвокатеса, почесна консулка 

України у Філадельфії Ірина Мазур. 

Вона додала, що станом на зараз українці мають право на поновлення 

статусу за іншою міграційною програмою, Temporary Protected Status (TPS), 

про продовження якої до жовтня 2026 року в середині січня оголосило 

Міністерство внутрішньої безпеки США за адміністрації Байдена. 

Мазур наголошує, що програма TPS наразі захищена законодавством: 

«Завжди існує напруга між політикою та законом, і ця напруга 

вирішуватиметься у встановленому порядку... Є налагоджені юридичні 

канали, через які можна оскаржувати певні документи, певні нормативні 

акти... Тож справа не в тому, що всі пільги скасовано. На цьому етапі ми маємо 

перешкоду на шляху захисту прав громадян України та інших країн». 

Видання CBS News із посиланням на власні джерела повідомило, що 

рішення про «адміністративну паузу» щодо всіх «запитів на зміну 

імміграційного статусу, які очікують на розгляд» за програмами адміністрації 

Байдена, було запроваджене меморандумом посадовця Служби громадянства 

та імміграції США Ендрю Девідсона від 14 лютого. 

Ірина Мазур зазначила, що для повного розуміння наслідків такого 

рішення потрібно дочекатися офіційно оприлюдненого документа, однак 

зауважила, що «внутрішній меморандум не може скасувати будь-які закони, 

ухвалені Конгресом». 

«Я абсолютно переконана, що юридична спільнота, спільнота легальної 

імміграції у Сполучених Штатах відреагує належним чином», – додала Мазур. 
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17.02.2025 

Інтерфакс-Україна 

https://interfax.com.ua/news/general/1048705.html 

Перші 50 родин ВПО отримали компенсації за знищене житло – 

Кулеба 

Міністерство розвитку громад та територій України минулого тижня 

отримало перші 4,3 млрд грн для оплати сертифікатів на житло для ВПО, 

повідомив віце-прем’єр-міністр з відновлення України – міністр розвитку 

громад та територій Олексій Кулеба. 

"За результатами тижня роботи програми 50 сімей вже реалізували 

сертифікати і придбали нові домівки. Ще 2,5 тис. родин подали заявки на 

бронювання коштів і після завершення технічного процесу зможуть 

оперативно купити нові квартири або будинки", - написав він в телеграм-

каналі у понеділок. 

Як повідомляється, в цілому на програму компенсацій житла для ВПО 

уряд виділив 15 млрд грн, що дасть можливість отримати нові домівки 10 тис. 

родин. 

Крім того, у 2025 році в державному бюджеті передбачено 4 млрд грн на 

компенсацію за пошкоджене та знищене житло. 

"Працюємо й з міжнародними партнерами: вже зараз маємо 

домовленості з Банком розвитку Ради Європи про фінансування програми 

компенсації ще на 4,2 млрд грн", - додав Кулеба. 

Водночас, за його словами, триває підготовка комплексної програми з 

підтримки внутрішньо переміщених осіб. Вона охоплюватиме не лише житло, 

а й можливості працевлаштування та навчання, доступ до медичних послуг та 

соціальну підтримку. Також триває робота над створенням єдиної цифрової 

системи сервісів для ВПО. 

"Окремий напрям – розвиток муніципального житла для внутрішньо 

переміщених осіб за підтримки Європейського інвестиційного банку. На 

першому етапі на реалізацію цього проєкту буде спрямовано EUR400 млн", - 

вказав міністр. 

Він підкреслив, що продовжується робота над залученням додаткового 

фінансування, щоб розширити можливості підтримки громадян, які 

постраждали через війну. 

"Наша мета – зробити так, щоб кожен українець, який втратив дім та 

звичне життя через російську агресію, мав зрозумілі та комфортні послуги від 

держави, зокрема і житло", - резюмував Кулеба. 
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*** 

 

17.02.2025 

Інтерфакс-Україна 

https://interfax.com.ua/news/general/1048735.html 

Представники Шведського Червоного Хреста ознайомились з 

реалізацією спільного з УЧХ проєкта на Сумщині 

Представники Шведського Червоного Хреста та посольства Швеції в 

Україні ознайомились з імплементацією спільного з Українським Червоним 

Хрестом (УЧХ)  проєкта в Сумській області. 

“Делегація (на чолі з першим секретарем посольства Еріком 

Петерссоном - ІФ-У) відвідала будівельний майданчик майбутнього 

модульного містечка для ВПО (внутрішньо переміщених осіб - ІФ-У), а також 

заходи з психосоціальної підтримки для дітей”, - повідомив УЧХ у Фейсбуці 

в понеділок. 

Мета візиту - реалізація спільного з Українським Червоним Хрестом 

проєкту «Україна: стійкість, відновлення та реабілітація». Згідно з проєктом і 

умовами договору основними напрямами роботи в регіоні є будівництво 

центру тимчасового соціального житла в Сумах і реалізація програми 

психічного здоров’я та психосоціальної підтримки..  

Серед пріоритетних гуманітарних напрямів, які підтримує Шведський 

Червоний Хрест у Сумській області, також діяльність мобільних медичних 

бригад, догляд вдома, програма #BraVO. 

Члени делегації також зустрілись  із представниками місцевої влади та 

обговорили ситуацію в регіоні та потреби населення. 

 

*** 

 

17.02.2025 

Інтерфакс-Україна 

https://interfax.com.ua/news/general/1049620.html 

ЦЕС оцінив зростання кількості українських біженців за рік в 300 

тис 

Кількість українських біженців за кордоном через війну станом на 

листопад 2024 року складала 5,2 млн, що на 300 тис. осіб більше, ніж було у 

січні 2024 року, про це йдеться у дослідженні Центру економічної стратегії, 

яке спирається на опитування агенції Info Sapiens та відкриті дані. 

"Опитування показують, що все менше українців планують повернення, 

зараз на це готові 43% українських біженців. Раніше ця частка становила 52% 

(січень 2024) та 74% (грудень 2022)",-- зазначається у документі. 

За прогнозами ЦЕС, навіть після завершення бойових дій за кордоном 

можуть залишитися від 1,7 до 2,7 млн громадян. Це матиме суттєвий вплив на 

українську економіку, яка може втратити від 5,1% до 7,8% свого ВВП щороку. 
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Уточнюється, що 3,7 млн біженці покинули Україну через західні 

кордони; через територію РФ чи Білорусі до Європи виїхало близько 0,2 млн; 

ще 1,3 млн українців, за даними ООН, стали біженцями в Росії чи Білорусі. 

Експерти зауважують, що переважна більшість біженців — це жінки 

(найбільше віком 35-44 років) та діти. За даними Євростату, найбільше 

українських біженців у Німеччині (27%) та Польщі (23%). 

Згідно із дослідження, з кінця 2022 року структура українських біженців 

за кордоном зазнала значних змін: якщо на початку війни жінки та діти 

складали переважну більшість біженців, зараз суттєво зросла частка дорослих 

чоловіків. "Хоча відносну більшість (44%) все ще складають дорослі жінки, 

частка дорослих чоловіків станом на грудень досягла 27%, збільшившись на 9 

в.п. порівняно з січнем 2024", - коментує співавторка дослідження та старша 

економістка Центру економічної стратегії Дарія Михайлішина. 

Для більшості українських біженців (53%) стимулом повернутися є 

остаточне закінчення війни з відновленням авіасполучення. 

Іншими вагомими чинниками є: вищий, ніж зараз, рівень життя в Україні 

(наприклад, в освіті, медицині, боротьбі з корупцією тощо) — 46%; 

можливість знайти добре оплачувану роботу — 33%; припинення бойових дій 

та повітряних ударів по місту, в яке планують повернутися — 31%; 

припинення бойових дій у рідному регіоні — 24%.  

Щоб сприяти поверненню, експерти ЦЕС рекомендують уряду сприяти 

свободі пересування в ЄС на рівних умовах із громадянами Євросоюзу; 

розвивати співпрацю з європейськими країнами для повернення громадян 

після війни; надавати допомогу людям із постраждалих та окупованих регіонів 

на час відбудови; збільшити ресурси на комунікацію з українцями за кордоном 

через дипломатичні місії; спрощувати реінтеграцію дітей у школи та вступ до 

українських вишів. 

Згідно із останніми даними Євростату, статус тимчасового захисту в 

країнах ЄС на 31 грудня 2024 року мали 4 млн 260,08 тис. громадян країн, що 

не входять до ЄС, які залишили Україну внаслідок російського вторгнення 24 

лютого 2022 року, серед них громадян України більше 98,3%. 

За даними Євростату, Німеччина з відривом, що зростає, залишається 

країною з найбільшою кількістю біженців з України в ЄС і світі - 1 млн 161,45 

тис. на кінець 2024 року, або 27,3% від загальної кількості бенефіціарів в ЄС. 

До трійки лідерів входять також Польща - 991,63 тис., або 23,3%, і Чехія - 

388,63 тис., або 9,1%. 

Згідно з оновленими даними УВКБ ООН, кількість українських біженців 

в Європі станом на 16 січня 2025 року оцінювали у 6,303 млн, а загалом у світі 

- у 6,863 млн, що на 49 тис. більше, ніж на 16 грудня минулого року. 

У самій Україні, за останніми даними ООН, 3,6 млн внутрішньо 

переміщених осіб (ВПО), водночас приблизно 160 тис. осіб переміщено з 

прифронтових районів на сході та півдні в період із травня по жовтень 2024 

року у зв'язку з активізацією бойових дій. 
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Як зазначав на початку березня 2023 року заступник міністра економіки 

Сергій Соболєв, повернення кожних 100 тис. українців додому дає приріст 

ВВП у 0,5%. Нацбанк у січневому інфляційному звіті оцінив відтік з України 

2024 року в 0,5 млн (за даними Держприкордонслужби - 0,315 млн). НБУ 

також зберіг прогноз відтоку 2025 року на рівні 0,2 млн. 

 

*** 

 

21.02.2025 

Інтерфакс-Україна 

https://interfax.com.ua/news/general/1049781.html 

Міжнародна організація з міграції прагне підтримати 2 млн осіб в 

Україні цього року 

Міжнародна організація з міграції (МОМ) прагне підтримати два 

мільйони постраждалих від війни людей в Україні та закликає донорів 

виділити для цього $255 млн, повідомила пресслужба МОМ. 

"У той час, як наближається четвертий рік повномасштабної війни в 

Україні, Міжнародна організація з міграції (МОМ) закликає виділити $255 на 

підтримку двох мільйонів постраждалих від війни у 2025 році", - йдеться у 

повідомленні МОМ, що отримало агентство "Інтерфакс-Україна" у п'ятницю. 

Зазначається, що майже третина населення України потребує 

гуманітарної допомоги, а внутрішньо переміщені особи та ті, хто повертається 

додому, залишаються одними з найбільш вразливих. Згідно з останнім звітом 

МОМ, майже дві третини з 3,7 мільйона внутрішньо переміщених осіб в 

Україні перебувають поза домом більше двох років. Багато переселенців 

вичерпали свої заощадження і не мають можливостей для заробітку. Близько 

4,2 мільйона людей повернулися додому після переміщення, чверть з них 

повідомили, що повернулися з-за кордону. Порівняно з непереміщеними 

особами, вони частіше витрачають заощадження, погоджуються на 

низькооплачувану роботу і продають майно, щоб задовольнити базові 

потреби. 

МОМ працює в Україні та сусідніх країнах, надаючи критично важливу 

допомогу та іншу підтримку, яка сприяє відновленню постраждалих від війни 

громад. 

В Україні МОМ допомагає покращити умови життя та забезпечити 

безперервний доступ до послуг: відновлює житло та соціальні установи, 

зокрема медичні заклади та колективні центри, які використовуються як місця 

тимчасового притулку. Серед інших ініціатив МОМ також надає медичне 

обладнання лікарням та забезпечує психосоціальну підтримку людям. За 

останні три роки понад 6 млн. людей в Україні прямо чи опосередковано 

отримали користь від гуманітарних інтервенцій та ініціатив із відновлення 

МОМ. 

У країнах, які приймають біженців з України, МОМ підтримує уряди, 

місцеві органи влади та організації громадянського суспільства в їх інтеграції 
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у громади, сприяючи їхній економічній незалежності за допомогою мовних 

курсів, розвитку навичок та підтримки у працевлаштуванні. 

Із лютого 2022 року понад 980 тис біженців у сусідніх країнах отримали 

пряму підтримку, а 2 млн. людей опосередковано скористалися допомогою 

організації. МОМ та її місцеві партнери в Україні допомогли понад 37 тис осіб, 

які постраждали від торгівлі людьми, експлуатації та порушень прав людини, 

пов'язаних із війною, таких як катування, свавільні затримання та насильство. 

"МОМ закликає донорів і партнерів продовжувати підтримувати 

довгострокові рішення, спрямовані на зменшення залежності громад в Україні 

від гуманітарної допомоги та підготовку ґрунту для наступних кроків. Серед 

найбільш нагальних потреб –відновлення та модернізація критично важливих 

об'єктів громадської інфраструктури, таких як електро- та водопостачання, 

водовідведення, опалення, притулок і доступне житло, а також створення та 

збереження робочих місць. Разом із міжнародною спільнотою МОМ готова 

продовжувати надавати підтримку українцям, які її потребують, доти, доки це 

буде необхідно", - наголошує МОМ у повідомленні. 

 

*** 

 

23.02.2025 

Інтерфакс-Україна 

https://interfax.com.ua/news/pharmacy/1050201.html 

Криза психічного здоров’я може стати серйозним викликом для 

України, вважають в ООН 

На третій рік від початку повномасштабного вторгнення РФ до основних 

пріоритетних напрямків підтримки українців додалося ментальне здоров’я, 

заявив координатор системи ООН в Україні і гуманітарний координатор 

Матіас Шмале в ексклюзивному інтерв'ю агентству "Інтерфакс-Україна". 

Відповідаючи на запитання, чи змінилися пріоритети гуманітарного 

реагування в Україні порівняно з 2022 роком, Шмале сказав, що ні. Оскільки, 

як пояснив гуманітарний координатор, на лінії фронту все ще залишаються 

вразливі люди, особливо люди похилого віку та маломобільні, і це є одним із 

основних пріоритетів ООН. Другий пріоритет – евакуація людей, третій – 

реагування на російські військові удари по всій країні. 

"Що трохи змінилося, так це дві речі, оскільки ми, на жаль, 

наближаємося до трирічної позначки та переходимо до четвертого року. По-

перше, це криза психічного здоров’я. Чим довше триває війна, тим більше 

психічне напруження вона викликає у населення. Люди втомилися від війни, і 

це новий вимір, на який ми маємо звернути увагу. Треба думати про це і як ми 

можемо допомогти людям", – наголосив Шмале. 

Другим пунктом він назвав допомогу внутрішньо переміщеним особам. 

"Зараз понад три мільйони людей, що нікуди не збираються найближчим 

часом. Наприклад, на Харківщині майже пів мільйона переселенців. Люди не 

можуть повернутися до своїх домівок через війну та сильно заміновані 



52 

 

території. І вони не хочуть їхати далі на захід, де може бути безпечніше, – вони 

хочуть залишатися ближче до своїх домівок. Тому глава начальник ОВА 

сказав, що для цих людей потрібне довготривале рішення, наприклад 

соціальне житло", – розповів Шмале. 

За його словами, це означає переїзд людей із колективних місць 

тимчасового перебування у більш пристосовані місця для проживання. 

"Отже, є щонайменше 3 мільйони людей, які не підпадають під згадані 

мною категорії (реакція на передовій, евакуація чи відповідь на удари), які 

застрягли в ситуації, яка може тривати місяцями. І, як ООН, ми говоримо про 

довгострокові рішення для ВПО, і я вважаю, що це пріоритет, який 

розвивається, оскільки ми трагічно переходимо в наступний рік", – розповіли 

в ООН. 

На думку Шмале, поки триває війна, перші три названі ним пріоритети 

залишаться. Водночас він зазначив, що після припинення вогню гуманітарні 

потреби не зникнуть в один день. 

"Для мене мир означає справедливість. Якщо війна припиниться зараз, 

але залишаються окуповані території, що означає справедливість для людей, 

які все ще там і потребують допомоги? Я чітко усвідомлюю, що гуманітарні 

потреби будуть існувати й надалі. І багато хто з переселенців також не зможе 

повернутися додому відразу, навіть якщо війна припиниться", - наголосив він. 

Водночас гумкоординатор наголосив на важливості заходів з 

розмінування, оскільки Україна є однією з найбільш замінованих країн світу. 

"З іншого боку, у нас є ветерани війни та люди з інвалідністю внаслідок 

війни. Вони вчаться адаптуватися до нового життя, і для цього потрібна наша 

підтримка. Я переконаний, що гуманітарні потреби продовжуватимуться 

збережуться – люди потребуватимуть підтримки в засобах до існування, 

психічного здоров’я та соціальної інтеграції", – додав Шмале. 

 

*** 

 

18.2.2025 

Європейська правда 

https://www.eurointegration.com.ua/news/2025/02/18/7205310/ 

Чому у Польщі змінюється ставлення до українців і чи можна це 

змінити 

Навесні 2022 року польські політики змагалися, хто більше підтримає 

Київ, а сьогодні змагаються, хто сильніше вдарить по українцях. 

Хітами YouTube за останній рік стали дебати про Україну, яка нібито 

експлуатує Польщу, та про невмілий уряд Туска, який не може грати жорстко 

з Києвом. 

У травні 2022 року президент Анджей Дуда, виступаючи у Верховній 

Раді, під оплески всього залу заявив, що українці в Польщі є не біженцями, а 

гостями. 
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Таким чином він підкреслив, що їх сприйняли краще та тепліше, аніж 

звичайних біженців. Такий підхід тоді влаштовував багатьох українців. 

Однак сьогодні, через три роки, різниця очевидна: біженці мають права, 

а гості залежать від мінливих настроїв господарів. 

Обґрунтовуючи вимогу більш жорсткої позиції щодо України та 

українців, і польська влада, і опозиція використовують два аргументи: 

польська допомога українським біженцям була безумовною та безмежною, а 

обмеження цієї допомоги відповідає суспільним настроям. 

Інтернет знову рясніє дописами про жирування українців на польські 

гроші, незважаючи на те, що економісти не залишають жодних сумнівів: 

польська економіка виграє від присутності українських біженців. 

Щодо другого аргументу, то за результатами опитування, яке CBOS 

провело минулого року, лише 40% поляків заявили про позитивне ставлення 

до українців – це на 11% менше, ніж у попередньому році. 

Згідно з дослідженнями Центру Мерошевського, слова, які поляки 

найчастіше асоціюють з українцями – це "вимогливість" та "хитрість". 

А 56% поляків очікують, що після війни сусіди повернуться на 

батьківщину.  

Коментуючи погіршення ставлення поляків до українців, слід зазначити, 

що, по-перше, поляки загалом часто дратуються не лише через українців. 

На тлі невизначених стосунків зі США, нескінченних політичних 

скандалів і постійно обмежених репродуктивних прав жінок, ідея відібрати 

щось в українців хоча й не порадує поляків, проте може дати їм відчуття 

справедливості. 

По-друге – і про це говорять дуже рідко, – польське суспільство за 

останнє десятиріччя зазнало безпрецедентних демографічних змін: з країни 

постійної еміграції Польща стала домом для 3 мільйонів іноземців. 

У минулому поляки мали справу лише з купкою тимчасових мігрантів, 

переважно студентів і сільськогосподарських робітників. Зараз у країні 

перебувають сотні тисяч людей з дуже різною освітою, способом життя та 

прагненнями. 

Однак замість того, щоб розрядити напругу – об’єктивно не надто 

гостру, адже Польща не має таких проблем з міграцією, як Німеччина чи 

Велика Британія, – спочатку "ПіС" та "Конфедерація", а тепер і "Громадянська 

коаліція" підігрівають цю тривогу. 

Не дивно, що поляки, які щодня чують про право і невдячність 

новоприбулих, про небезпечну міграцію та загрози, спричинені присутністю 

чужинців, почали вимагати від влади подбати про їхню безпеку. А разом із тим 

– показати стороннім, хто тут головний. 

"ЗМІ постійно говорять про те, що Польща допомагає Україні, але ані 

слова про те, наскільки українці важливі для польського ринку праці, 

демографії, скільки українці відраховують на податки та соціальне 

страхування" – констатує Мирослава Керик, президент фундації "Український 

дім", яка вже два десятиліття займається інтеграцією українців у Польщі. 
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Тим часом у Польщі зростає кількість тих українців, які матимуть право 

голосу на виборах. За кілька останніх років право голосу можуть отримати 

десятки тисяч українських іммігрантів, які в таких містах, як Варшава, 

Вроцлав, Гданськ або Краків, уже становитимуть істотний електорат. 

Можливо, це створює шанс для польських лівих? Вони єдині, хто не брав 

участі в антимігрантській кампанії останніх років. 

 

*** 

 

21.2.2025 

Європейська правда 

https://www.eurointegration.com.ua/news/2025/02/21/7205520/ 

Чому президентська кампанія у Польщі зачепить Україну і українців 

18 травня 2025 року в Польщі відбудуться президентські вибори. 

Цього разу на тлі передвиборчої кампанії українська тема звучить 

особливо гостро. 

Українську тему в польській політиці можна розбити на три складові. 

Перша – ставлення поляків до українських мігрантів та біженців у Польщі. 

Ейфорія та емпатія поляків, яка спостерігалася в перші місяці 

повномасштабного російського вторгнення, вщухли. І цього слід було 

очікувати, адже в моноетнічній Польщі дуже швидко з’явилися великі 

мігрантські спільноти. 

Друга складова української теми в польській політиці – ставлення до 

самої України та війни. 

І нарешті, третя – історична політика, тобто те, що впливає на польську 

внутрішню політику. Причому вплив цей дуже відчутний. 

Емоції довкола цих тем не вщухають, і це може суттєво вплинути на 

політичний вибір поляків. 

Цифри соцопитувань, які демонструють зменшення прихильності до 

українців, є пальним для нових політичних висловлювань, ідей та обіцянок 

претендентів на президентське крісло, особливо для кандидатів від правого 

крила. 

Отже, жоден з претендентів на пост президента не може оминути 

української теми. Адже для кожного кандидата великим викликом є здобуття 

голосів виборців з-поза свого політичного середовища. 

Штаби уважно аналізують ставлення поляків до українців: респондентів 

ділять на групи за віком, регіоном та професією, щоб пристосуватися до їхніх 

вподобань.  

Ставлення до українців зі сторони поляків, які підтримують провладні 

партії "Громадянська коаліція" та "Третій шлях", майже не змінилося. 

Проте і мер Варшави Рафал Тшасковський, який балотується за 

підтримки "Громадянської коаліції" та прем’єр-міністра Дональда Туска, і 

маршалок Сейму Шимон Головня ("Третій шлях") коригують свої позиції і 

значно активізувалися щодо української теми. 
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То й не дивно – потрібно достукатися до виборців з іншими поглядами. 

Нинішній фаворит перегонів Рафал Тшасковський згадує і про 

розв’язання владою історичних проблем (початок ексгумації в Україні 

польських жертв УПА), а також пропонує щедро не роздавати іммігрантам 

соціальну допомогу (і навіть певне скорочення допомоги українцям).  

Тобто, торкається тем, які є прерогативою здебільшого політиків 

правого крила. 

Водночас він запевняє, що членство України в ЄС і НАТО – в польських 

"державних інтересах". 

А от Кароль Навроцький, правий кандидат в президенти від "Права і 

справедливості" ("ПіС"), який традиційно скептично налаштований до 

України, вважає навпаки.  

Слова Навроцького про те, що він не бачить України в НАТО і ЄС, поки 

не буде розв’язане питання Волині, спричинили бурю, у тому числі зі 

звинуваченнями у підігруванні Росії.  

Натомість він стверджує, що не раз ставав об’єктом нападок російської 

пропаганди і навіть перебуває в російському розшуку. Тобто, з одного боку, 

він вказує на те, що не є "агентом Кремля", а з іншого – демонструє 

невдоволення Україною й українцями, щоб завоювати симпатію правих, у 

тому числі "конфедератів". 

 

*** 

 

17.02.2025 

24 канал 

https://24tv.ua/zakordon24/polshhi-nezaynyatih-ukrayintsiv-mozhut-

pozbaviti-viplat-ditey_n2754720 

У Польщі хочуть позбавити українців дитячих виплат: які категорії 

це торкнеться 

Польський уряд розглядає пропозицію позбавлення допомоги для 

певних вразливих груп українців. Мовиться про дитячі виплати. 

Прем'єр-міністр Польщі Дональд Туск оголосив про плани обмежити 

доступ мігрантів до виплат на дітей, встановивши обов'язкову умову для їх 

отримання – працевлаштування. Проте, ця ініціатива викликала суперечки у 

коаліції, пише 24 Канал з посиланням на Euractiv. 

У Польщі хочуть позбавити незайнятих українців дитячих виплат 

Дональд Туск має намір переглянути правила виплати допомоги на дітей 

іммігрантам та біженцям, запровадивши обов'язкову вимогу щодо 

працевлаштування. Однак ця ініціатива викликала розбіжності в його 

коаліційному уряді. 

У січні мер Варшави Рафал Тшасковський, член партії Туска 

"Громадянська платформа", запропонував переглянути систему виплат, щоб 

обмежити право на отримання допомоги лише тими, хто проживає, працює і 
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сплачує податки в Польщі. Туск підтримав цю пропозицію, і наразі уряд 

працює над розробкою конкретних механізмів її реалізації. 

Яка реакція суспільства 

Міхал Кобоско, член Європейського парламенту, який представляє 

"Польща 2050", наголосив на проблемах, з якими стикаються багато 

українських дітей, за якими часто доглядають бабусі або матері-одиначки, що 

не мають змоги вийти на ринок праці. 

У своїй заяві він також підкреслив важливу роль, яку українські мігранти 

відіграють у польській економіці, займаючи робочі місця, на які не вистачає 

місцевих кадрів. 

При цьому, нещодавнє опитування United Surveys показало, що значна 

більшість поляків (85,9%) виступає за введення обмежень на виплату 

допомоги на дітей для іноземців, припускаючи, що ці виплати повинні бути 

доступними лише для зайнятих осіб. На противагу цьому, лише 8,4% 

респондентів виступили проти таких заходів. 

Що треба знати про виплату "Сім'я 500+" 

Іноземці, які легально проживають у Польщі, мають право на щомісячну 

допомогу на дитину в розмірі 800 злотих (приблизно 191 євро) в рамках 

програми "Сім'я 500+". 

Цей захід стосується не лише громадян ЄС, а й осіб з України, Білорусі, 

В'єтнаму та Росії. У 2024 році допомогу отримали приблизно 509 000 дітей-

іноземців, що на 70 000 менше, ніж торік. 

Згідно з чинними правилами, іноземці, які мають карту перебування з 

позначкою "доступ до ринку праці", можуть отримувати допомогу незалежно 

від їхнього статусу зайнятості. Однак, нещодавно запропонований закон 

змінює цей критерій, передбачаючи, що в майбутньому право на допомогу 

матимуть лише працевлаштовані іноземці. 

 

*** 

 

17.02.2025 

ZN.UA 

https://zn.ua/ukr/ECONOMICS/subsidija-na-orendu-zhitla-chi-

priznachat-jiji-jakshcho-vlasnik-perebuvaje-za-kordonom.html 

Субсидія на оренду житла: чи призначать її, якщо власник перебуває 

за кордоном 

Внутрішньо переміщені особи (ВПО) можуть отримати субсидію на 

оренду житла. Нею можуть скористатися українці, які стали ВПО і після 2014, 

і після 2022 року. 

В Пенсійному фонді України пояснили, чи можна подати документи для 

призначення субсидії на найм житла, якщо наймач перебуває в Україні, а 

наймодавець – за кордоном. 

Там зазначили, що у разі, коли внутрішньо переміщені особи, які мають 

намір отримати субсидію на найм житла, та власники житлових приміщень, 
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які надають житлові приміщення для тимчасового проживання, фізично 

перебувають у різних населених пунктах, документи про призначення виплати 

можна подати дистанційно в електронному форматі через вебпортал 

електронних послуг Пенсійного фонду України. 

У цьому випадку наймач у власному кабінеті вебпорталу електронних 

послуг Пенсійного фонду України вносить необхідну інформацію в онлайн-

форму заяви та договору найму, долучає копії документів (за бажанням) та 

зберігає сформовані документи. 

Після цього заява та договір стають доступними для перегляду та 

підпису в особистому кабінеті наймодавця на вебпорталі Пенсійного фонду 

України. Наймодавець підтверджує правильність внесених наймачем 

відомостей до заяви, договору найму і підписує (накладає кваліфікований 

електронний підпис – КЕП). 

Далі заяву та договір підписує наймач, використавши свій КЕП. 

Підписані документи потрапляють на розгляд до Пенсійного фонду України. 

Такий алгоритм дій є доступним, коли наймач житла перебуває в Україні, а 

наймодавець – за кордоном. 

 

*** 

 

22.02.2025 

ZN.UA 

https://zn.ua/ukr/ECONOMICS/subsidija-na-orendu-zhitla-chi-mozhut-

priznachiti-jakshcho-odin-z-podruzhzhja-ne-je-vpo.html 

Субсидія на оренду житла: чи можуть призначити, якщо один з 

подружжя не є ВПО 

Внутрішньо переміщені особи (ВПО) можуть отримати субсидію на 

оренду житла. Нею можуть скористатися українці, які стали ВПО і після 2014, 

і після 2022 року. 

В Пенсійному фонді України пояснили, чи має право на отримання 

субсидії на оренду житла жінка, яка має статус ВПО, якщо її чоловік, який 

такого статусу не має, мешкає в іншій області України. 

Там зазначили, що вона може отримати допомогу. Особа, яка не 

проживає разом з наймачем та не пов’язана з ним спільним побутом, що 

підтверджено наявністю відповідних відомостей про задеклароване 

(зареєстроване) місце проживання наймача та/або членів домогосподарства 

наймача у відомчій інформаційній системі Державної міграційної служби, не 

включається до складу домогосподарства наймача. 

У разі відсутності таких відомостей в інформаційній системі Державної 

міграційної служби адресу задекларованого (зареєстрованого) місця 

проживання (перебування) може бути підтверджено іншими документами. 

Оскільки для розрахунку субсидії на найм житла враховується 

середньомісячний сукупний дохід осіб зі складу домогосподарства наймача 

(пункт 13 Порядку реалізації експериментального проекту щодо надання 
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субсидії на оплату вартості або частини вартості найму (оренди) житлового 

приміщення та компенсації частини податку на доходи фізичних осіб або 

єдиного податку та військового збору, затвердженого постановою Кабінету 

Міністрів України від 25.10.2024 № 1225), а чоловік у цьому випадку до складу 

домогосподарства не включається, то і його доходи під час розрахунку розміру 

субсидії не враховуються. 

Підтверджувальними документами, на підставі яких особу не 

включають до складу домогосподарства, можуть бути довідка, що 

підтверджує місце перебування особи на території іншої адміністративно-

територіальної одиниці у зв’язку з роботою, лікуванням, навчанням, 

довгостроковим відрядженням, відбуванням покарання; довідка про оплату 

житлово-комунальних послуг в іншому житловому приміщенні (будинку) 

тощо (пункт 4 зазначеного Порядку). 

 

*** 

 

18.02.2025 

ZN.UA 

https://zn.ua/ukr/ECONOMICS/dopomoha-vpo-komu-mozhut-pripiniti-

jiji-viplachuvati.html 

Допомога ВПО: кому можуть припинити її виплачувати 

Через війну, яку розпочала Росія, багато українців змушені були виїхати 

в інші регіони та стати внутрішньо переміщеними особами. Вони можуть 

звернутися за грошовою допомогою від держави. 

Проте, її призначення не означає, що особа не може втратити право на 

цю виплату. 

У Національній соціальній сервісній службі України розповіли, кому 

припинять виплачувати кошти. 

Протягом 2024 року спеціалісти територіальних органів Національної 

соціальної сервісної служби спільно з органами соціального захисту та 

уповноваженими особами територіальних громад здійснили 6 029 перевірок 

фактичного місця проживання/перебування внутрішньо переміщених осіб. 

За результатами у понад 79% випадків встановлено факт відсутності осіб 

за вказаними адресами. Було припинено виплати на суму 9 311 000 грн. 

Підставами для проведення перевірок є: 

 інформація з Єдиної системи про те, що особа стала на облік ВПО в 

межах однієї територіальної громади; 

 отримання територіальними органами Національної служби 

повідомлень про зміну фактичного місця проживання/перебування 

отримувача; 

 рекомендації Мінфіну за результатами верифікації.   

У службі зазначили, що такі заходи спрямовані на запобігання 

зловживанню соціальними допомогами, які виплачуються за рахунок коштів 

державного бюджету. Систематичний контроль за правомірністю отриманих 
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виплат дає змогу забезпечити адресне реагування на потреби ВПО й 

раціональне використання бюджетних ресурсів для тих, хто цього потребує. 

 

*** 

 

19.02.2025 

ZN.UA 

https://zn.ua/ukr/ECONOMICS/ukrajintsi-u-chekhiji-na-jaku-dopomohu-

voni-mozhut-rozrakhovuvati.html 

Українці у Чехії: на яку допомогу вони можуть розраховувати 

Через війну, яку розпочала Росія, багато українців змушені були 

покинути свої домівки та виїхати за кордон. Деякі громадяни знайшли 

тимчасовий прихисток в Чехії. В Міністерстві праці та соціальних питань 

Чеської Республіки розповіли, на яку грошову допомогу вони можуть 

розраховувати. 

Гуманітарна допомога (ГуД) призначена для громадян України, які 

прибули в Чеську Республіку у зв'язку з військовим конфліктом. Вона 

задумана як внесок на потреби проживання і одночасно допомога на житло з 

урахуванням всіх доходів і можливих заощаджень заявника. 

Як і допомога для громадян Чеської Республіки, вона залежить від 

прожиткового мінімуму, а її розмір також залежить від того, чи йдеться про 

вразливу особу. 

Протягом перших 150 днів (5 місяців) ГуД надається в розмірі 

прожиткового мінімуму, потім знижується до мінімуму, необхідного для 

існування, у випадках, коли особа не намагається забезпечити кошти власними 

силами і при цьому немає об'єктивних перешкод для виходу на ринок праці 

(тобто не є так званою вразливою особою). 

До заяви про надання гуманітарної допомоги необхідно додати 

банківські виписки з усіх рахунків. Виписки можуть бути з банків з Чеської 

Республіки і з-за кордону. У місяці, коли ви отримуєте тимчасовий захист, ви 

можете подати заяву до відділення Управління зайнятості Чеської Республіки, 

а потім завжди онлайн, за винятком чітко визначених ситуацій. 

З 1-го по 5-й місяць після надання тимчасового захисту (або 150 днів): 

 ГуД для дорослого: 4 860 крон (7 290 крон, якщо це особа з 

інвалідністю); 

 ГуД для дитини: 3 490 крон (5 235 крон, якщо це особа з 

інвалідністю; 4 188 крон для дитини віком від 6 до 10 років). 

З 6-го місяця після надання тимчасового захисту (або з місяця, 

наступного за місяцем, в якому було досягнуто 150 днів): 

 ГуД для дорослого: 3 130 крон; 

 ГуД для дорослої особи, яка відноситься до категорії вразливих осіб: 

4 860 крон (7 290 крон, якщо це особа з інвалідністю); 

 ГуД для дитини: 3 490 крон (5 235 крон, якщо це особа з 

інвалідністю; 4 188 крон для дитини віком від 6 до 10 років). 
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До вразливих осіб відносяться: 

 діти до 18 років; 

 особи як здійснюють догляд за дитиною віком до 6 років; 

 особи старше 65 років; 

 особи, які здійснюють догляд за особами з інвалідністю; 

 особи, які навчаються в Чеській Республіці у віці 19-26 років; 

 вагітні жінки; 

 особи з інвалідністю. 

 

*** 

 

19.02.2025 

Deutsche Welle 

https://www.dw.com/uk/v-nimeccini-pracevlastovani-majze-300-tisac-

ukrainciv/a-71673400 

В Німеччині працевлаштовані майже 300 тисяч українців 

296 тисяч українців станом на листопад 2024 року були офіційно 

працевлаштовані у Німеччині, повідомило Федеральне агентство праці в 

середу, 19 лютого. 

Ці цифри свідчать про те, що працевлаштовані майже чверть з 1,25 

мільйона українців, які, за даними Федерального статистичного агентства, 

проживали в Німеччині станом на жовтень 2024 року, вказує dpa. 

До початку повномасштабного російського вторгнення Україну в 

лютому 2022 року працевлаштованих українців у Німеччині налічувалося 

близько 65 тисяч. 

За даними агентства праці, українці працюють переважно у 

виробничому секторі, торгівлі, секторі охорони здоров'я та соціальних послуг, 

будівництва, гостинності, а також у сфері, що передбачає тимчасову 

зайнятість - як-от садівництво. 

Ще близько 211 тисяч українців у Німеччині станом на листопад 2024 

року були безробітними, тоді як 98 тисяч відвідували інтеграційні курси. Ще 

29 тисяч українців відвідували мовні курси, пов'язані з працевлаштуванням, а 

21 тисяча - були учасниками програм зайнятості, йдеться у звіті. 

Рівень інтеграції українців у 2024 році зріс більш ніж удвічі, попри 

складне економічне середовище. 

*** 

 

18.02.2025 

РБК-Україна 

https://www.rbc.ua/rus/news/pridbannya-zhitla-pereselentsiv-programoyu-

1739882681.html 

На придбання житла для переселенців за програмою "єВідновлення" 

направили перші 100 млн гривень 
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Про це повідомляє РБК-Україна з посиланням на коментар голови 

комітету ВР з питань організації державної влади, місцевого самоврядування, 

регіонального розвитку і містобудування, очільниці партії "Слуга Народу" 

Олени Шуляк. 

У парламенті розраховують, що після цього процес стартує для ще 

майже 3,5 тис переселенців, які вже забронювали кошти на купівлю 

нерухомості. Загалом, станом на 16 лютого. житлові сертифікати для обміну 

на нове житло видали понад 14,5 тисячі родин. Більше ніж третина з них житло 

на загальну суму у майже 10 млрд гривень вже отримала. 

"Станом на 16 лютого, житлові сертифікати на загальну суму у 4,3 млрд 

гривень отримали майже 3,5 тисячі українських переселенців. Але їх ще 

потрібно обміняти на нове житло, втім, перші родини нарешті почали це 

робити - найближчими днями очікують на проведення оплати за угодами 

купівлі-продажу 63 власники сертифікатів на загальну суму у майже 110 млн 

гривень. 36 сертифікатів обмінюють на квартири, а ще 16 переселенців - 

власників сертифікатів обрали приватні будинки. Очікуємо завершення цих 

угод", - повідомила Олена Шуляк. 

При цьому вона підкреслила, що попри проблеми з фінансуванням, 

програму "єВідновлення" продовжують реалізовувати для всіх інших 

категорій громадян, які втратили житло внаслідок російської збройної агресії. 

Так, станом на 16 лютого за програмою видано вже 14,5 тисячі сертифікатів 

на загальну суму у майже 22 млрд гривень. За них вже більше ніж 5 тисяч 

родин житло вже купили - на загальну суму у майже 10 млрд гривень. Це на 

10% більше ніж два тижні тому. 

"Ми постійно працюємо над пошуком додаткового фінансування для 

потреб програми. Так, Банк розвитку Ради Європи погодився виділити на це 

100 млн євро у поточному році. Готовність установи фінансувати ці потреби 

означає, що ми змогли переконати міжнародних партнерів у тому, що 

програма реалізується максимально прозоро і підзвітно. Тобто, що ці кошти 

використовуються за призначенням - для допомоги людям", - зазначила 

Шуляк. 

За її словами, і Банк розвитку Ради Європи, і навіть Світовий Банк у 

минулому році вже виділяли кошти на "єВідновлення". Завдяки цьому вдалося 

забезпечити фінансування програми на більше ніж 11 млрд гривень. 

При цьому Шуляк зауважила, що для вирішення житлових потреб ВПО 

однієї програми компенсацій "єВідновлення" недостатньо. Саме тому 

наприкінці жовтня 2024 року Верховна Рада ухвалила законопроєкт №11281 

про всеукраїнську інвентаризацію усієї нерухомості, розроблений 

парламентською ТСК з питань захисту ВПО та інших осіб. 

"Завдяки наполегливій праці наших колег з ТСК ми створюємо новий 

інструмент. Йдеться про інформаційну базу придатного для проживання 

житла у вигляді публічної інтерактивної карти, яка буде пов’язана з іншими 

державними реєстрами та базами даних. Цей процес вже розпочато, оскільки 

інвентаризація вже відбувається. Більше того, тільки Фонд державного майна 
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вже надав перелік з тисяч таких об’єктів. Наразі проводиться їх аудит у кожній 

громаді по всій Україні. Після аудиту таких приміщень необхідно з’ясувати, 

як переробити чи облаштувати це житло. Для цього можуть бути залучені 

гроші держави, або донорів, або грантові кошти", - повідомила Шуляк. 

Водночас вона наголосила, що надзвичайно високий відсоток 

українських переселенців складають люди, чиї зруйновані домівки 

знаходяться на тимчасово окупованих територіях. Але скористатися 

програмою вони не можуть, оскільки Уряд і досі не розширив програму на цю 

категорію громадян. 

 

*** 

 

19.02.2025 

РБК-Україна 

https://www.rbc.ua/rus/news/virishennya-zhitlovogo-pitannya-ukrayintsiv-

1739979299.html 

Для вирішення житлового питання українців держава працює у 

чотирьох напрямках, - Шуляк 

ЄС вимагає від України скасувати чинний житловий кодекс і запустити 

натомість нову житлову політику, яка буде ефективно вирішувати житлові 

питання громадян, які потребують поліпшення житлових умов. 

Про це повідомляє РБК-Україна з посиланням на коментар голови 

комітету ВР з питань організації державної влади, місцевого самоврядування, 

регіонального розвитку і містобудування, очільниці партії "Слуга Народу" 

Олени Шуляк. 

Законодавчою передумовою реформи має стати ухвалення 

законопроєкту №12377, який парламент зобовʼязаний провести через сесійну 

залу до кінця поточного року. 

При цьому вона наголосила, що процес реформування вже розпочався. 

Так, наприкінці 2024 року було ухвалено закон 4080-IX, який передбачає 

проведення всеукраїнської інвентаризації нерухомості, яку потенційно можна 

буде використовувати для житлових потреб громадян, які потребують 

поліпшення житлових умов. 

"Голови громад наразі входять у практичну площину її проведення. 

Житло, яке ідентифікують як можливе для проживання ВПО, переселенці 

зможуть брати у пільгову оренду. За підсумками такої інвентаризації у вигляді 

інтерактивної карти створять інформаційну базу об’єктів нерухомого майна, 

придатних для проживання. Важливо подивитися, що можна добудувати, 

використати або як соціальне, або як муніципальне житло. Тому що величезні 

проблеми з шістьма мільйонами внутрішньо переміщених осіб, яким потрібно 

допомагати розв'язувати житлове питання", - пояснила Шуляк. 

Другою складовою реформи, за її словами, є вже безпосередньо 

формування законодавчої бази, яка скасовує діючий житловий кодекс, 

розроблений ще за радянських часів, тобто, неймовірно застарілий. Через це 
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він абсолютно не вирішує проблеми тих громадян, які потребують поліпшення 

житлових умов і десятиліттями стоять для цього у квартирних чергах. 

Перші кроки для цього вже зроблено – підготовлено і зареєстровано 

рамковий законопроєкт № 12377 «Про основні засади житлової політики», 

який окреслює курс майбутньої реформи і головні аспекти її проведення. 

"Суть реформи у тому, щоб створити і дати громадянам прості і 

ефективні механізми, які вони зможуть використовувати для вирішення 

житлових питань. Так, буде, наприклад, створено фонд соціального житла, яке 

можна буде брати у соціальну оренду, реальні і деякі фінансово-кредитні 

механізми, якими можна буде користуватися для того, щоб купити власне 

житло, службове житло", - зазначила голова комітету містобудування. 

При цьому, вона підкреслила – ухвалення цього законопроєкту 

Верховною Радою обовʼязкове, оскільки це є умовою виконання Україною 

умов програми The Ukraine Facility, за якою держава отримує від ЄС фінансову 

допомогу на потреби відновлення. Йдеться про суму у 50 млрд євро і задля їх 

отримання Україна має виконати понад 150 індикаторів. Один з яких, 

пояснила Шуляк, реформування житлової сфери і створення нової житлової 

політики. 

Водночас, вона наголосила, що європейські партнери вже співпрацюють 

з Україною, не чекаючи ухвалення законодавства щодо житлової політики. 

Так, деякі з них вже допомагають громадам розвивати житлові проєкти у 

регіонах. 

Наприклад, Європейський інвестиційний банк (ЄІБ) щодо будівництва 

соціального житла. Мова йде про грант і кредит сумарно на 400 мільйонів 

євро, за які планується побудувати понад шість тисяч квартир. Соціальне 

житло надаватиметься працевлаштованим українцям із зарплатою не нижчою 

за середню. Також місцева влада зможе передавати 20-30% квартир в оренду 

спеціалістам, які потрібні регіону, за власними критеріями. 

Третій важливий компонент вирішення житлових проблем українців, 

який вже діє – програма "єВідновлення". Зокрема, нещодавно почав діяти 

закон щодо пріоритетного права внутрішньо-переміщених осіб отримувати 

компенсацію за зруйноване житло і, відповідно, отримувати кошти на 

придбання нового. Так, найближчими днями більше ніж 60 перших родин 

закриють угоди по купівлі житла у такий спосіб. На це вже направили перші 

100 млн гривень. 

"Тобто, ми бачимо, що це одразу декілька паралельних процесів – 

інвентаризація, нове житлове законодавство, "єВідновлення" і будівництво 

соціального житла за кошти партнерів. Це означає тільки те, що Україна дуже 

серйозно налаштована на те, щоб нарешті вирішити питання, яке відкладалося 

роками – житлове. Тож маю надію на те, що зрештою ми зрушимо цей процес", 

- резюмувала Шуляк. 
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*** 

 

20.02.2025 

РБК-Україна 

https://www.rbc.ua/rus/news/ukrayini-rozpochali-inventarizatsiyu-zhitla-

1740058952.html 

В Україні розпочали інвентаризацію житла для потреб переселенців 

Для проведення всеукраїнської інвентаризації житла Фонд державного 

майна України (ФДМУ) вже передав близько 26 тисяч об’єктів, які потенційно 

можуть бути використані для забезпечення житлових потреб українців, що 

потребують поліпшення житлових умов. 

Про це повідомляє РБК-Україна з посиланням на коментар голови 

комітету ВР з питань організації державної влади, місцевого самоврядування, 

регіонального розвитку і містобудування, голови партії "Слуга народу" Олени 

Шуляк. 

Після їх аудиту встановлять, що потрібно зробити, щоб їх облаштувати 

у якості житла для проживання внутрішньо-переміщених осіб. 

За її словами, в Україні вже фактично розпочалася всеукраїнська 

інвентаризація житла, мета якої - знайти об’єкти, які можна буде використати 

для переобладнання у житловий фонд для переселенців, а у подальшому і для 

створення фонду соціального житла, яке можна буде брати у соціальну оренду. 

"Ми зараз підійшли до практичної реалізації Закону 4080-IX, який 

підготувала Тимчасова спеціальна комісія Верховної Ради України з питань 

захисту майнових та немайнових прав внутрішньо переміщених та інших осіб, 

постраждалих внаслідок збройної агресії РФ проти України. Закон передбачає 

проведення всеукраїнської інвентаризації нерухомості, яку потенційно можна 

буде використовувати для житлових потреб громадян, які потребують 

поліпшення житлових умов", - зазначила Шуляк. 

Вона зауважила, що ФДМУ передав інформацію про понад 26 тисяч 

об’єктів житлового фонду, які можуть бути використані для розміщення ВПО. 

Також вже надано в оренду приміщення гуртожитків у кількох містах країни. 

Наразі сформовано перелік об’єктів нерухомості, які потребують ремонту, 

ідуть пошуки донорів для фінансування ремонтних робіт у приміщеннях 

державної власності, які можна використати для тимчасового проживання 

ВПО. 

"За підсумками такої інвентаризації буде створено інтерактивну мапу з 

відомостями про всі об’єкти для подання заявок на проживання від вимушених 

переселенців та приведення житла у належний для проживання стан. Зараз 

наша задача - знайти обʼєкти, які перебувають як на балансі держави, так і на 

балансі громад, які можна використати у якості соціального житла для потреб 

ВПО. Те, що перебуває у державній власності, потрібно передати у 

комунальну", - повідомила Шуляк. 

Вона додала, що деякі громади вже розпочали інвентаризацію 

проблемної власності: об’єктів з невстановленими власниками, майна 
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підсанкційних осіб та колаборантів, занедбаних шкіл, садочків, лікарень та 

недобудов. При цьому, держава вже має успішний досвід проведення 

інвентаризації такого плану - перед війною у такий спосіб провели 

інвентаризацію об‘єктів соціальної інфраструктури – недобудованих шкіл, 

садочків тощо. 

"Після її проведення всі об’єкти ми поділили на декілька категорій: із 

високим ступенем завершеності — понад 70%, далі йшли об’єкти, зведені на 

50-70%, та ті, будівництво яких тільки розпочалося (готовність до 50%). З них 

ми виділили ті, які мали високий ступінь завершеності, потім порахували 

вартість їх добудови, внесли в плани, виділили фінансування із державного та 

місцевих бюджетів, проконтролювали виконання усіх процесів по 

будівництву та здали в експлуатацію 114 дитячих садочків та 119 шкіл. Такий 

же підхід потрібно використовувати і з об‘єктами житлового будівництва. Як 

показала практика, він ефективний. Тож потрібно зобов’язати органи місцевої 

влади розпочати саме з інвентаризації усіх довгобудів", - наголосила Шуляк. 

Вона підкреслила, що у кращому випадку 50% українських 

територіальних громад володіють вичерпною інформацією щодо кількості 

майна, яке у них на балансі. Не проведена належним чином інвентаризація 

комунальної власності підживлює корупцію і унеможливлює швидше 

запровадження механізму соціального житла. 

 

*** 

 

18.02.2025 

РБК-Україна 

https://www.rbc.ua/rus/news/lishe-trembita-ukrayini-pokazali-dron-

bulava-1740151764.html 

Перші 6200 осель у 10 областях. В Україні працюють над розбудовою 

фонду соціального житла 

В Україні реалізовується пілотний проєкт з будівництва соціального 

житла, в межах якого будують чи планують збудувати 6200 тисяч квартир. 

Про це повідомляє РБК-Україна з посиланням на коментар голови 

комітету ВР з питань організації державної влади, місцевого самоврядування, 

регіонального розвитку і містобудування, очільниці партії "Слуга народу" 

Олени Шуляк. 

За її словами, проєкт реалізує Міністерство розвитку громад та територій 

України через Агентство відновлення. У нього беруть участь близько 10 

областей, де будуть реалізовані проєкти зведення соціально житла. 

"Це такі перші кроки, вони не вирішують всю проблематику наших ВПО 

і тих, у кого пошкоджене чи зруйноване житло, але дуже добре, що ці кроки 

робляться", - резюмувала очільниця профільного комітету. 

Крім того, наразі парламенту необхідне ухвалити відповідне 

законодавство. Одним із таких документів, зокрема, має стати законопроєкт 

про основні засади житлової політики, який затвердили у профільному 
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комітеті і мають розглянути у Раді. Другий закон, над яким працює робоча 

група, стосується безпосереднього фонду соціального житла. 

Водночас парламентарка констатувала, що наразі у місцевих громадах 

фонду соціального житла фактично не існує. Аби він запрацював, його 

потрібно створювати у кожній громаді. 

"Фонд соціального житла громади повинні створювати: можна будувати 

нове, можна викуповувати старе, можна зробити таку інвентаризацію: знайти 

довгобуди, переробити їх, зробити капітальні ремонти за правильними 

стандартами, і це буде у власності громади. Громада буде цим оперувати, буде 

цим активно займатися", - підсумувала Олена Шуляк. 

 

*** 

 

21.02.2025 

РБК-Україна 

https://www.rbc.ua/rus/news/k-vibori-nimechchini-mozhut-vplinuti-

stanovishche-1740120735.html 

Як вибори в Німеччині можуть вплинути на становище українських 

біженців: думка експерта 

23 лютого у Німеччині відбудуться дострокові парламентські вибори. 

Їхні результати можуть суттєво вплинути на становище українських біженців 

у ФРН. 

Прогнози експертів 

На виборах у неділю очікується перемога опозиційного блоку 

ХДС/ХСС. Однак йому доведеться формувати коаліцію з іншими партіями. 

Правлячі зараз соціал-демократи, яких представляє нинішній канцлер 

Олаф Шольц, через падіння рейтингів у кращому випадку можуть стати 

молодшими партнерами по коаліції. 

Ще є низка партій, які знаходяться на грані проходження у Бундестаг. 

Від їхнього результату залежатиме, якою саме буде коаліція. 

Питання міграції 

Незалежно від складу коаліції, питання біженців будуть обговорювати у 

новому Бундестазі. Адже проблему міграції розуміють усі партії. І йдеться не 

лише про безпековий аспект. 

"Всім відносно зрозуміло, що міграційна політика у сукупності з доволі 

щедрою соціальною політикою німецької держави призвела до кризової 

ситуації. Тому що біженців і "соціальних мігрантів" (тих, які отримують 

соціальні виплати) дуже багато. Економічних мігрантів теж багато, але вони 

вигідні. Держава на даний момент ще витримує, але усі розуміють, що так 

довго тривати не може", - сказав у коментарі РБК-Україна екс-консул України 

в Мюнхені, а нині канцлер Українського вільного університету Дмитро 

Шевченко. 

Додаткова мотивація 
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За словами експерта, це важливо і в контексті українських біженців, яких 

у Німеччині перебуває близько мільйона. 

"Про зменшення виплат для українців говорять ХДС, "Вільні 

демократи". Про додаткову мотивацію, тобто, грубо кажучи, змушення до 

виходу на роботу, в принципі говорять всі", - підсумував Шевченко. 

Нагадаємо, за даними Агентства ООН у справах біженців, станом на 16 

грудня 2024 року було зафіксовано в усьому світі 6,814 млн біженців з 

України. Найбільше українців мігрувало в Німеччину - 1,235 млн осіб. 

 

*** 

 

21.02.2025 

РБК-Україна 

https://www.rbc.ua/rus/news/ukrayintsi-avstriyi-integruyutsya-nabagato-

1740137792.html 

Українці в Австрії інтегруються набагато швидше, ніж біженці з 

інших країн, - посол 

Українські біженці від війни в Австрії вивчають мову, відносно швидко 

виходять на ринок праці, віддають своїх дітей до школи. Вони інтегруються 

набагато швидше, ніж біженці з інших країн. 

Про це в інтерв'ю РБК-Україна розповів посол Австрії в Україні Арад 

Бенкьо. 

Як зазначив посол, статус тимчасового захисту для українців в Австрії 

продовжено до березня 2026 року. Тож будь-який українець, який прибуває до 

Австрії, може попросити про тимчасовий захист, оскільки повномасштабна 

війна все ще триває. 

"У нас близько 85 тисяч українських біженців в Австрії. Наскільки мені 

відомо, близько 30% з них мають роботу", - розповів Бенкьо. 

За його словами, за цей час багато з них вивчили німецьку мову. Великий 

відсоток складають жінки та діти. 

"Українці інтегруються набагато швидше, ніж біженці з інших країн, і 

це факт, - сказав він. 

Бенкьо розповів, що українські біженці відносно швидко виходять на 

ринок праці, вони віддають своїх дітей до школи. Власне, до двох шкіл - з 

понеділка по п'ятницю до австрійської школи, яка є обов'язковою, а в суботу 

багато українських дітей ходять до української школи, щоб вивчати 

українську мову та українську історію. 

" Я думаю, що це дуже важливо – щоб вони продовжували це робити, 

тому що для того, щоб добре розмовляти німецькою мовою, ви також повинні 

добре знати свою рідну мову", - додав він. 
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*** 

 

17.02.2025 

Укрінформ 

https://www.ukrinform.ua/rubric-society/3961021-zitlo-dla-velikih-

prijomnih-rodin-oae-pidtrimali-proekt-zvedenna-se-10-budinkiv.html 

Житло для великих прийомних родин: ОАЕ підтримали проєкт 

зведення ще 10 будинків 

Президент Володимир Зеленський анонсував підписання договору між 

Фундацією Олени Зеленської та Об'єднаними Арабськими Еміратами на 

спорудження ще 10 будинків для великих прийомних родин в Україні. 

Про це він заявив з Абу-Дабі під час онлайн-пресконференції з 

українськими журналістами, передає кореспондент Укрінформу. 

"ОАЕ підтримали проєкт будівництва будинків для великих прийомних 

родин. Олена (перша леді - ред.) опікується цим напрямком. Йдеться про 

родини, які втратили житло через війну. До цього ОАЕ мали договір з 

Фундацією Олени й будували 10 таких будинків. Зараз Олена підпише договір 

про співробітництво ще на 10 домівок для таких родин", - сказав глава 

держави. 

Зеленський також поінформував, що планується продовження співпраці 

між країнами щодо надання обладнання у лікарні та для дітей із прикордонних 

територій. Президент нагадав, що дітям з прикордоння вже передавали 2,5 тис. 

ноутбуків. 

 

*** 

 

20.02.2025 

Укрінформ 

https://www.ukrinform.ua/rubric-vidbudova/3962313-vaceslav-didkivskij-

zastupnik-golovi-derzagentstva-vidnovlenna-ta-rozvitku-infrastrukturi.html 

В’ячеслав Дідківський, заступник голови Держагентства 

відновлення та розвитку інфраструктури: «Участь громад у 

співфінансуванні будівництва соціального житла планується на рівні 

25%» 

В Україні триває робота над створенням передумов появи вільних 

об’єктів житлового фонду соціального призначення. Йдеться про соціальне 

житло, доступне для найму вразливим категоріям наших громадян. Поки що 

цей проєкт має статус експериментального, деталі його обговорюють та 

узгоджують з усіма стейкхолдерами. Координатором його виступає Державне 

агентство відновлення та розвитку інфраструктури. На полях виставки 

KyivBuild Ukraine Укрінформ розпитав про деякі аспекти реалізації проєкту у 

заступника голови Агентства відновлення В’ячеслава Дідківського. 

- Україна за прикладом європейських країн планує розпочати 

проєкт з облаштування соціального житла – доступного для людей з 
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обмеженими фінансовими можливостями, переселенців, тих, хто 

повертається додому та залишився без власних осель тощо. Розкажіть, 

коли чекати на старт цього проєкту? 

- Реалізація проєкту залежить від трьох ключових компонентів. Перше – 

це врегулювання на законодавчому рівні підзаконних актів. На цим працює 

Міністерство розвитку громад та територій України. Ми сподіваємося, 

найближчим часом відповідні рішення будуть прийняті як на рівні уряду, так 

і на рівні виконавчої ради. 

Друге питання – це фінансування. Зараз проводяться відповідні 

комунікації із Європейським інвестиційним банком щодо можливості 

виділення коштів. Триває обговорення умов, очікується, що це буде 

пропорційне фінансування – по 200 млн євро кредиту та гранту. Тут також ми 

сподіваємось на ухвалення рішення найближчим часом. 

І третя компонента – практична реалізація проєкту. Ми плануємо 

розробити від 5 до 7 типових проєктів, серед яких громади зможуть обирати 

для себе найкращий з урахуванням специфіки, практики реалізації тощо. 

- Йдеться про будівництво з нуля чи реконструкцію вже існуючих 

будівель? 

- Зараз розглядається питання будівництва такого житла з нуля. 

- Хто реалізовуватиме проєкти у громадах, як буде здійснюватися 

контроль за будівництвом? 

- Агентство відновлення не планує бути залученим безпосередньо до 

проведення тендерів. Ми забезпечуватимемо комунікацію, виділення коштів 

разом з Мінрозвитку та ЄІБ, а реалізація проєкту – це вже безпосередньо 

компетенція громади. Вони будуть обирати технічну документацію, яку 

визначать найкращою для себе, вони ж оголошуватимуть тендери. Наше 

стратегічне завдання – забезпечити умови початку реалізації проєкту в 

масштабах країни. 

- А чи братимуть участь місцеві бюджети у фінансуванні такого 

будівництва? 

- Так, планується, що 75% коштів ми залучаємо ззовні, а 25% – 

фінансування  безпосередньо громади. 

- Це буде муніципальне житло, яке не можна буде приватизувати. 

Водночас воно не надаватиметься й безкоштовно в користування? 

- Отримання прибутку у вигляді надходжень до державного бюджету за 

оренду таких квартир не є метою цієї програми. Вона фокусована на вирішенні 

соціальних питань для населення, створенні умов для повернення людей в 

Україну, можливості отримання якісного житла по ціні, нижче за ринкову, 

однак не безкоштовно. Тому тут передбачена певна компонента надходжень 

до місцевих бюджетів на утримання цього житла. 

- Тобто помешкання здаватиметься в оренду на певний період, 

правильно? На яких умовах? 

- Вірно. Ці квартири планується здавати людям для тимчасового 

використання. На яких умовах – це вже в деталях мають визначати власники 
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цього житла, тобто громади. Контракти будуть регулювати стосунки між тим, 

хто буде утримувати ці будинки та здавати їх в оренду, і тим, хто буде це житло 

винаймати. 

- Що передбачають типові проєкти, це будуть окремі квартири чи 

гуртожитки? 

- Точно не гуртожитки, ніяких спільних кухонь чи зручностей. Це будуть 

окремі квартири, невеликі за площею, але в яких будуть створені нормальні 

умови для розміщення як мінімум двох людей. Усе залежатиме від 

конкретного типового проєкту, який обере для реалізації та чи інша громада. 

Але це поки що обговорюється, певні зміни ще можуть відбутися. 

 

*** 

 

21.02.2025 

Укрінформ 

https://www.ukrinform.ua/rubric-society/3962671-mom-zaklikae-

partneriv-vidiliti-255-miljoniv-dla-pidtrimki-postrazdalih-vid-vijni-v-

ukraini.html 

МОМ закликає партнерів виділити $255 мільйонів для підтримки 

постраждалих від війни в Україні 

Напередодні третіх роковин початку повномасштабного вторгнення 

Росії в Україну Міжнародна організація з міграції звернулась із закликом до 

міжнародної спільноти знайти можливість виділити цьогоріч 255 мільйонів 

доларів для підтримки 2 мільйонів людей, які постраждали від війни в Україні. 

Про це повідомили у МОМ, передає Укрінформ. 

«Оскільки повномасштабна війна в Україні наближається до четвертого 

року, Міжнародна організація з міграції закликає виділити 255 мільйонів 

доларів США на підтримку двох мільйонів людей, постраждалих від війни 

людей, у 2025 році», - йдеться у пресрелізі. 

У ньому зазначається, що майже третина населення України потребує 

гуманітарної допомоги, а внутрішньо переміщені особи та особи, які 

повернулися з-за кордону, є одними з найбільш уразливих груп. Відповідно до 

останнього звіту МОМ, майже дві третини із 3,7 мільйона внутрішньо 

переміщених осіб в Україні перебувають далеко від своїх домівок понад 2 

років, і десятки тисяч людей продовжують залишати свої домівки щомісяця, 

тікаючи з прифронтових територій, насамперед на сході та північному сході 

України. 

«Багато з переселенців вичерпали свої заощадження і не мають 

можливостей для заробітку, що ускладнює, якщо не унеможливлює, 

придбання продуктів харчування, ліків та інших предметів першої 

необхідності. Близько 4,2 мільйона людей повернулися з місць переміщення, 

чверть з них повідомили, що повернулися з-за кордону. Як порівняти з 

непереміщеними особами, репатріанти частіше витрачають свої заощадження, 
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погоджуються на низькооплачувану роботу і продають своє майно, щоб 

задовольнити базові потреби», - зауважують в організації. 

МОМ закликає донорів і партнерів продовжувати сприяти 

довгостроковим рішенням, спрямованим на зменшення залежність громад від 

гуманітарної допомоги в Україні, та підготувати ґрунт для наступних кроків. 

Серед найбільш нагальних потреб – ремонт, відновлення та модернізація 

об’єктів критичної громадської інфраструктури, таких як енергетика, 

водопостачання, водовідведення, опалення, притулок та доступне житло, а 

також створення та збереження робочих місць. 

Разом із міжнародною спільнотою МОМ готова продовжувати надавати 

підтримку всім українцям, які її потребують, доти, доки це буде необхідно. 

Як повідомлялось, МОМ працює в Україні та сусідніх країнах, надаючи 

допомогу громадам, які постраждали від війни, відновитися. В Україні вона 

допомагає покращити умови життя та забезпечити безперервний доступ до 

послуг, відновлюючи будинки та соціальні заклади, включаючи медичні 

амбулаторії та колективні центри, які використовуються як місця тимчасового 

притулку. За останні три роки понад шість мільйонів людей в Україні 

скористалися, прямо чи опосередковано, гуманітарними інтервенціями та 

ініціативами МОМ з відновлення. 

У країнах, які приймають біженців з України, МОМ підтримує уряди, 

місцеву владу та організації громадянського суспільства в інтеграції біженців 

у місцеві громади, зміцнюючи їхню економічну незалежність через мовні 

курси, розвиток навичок та підтримку працевлаштування. МОМ також 

продовжує задовольняти базові потреби – житло, їжа, одяг, ліки, 

психосоціальна підтримка – новоприбулих українців або тих, хто відчуває 

проблеми з доступом до державної допомоги. З лютого 2022 року понад 980 

тисяч біженців у сусідніх країнах отримали пряму підтримку, а два мільйони 

людей опосередковано скористалися допомогою МОМ. 

 

*** 

 

21.02.2025 

Укрінформ 

https://www.ukrinform.ua/rubric-diaspora/3962808-u-belgii-za-tri-roki-

vijni-znajsli-pritulok-ponad-90-tisac-ukrainciv.html 

У Бельгії за три роки війни знайшли притулок понад 90 тисяч 

українців 

Про це повідомляє видання The Brussels Times з посиланням на дані 

Імміграційного офісу, передає Укрінформ. 

«Російське вторгнення в Україну протягом минулих трьох років 

примусило більш як 90 000 українців шукати притулку в Бельгії. Багато 

українців прибули в Бельгію у перший рік війни, і ще близько 1000 людей 

продовжують прибувати щомісяця», - йдеться у статті. 
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За даними Імміграційного офісу, з березня 2022 року по січень 2025 року 

в Бельгії зареєструвалися для отримання тимчасового захисту та отримали 

відповідний статус 93 343 людини. Серед них більшість становлять громадяни 

України, хоча іноземці з України також можуть подавати такі запити. 

Зокрема, лише у березні 2022 року притулку у Бельгії шукали 26 507 

українців, до кінця першого року війни кількість таких людей зросла до 63 356. 

У 2023 та 2024 роках тимчасовий захист у Бельгії отримали 15 626 та 13 277 

громадян України відповідно. У січні 2025 року цей статус отримали ще 1084 

українці. 

Серед українців, яким надано тимчасовий захист, жінки становлять 59%, 

ще близько третини припадає на дітей. Згідно зі статистичними даними, 

станом на 24 грудня 2024 року були зареєстровані 1433 дитини без супроводу, 

включаючи 234 віком від 12 років. 

У публікації зазначається, що точна кількість українців, які прибули на 

територію Бельгії після початку великої війни, залишається невідомим. Окрім 

більш ніж 93 тисяч українських біженців, які отримали статус тимчасового 

захисту, ще 66 619 громадян України зареєстровані у бельгійських 

муніципалітетах як такі, що проживають на території країни. 

 

*** 

 

23.02.2025 

Укрінформ 

https://www.ukrinform.ua/rubric-society/3963474-na-pidtrimku-

ukrainskih-bizenciv-u-polsi-v-nastupni-dva-roki-potribno-majze-400-miljoniv-

oon.html 

На підтримку українських біженців у Польщі в наступні два роки 

потрібно майже $400 мільйонів - ООН 

На підтримку українських біженців, які перебувають на території 

Польщі, у наступні два роки потрібно $392 млн. 

Про це повідомило представництво Агентства ООН з питань біженців 

(UNHCR) у Польщі, передає Укрінформ. 

Як зазначається, підтримуючи діяльність уряду Польщі, UNHCR 

координує план дій щодо підтримки українських біженців на 2025-2026 роки, 

зокрема 77-ти місцевих гуманітарних організацій. 

«Разом вони звертаються до міжнародної спільноти з проханням 

виділити $392 мільйони (приблизно 1,5 мільярда злотих) для продовження 

надання допомоги біженцям з України в Польщі протягом наступних двох 

років», - йдеться в повідомленні агентства ООН. 

Як підкреслюється, зараз «як ніколи важливою» є фінансова підтримка 

діяльності, спрямованої на захист прав, допомогу та розширення можливостей 

людей, які змушені були втекти від війни в Україні. 
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*** 

 

17.02.2025 

ТРИБУН 

https://tribun.com.ua/uk/118160-kovel-vidkrivae-suchasnij-budinok-dlja-

vpo-umovi-otrimannja-kvartiri-j-detali-proektu 

Ковель відкриває сучасний будинок для ВПО: умови отримання 

квартири й деталі проєкту 

У Ковелі Волинської області будують багатоповерхівку для українців у 

важкому становищі. Скористатися програмою можуть зареєстровані в громаді 

переселенці. Для них облаштоване укриття, безбар’єрний доступ, теплові 

пункти тощо. 

Про це повідомив перший заступник міського голови Ковельської 

міської ради Тарас Яковлев виданню ТРИБУН. 

Громада з метою забезпечення вимушених переселенців притулком 

реалізовують проєкт “Підтримка ЄС у забезпеченні житлом ВПО у Ковелі”. 

Ініціатива відбувається в межах програми “Житло для ВПО та відновлення 

звільнених міст в Україні”. 

Відтак, фахівці будують енергоефективний 5-поверховий житловий 

будинок на 70 квартир, які призначені для проживання близько 210 осіб. 

За словами пана Тараса, новобудова призначена для переселенців, які 

зареєстровані на території Ковельської територіальної громади та взяті на 

облік потребуючих житла для тимчасового проживання. 

У деталях про новобудову 

Багатоповерхівка розташована по вулиці Володимира Кияна в Ковелі. 

У підвальному приміщенні будинку облаштоване укриття, а система 

автоматичного відкривання вхідних дверей спрацьовує автоматично при 

сигналізації повітряної тривоги.   

На першому поверсі створено оселі для маломобільних громадян із 

безбар’єрним доступом, що дозволить людям з інвалідністю легко дістатися 

як до житлових приміщень, так і до укриття.   

Крім того, для ефективного використання теплової енергії на кожному 

поверсі встановлено теплові пункти в коридорах під’їздів. 

Передбачені монтаж сантехнічного обладнання, побутової техніки та 

меблів, встановлення міжкімнатних і вхідних дверей тощо. 

 

*** 

 

19.02.2025 

ТРИБУН 

https://tribun.com.ua/uk/118219-v-ukraini-zbudujut-50-tisjach-kvartir-

dlja-pereselentsiv 

В Україні збудують 50 тисяч квартир соціального житла, зокрема 

для ВПО 
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Міністерство розвитку громад та територій України анонсувало початок 

будівництва 50 тисяч квартир соціального житла у 2025 році.  

Про це повідомила ГО “ВПО-України” 

Нове житло планують надавати:  

 внутрішньо переміщеним особам; 

 працівникам підприємств, організацій освітньої та медичної сфер 

(цієї ж громади); 

 працівникам підприємств ЖКГ (з цієї громади); 

 військовослужбовцям (з цієї громади); 

 людям, які потребують підтримки. 

Передбачається, що не менше 5% створеного фонду соціального житла 

може надаватися ВПО похилого віку, особам з інвалідністю, які проживали на 

територіях, де ведуться активні бойові дії, або майно яких знищене внаслідок 

таких дій та які є отримувачами соціальної послуги з підтриманого 

проживання. 

Соціальне житло будуватимуть у таких громадах: Біла Церква, Бровари, 

Буча, Дрогобич, Житомир, Кривий Ріг, Кропивницький, Львів, Нововолинськ, 

Полтава, Рівне, Тернопіль, Харків, Хмельницький, Черкаси.  

ВПО, які офіційно зареєстровані у громаді, де будують таке житло, 

зможуть претендувати на його оренду за пільговими тарифами. Орендар 

зможе одержувати пільги та субсидії, в т.ч. субсидію на оплату вартості або 

частини вартості найму (оренди). 

Приватизація соціального житла не передбачена.  

На пілотному етапі проєкту буде побудовано від 6 до 8 тисяч квартир 

для 16-18 тисяч мешканців. Загалом планується збудувати 50 тисяч квартир  

для заселення 150 тисяч осіб. 

 

*** 

 

20.02.2025 

ТРИБУН 

https://tribun.com.ua/uk/118235-xarkiv-prijmae-vsix-mer-terexov-

rozpoviv-pro-situatsiju-z-pereselentsjami 

Харків приймає всіх: мер Терехов розповів про ситуацію з 

переселенцями 

Харків продовжує приймати внутрішньо переміщених осіб, які 

переїхали до міста із зони бойових дій. 

Про це розповів міський голова Ігор Терехов сьогодні, 20 лютого, в етері 

національного телемарафону. 

За його словами, наразі в Харкові зареєстровано 208 тисяч переселенців. 

Терехов також нагадав, що напередодні був відкритий черговий хаб, де 

ВПО зможуть отримувати психологічне та фізичне розвантаження. 

"Ми приймаємо всіх, хто був вимушений залишити свої домівки. Це 

наші люди. Нам важливо робити все можливе, щоб вони мали якісне медичне 
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обслуговування, робочі місця, а їхні діти отримували гарну освіту", - 

наголосив мер. 

 

*** 

 

19.02.2025 

Суспільне Медіа 

https://suspilne.media/952481-ludi-ne-hocut-daleko-viizdzati-shid-sos-pro-

11-rokiv-vijni-problemi-evakuacii-ta-potrebi-vpo/ 

"Люди не хочуть далеко виїжджати" — "Схід SOS" про 11 років 

війни, проблеми евакуації та потреби ВПО 

Кількість переселенців в Україні становить понад 4,6 млн людей. Це дані 

Мінсоцполітики станом на жовтень 2024 року. Найбільше внутрішньо 

переміщених осіб зареєстровано в Донецькій та Харківській областях. Далі 

йде Дніпропетровщина та Київ. 

Більшість людей, які вирішили залишити дім через війну Росії проти 

України зазвичай їдуть в сусіднє місто чи регіон. І відповідно там, де фронт 

рухається — люди вимушені знову залишати вже новий дім. 

Голова правління "Схід SOS" Катерина Скрипова розповіла 

Суспільному про потреби внутрішніх переселенців, критичну ситуацію з 

розміщенням маломобільних людей після евакуації та брак місць у безпечних 

регіонах. 

Проблеми та потреби внутрішніх переселенців 

Загальна картина така ж, як 11 років тому, але в більш масштабному 

прояві, бо люди не бажають переселятись далеко. Зазвичай це виглядає так: 

рухається лінія фронту, рухаються і люди на 50-70 кілометрів. 

Вони від'їжджають недалеко, де більш безпечно, щоб у разі чого, можна 

було швидко повернутись додому або ж їздити додому дивитись, що там 

відбувається. 

Найбільше переселенців зокрема у Харківській, Дніпропетровській, в 

Миколаївській областях. Це дуже близькі області до лінії фронту. Люди не 

хочуть далеко виїжджати. 

Усе гуманітарне реагування, котре є, спрямоване на прифронтові 

області. 

Людині потрібна робота та місце, де вона себе буде комфортно почувати. 

Потрібна підтримка якийсь час, поки вона не зможе себе забезпечувати. 

Якщо говорити, наприклад, про продуктові та гігієнічні набори, вони 

видаються на прифронтових територіях. У центральних та західних областях 

таких програм по мінімуму і, на жаль, підтримувати такі програми, не дуже 

хочуть, бо вважають, що така допомога потрібна на прифронтових територіях. 

І це є великою проблемою. Через відсутність допомоги люди 

повертаються на прифронтові території, бо вони знають, що якщо вони 

приїдуть, наприклад, у Вінницьку область, їм ніхто декілька місяців не буде 

видавати гуманітарну допомогу, продуктовий або гігієнічний набір. 
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А на прифронтових територіях це системна робота, там кожен місяць 

можна отримати пакунок допомоги. Навіть якщо ти без роботи, а там майже 

немає роботи, але ти точно живеш вдома, тобі не треба платити за комунальні 

послуги, не треба платити за оренду. І тобі щомісяця видають їсти і гігієнічні 

засоби. Набагато легше жити там, ніж вижити в переселенні. 

І це велика проблема і велика потреба, щоб ми підтримували людей в 

евакуації всередині країни, щоб вони не повертались у небезпечні регіони. 

Там є виплати від держави, але держава ж не може забезпечити повністю 

продуктами та гігієною. Це все надається громадськими організаціями або 

національними, міжнародними, коштом донорів, котрі надають таку 

допомогу. 

Про евакуацію людей із зони бойових дій 

Евакуація маломобільних осіб, людей поважного віку, людей з 

інвалідністю — це дуже проблемне питання, котре стопориться на розміщенні 

вже в безпечних регіонах, бо відповідних місць в Україні майже немає. 

Це катастрофа. 

У нас є транзитні зупинки для таких людей у Дніпрі і в Харкові. Ми з 

партнерськими організаціями ними опікуємось. У Дніпрі в нас такий пункт на 

150 людей. Зараз він повністю заповнений. І в черзі на цю транзитну зупинку 

зараз понад 140 людей. 

Цих 140 людей ми наразі не можемо забрати з небезпечних місць, вони 

лежать кожен у себе вдома. Ми не маємо куди їх везти. А це бо люди лежачі, 

або котрим більше 80-90 років. Їм треба, щоб за ними доглядали. 

Облаштувати та відкрити нові транзитні пункти для людей дуже дорого. 

Якщо говорити цифрами, створити заклад стаціонарного догляду на 35 людей 

з усіма умовами коштує приблизно 600-700 тисяч євро. 

Щоб перевести людей з цих тимчасових транзитних пунктів потрібно 

вручну обдзвонювати діючі геріатричні пансіонати в Україні. У тиждень з 

тимчасового пункту можемо перемістити 5-7 людей. Часом в геріатричних 

пансіонатах ми ремонтуємо кімнати, купуємо туди ліжка, щоб мати змогу туди 

переселяти евакуйованих людей із зони бойових дій. 

Про випадки повторної евакуації 

У нас була історія з дідусем, ми його п'ять разів евакуювали, на шостий 

сказали: "Давайте ви ж якось самі". Він сам нам телефонував. Каже: "Ой, я 

повернувся. Вивезіть мене, будь ласка”. 

Буває, що просять (евакуювати знову). Але таке відбувається не щодня. 

Знаємо випадки, що в районах, де оголошена обов’язкова евакуація дітей в 

примусовий спосіб, поліція вивозить дітей, а за деякий час, тиждень-два, вони 

з батьками туди повертаються і там проживають. Тобто вони офіційно 

зафіксовані, як евакуйовані, але повертаються, ховають дітей, щоб ніхто не 

знав, що діти там. 

Так і проживають. 
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І все залежить теж від лінії фронту. Коли люди бачать, що в їхньому 

населеному пункті все затихає, лінія фронту посунулась, то вони активно туди 

повертаються. 

Про відбудову приміщень для внутрішніх переселенців 

За три роки повномасштабної війни їх майже не залишилось (для 

розміщення маломобільних людей). Їх і було небагато, зараз їх майже немає. 

Тому у нас є напрям відбудови, котрий займається створенням таких місць. 

Є два компоненти. Перший — масштабний зі створення місць 

стаціонарного догляду для людей з інвалідністю, маломобільних людей і 

людей похилого віку. Ми створюємо такі заклади повністю. 

Це великі ремонти, з замінами дахів, фасадів. Це внутрішні ремонтні 

роботи. Таких закладів відновлено вже чотири. І плануємо ще створити два. 

"Коли люди приїжджають в погані умови, вони повертаються в 

прифронтові міста". 

Другий компонент — ремонти місць компактного поселення для 

покращення умов або створення нових місць тимчасового поселення. Щоб 

люди могли комфортно жити і не відчувати, що вони живуть в спортзалі. 

Бо це дуже велика проблема: коли люди приїжджають в погані умови, 

коли їх розселяють в погані умови, вони повертаються у прифронтові міста 

додому, бо їм більш комфортно знаходитись біля фронту вдома, ніж 

перебувати в таких місцях, де не можна знайти роботу, де живуть по багато 

людей в одній кімнаті. Це дуже дискомфортно для людей, і вони просто 

повертаються назад. 

Ми вважаємо, що дуже важливо створювати соціальне житло, щоб це 

було місце, де людина може себе відчути зі своїм "куточком" і її не попросять 

звідти піти. 

Про евакуацію маломобільних людей за кордон 

Були люди, яких ми евакуювали в Німеччину, в Нідерланди. Є такі 

програми, ми готуємо пакет документів і вивозимо туди. Це невеликий потік, 

але такі люди є. Якщо людина хоче, ми показуємо місце, де буде жити, 

розповідаємо що там буде. 

Але це займає час. Зазвичай у таких людей немає закордонних паспортів, 

і ці документи потрібно зробити. Також потрібно підготувати всі медичні 

документи, щоб коли людина приїде в нову країну спеціалісти знали, як за нею 

доглядати та що лікувати. Підготовка цих всіх документів — довготривалий 

процес. 

Велика проблема також, що люди втрачають свої документи, поки 

евакуюються і теж потрібен час відновити їм паспорти, або зробити паспорти, 

бо є навіть люди, котрі ще з паспортами Радянського Союзу. 

Цим займається наш там напрям правозахисту і соціальні працівники, 

котрі проходять ці кола пекла через всі структури, щоб людина отримала ці 

документи. 

"Схід SOS" створили активісти Луганського і Кримського 

Євромайданів. Це була реакція на російське вторгнення в Україну в 2014-му 
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році. Спочатку активісти точково допомагали цивільним, а в 2015 році "Схід 

SOS" зареєстрували як благодійний фонд, який працює до цього часу. 

Одночасно кримські активісти після окупації півострова Росією створили 

організацію "Крим SOS". 

Про роботу "Схід SOS" 

Зараз в "Схід SOS" вісім напрямів роботи: гуманітарний напрям, напрям 

евакуації, напрям документування воєнних злочинів, напрям правозахисту та 

освітній напрям. 

Ми створили більше ніж 500 місць для людей. Якщо говорити 

загальними цифрами евакуації, на зараз загальна цифра евакуйованих це понад 

88 тисяч людей, з них 12 тисяч маломобільних осіб. 

Тому кожен напрям нашої діяльності фонду є частиною комплексного 

підходу реагування. 

Якщо говорити про освітній напрям, то це подолання освітніх втрат, 

допомога з облаштуванням укриттів, допомога і учням, і вчителям 

релокованих шкіл зібратись в якійсь точці разом, побачитись, бо вони всі в 

онлайні. Якщо говорити з адвокаційну підтримку, ми багато адвокатуємо дітей 

з тимчасово окупованих територій, щоб вони приїжджали і вступали в 

університети. 

До повномасштабного вторгнення Росії в 2022 році в фонді працювало 

приблизно 35 людей, котрі займались основними напрямами: гуманітарний, 

освітній напрям, документування воєнних злочинів, адвокація. 

Після повномасштабного вторгнення РФ, у нас дуже масштабувався 

гуманітарний напрям, з'явився напрям відбудови, котрий займається, як я вже 

казала, створенням місць для маломобільних людей та людей з інвалідністю, 

так і ремонтами, реагуванням на обстріли в прифронтових регіонах, в 

основному в Донецькій, Харківській області зараз. 

З 2014 по 2022 рік ми працювали в Луганській і Донецькій області. Зараз 

ми працюємо по всій території України. 

В нас є як мережа "Затишний Space", як в прифронтових містах, так і в 

центральних областях України, де люди можуть прийти та отримати соціальні, 

юридичні послуги, послуги психологів, де можна отримати різні послуги 

допомоги з кар'єрного зростання з навчання, можливо, нової професії, щоб 

знайти собі роботу. 

Але допомагаємо не з самим працевлаштуванням, а, до прикладу, 

зробити резюме людині, бо людина не вміє цього робити. Аби людина могла 

інтегруватись в ту громаду, коли куди вона приїхала. 

І що дуже важливо, це місця не тільки для людей, котрі евакуювались, 

переселенці, а для всіх, а вони спілкувались, інтегрувались і одна частина 

людей розуміла тих, хто покинув свої домівки, в яких вони обставинах є. 

Ми плануємо працювати далі в тих в тому ж режимі, що і працюємо. 

Але зараз турбулентна ситуація з фінансуванням. Ми шукаємо 

додаткове фінансування проєктів, які планували закривати з проєктів USAid. 

Ми шукаємо і не плануємо скорочувати свою діяльність та активність. Ми 
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нічого не зупиняли і не планували зупиняти. Будемо робити те, що робили весь 

цей час. 

 

Регіональні 

19.02.2025 

Суспільне Кропивницький 

https://suspilne.media/kropyvnytskiy/952213-zitlo-robota-ta-finansova-

pidtrimka-ak-kirovogradsina-dopomagae-pereselencam/ 

Житло, робота та фінансова підтримка: як Кіровоградщина 

допомагає переселенцям 

У Кіровоградській області проживають понад 82 тисячі переселенців, 

майже 76 тисяч з яких переїхали після 24 лютого 2022 року. Найбільше — з 

Донецької, Харківської, Херсонської та Луганської областей. 

Про це під час брифінгу 19 лютого розповів директор департаменту 

соціального захисту населення Олександр Догаров. 

З-поміж людей, які переїхали на Кіровоградщину, 38 тисяч 

працездатного віку, 18 тисяч дітей, чотири тисячі людей з інвалідністю та 

понад 15 тисяч пенсіонерів. 

Найбільше переселилися на Кіровоградщину жителів Донецької області 

– понад 27 тисяч, Харківської – майже 14 тисяч, Херсонської – понад вісім 

тисяч, Луганської – майже 5,5 тисяч. 

За словами директора департаменту соціального захисту населення, на 

території 31 громади визначили 76 закладів для тимчасового проживання 

переселенців. Розраховані вони на 2864 людей. Нині там мешкають 2363 

людини. 

На території Кіровоградської області є 12 інтернатів, в яких теж живуть 

переселенці. 

"З лютого 2022 року на повне державне утримання в інтернати 

направили 610 людей похилого віку та людей з інвалідністю. До нас прибували 

майже в повному складі й інтернатні заклади". 

 70 людей приїхали зі Слов'янського психоневрологічного інтернату 

Донецької області; 

 20 з Костянтинівського будинку інтернат Донецької області; 

 60 з Білицького будинку інтернату Донецької області; 

 18 з Синівського будинку інтернату Сумської області; 

 50 дітей з Богодухівського дитячого будинку інтернату Харківської 

області; 

 5 дітей з Конотопського дитячого будинку інтернату Сумської 

області. 

Інтернати на Кіровоградщині заповнені на 100%. 
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"На території Кіровоградського будинку-інтернату є окремий корпус, 

який ми хочемо переобладнати для людей з інвалідністю, які будуть мати 

статус внутрішньопереміщених осіб". 

Переселенців отримують фінансову допомогу: дорослі — дві тисячі 

гривень, діти та люди з інвалідністю — по три тисячі. У 2024 році таку 

допомогу від Міністерства соціальної політики України одержали майже 19,5 

тисяч сімей, у 2025 році її отримують 19 тисяч сімей. 

У грудні 2024 року уряд ухвалив постанову №1507, згідно з якою внесли 

зміни до порядку надання допомоги на проживання переселенців. 

"Виплата допомоги буде продовжена на третій шестимісячний період. 

допомогу призначили до 28 лютого поточного року, її продовжать 

автоматично без звернення людей. З 1 березня її виплачуватимуть ще один 

шестимісячний період, тобто до серпня поточного року. Звертатися нікуди не 

потрібно". 

В області є регіональна програма підтримки переселенців. Основні 

напрямки роботи: 

 сприяння зайнятості; 

 забезпечення житлом; 

 забезпечення державної підтримки шляхом виплати соціальних 

допомог; 

 надання медичної допомоги, адміністративних та освітніх послуг, 

психологічної допомоги; 

 налагодження співпраці з міжнародними організаціями. 

Найбільше потребували підтримки люди з інвалідністю першої й другої 

груп, люди, які досягли 80-річного віку". 

За словами директора департаменту, у 2023 році допомогу на вісім 

мільйонів 700 тисяч гривень, відповідну до цієї програми, отримали 2902 

людей, у 2024 році 3333 людини отримають допомогу на 10 мільйонів гривень. 

У 2024 році громади на підтримку переселенців витратили 45 мільйонів 

гривень. 

"Це виплати допомог, утримання місць тимчасового проживання, 

харчування дітей в шкільних та дошкільних закладах. У 2025 році 

продовжують діяти ці програми. За попередніми розрахунками, після 

ухвалення бюджетів фінансовий ресурс, закладений на надання підтримки 

переселенців, становить понад 70 мільйонів гривень". 

Громади, які найбільше заклали грошей в бюджеті: 

 Кропивницька міська громада — 47 мільйонів гривень; 

 Петрівська селищна громада — 5,3 мільйона гривень; 

 Новоукраїнська — 3,7 мільйона гривень; 

 Знам'янська — 2,8 мільйона гривень; 

 Новомиргородська — 2,5 мільйона гривень. 
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*** 

 

23.02.2025 

Суспільне Чернівці 

https://suspilne.media/chernivtsi/954193-u-cerniveckij-oblasti-dla-

pereselenciv-e-ponad-200-vilnih-misc/ 

У Чернівецькій області для переселенців є понад 200 вільних місць 

У Чернівецькій області для вимушених переселенців є понад 200 вільних 

місць. Загалом є понад три тисячі місць у центрах тимчасового проживання. 

Про це Суспільному повідомила заступниця голови Чернівецької 

обласної військової адміністрації Альона Атаманюк. 

За останні пів року до Чернівецької області прибули чотири евакуаційні 

поїзди з Донецької та Сумської областей — загалом евакуювали близько 150 

людей. Водночас триває і самостійне переселення внутрішньо переміщених 

осіб: частина орендує житло, інші потребують тимчасового прихистку. 

Наразі в області перебуває приблизно 75 тисяч внутрішньо переміщених 

осіб, з них понад 32 тисячі — діти, а понад 3 тисячі — люди з інвалідністю. 

Під час найбільшої хвилі евакуації на Буковині офіційно зареєстрували 

понад 120 тисяч переселенців. За оцінками міжнародних організацій, ця цифра 

могла сягати 200 тисяч. 

 

*** 

 

20.02.2025 

ОстроВ 

https://www.ostro.org/news/u-donetskij-oblasti-prozhyvayut-blyzko-55-

tysyach-vpo-zareyestrovano-majzhe-v-10-raziv-bilshe-i512115 

У Донецькій області проживають близько 55 тисяч ВПО, 

зареєстровано – майже в 10 разів більше 

На сьогоднішній день  в органах соціального захисту населення 

Донецької області зареєстровано 525,4 тисяч внутрішньо переміщених осіб 

(465,3 тисяч сімей). Про це у відповідь на запит "ОстроВа" повідомили у 

департаменті соціального захисту населення Донецької ОДА. 

З них майже 85 тисяч - це особи, які вимушено перемістились до області 

та в її межах після початку повномасштабного російського вторгнення. 

Разом з тим, внаслідок міграційних процесів, які відбуваються після 

початку широкомасштабної агресії РФ, інформація стосовно кількості 

зареєстрованих ВПО на території області не відповідає фактичній кількості 

зазначених осіб, які знаходяться та проживають на підконтрольній уряду 

території Донецької області. 

За оперативними даними на сьогодні, в області проживають близько 55,0 

тис. осіб з числа ВПО. 
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В інших регіонах України за даними ДП "Інформаційно-

обчислювальний центр Міністерства соціальної політики України" 

зареєстровано близько 663,9 тис. ВПО з Донецької області. 

"В області організовано та налагоджено роботу з надання всебічної 

комплексної допомоги та вирішення проблемних питань ВПО; забезпечено 

виконання заходів державних, регіональних та місцевих програм, 

спрямованих на підтримку ВПО", - зазначили у відповіді "ОстроВу". 

 

*** 

20.02.2025 

ОстроВ 

https://www.ostro.org/news/u-donetskij-ova-vvazhayut-shho-rozroblyaty-

ta-realizovuvaty-zhytlovi-programy-dlya-vpo-v-oblasti-i512118 

У Донецькій ОВА вважають, що розробляти та реалізовувати 

житлові програми для ВПО в області наразі недоцільно 

У Донецькій області вживаються заходи з забезпечення тимчасовим 

житлом внутрішньо переміщених осіб поза межами регіону. Про це у відповідь 

на запит "ОстроВа" повідомили у департаменті соціального захисту населення 

Донецької ОДА. 

"У зв’язку з повномасштабною збройною агресією Російської Федерації 

проти України Донецька область є територією, де тривають воєнні (бойові) дії, 

через що житловий фонд регіону зазнав та продовжує зазнавати постійних 

руйнувань. Враховуючи вищевикладене та проведення обов’язкової евакуації 

населення Донецької області, на сьогодні розробляти та реалізовувати житлові 

програми підтримки ВПО в Донецькій області недоцільно. Зазначене питання 

планується розглянути після припинення активних бойових дій в регіоні та 

скасування воєнного стану в країні", - повідомили "ОстроВу". 

Разом з тим в ОВА зазначили, що в Донецькій області вживаються 

заходи з забезпечення тимчасовим житлом ВПО поза межами регіону. 

Позитивний досвід з вирішення цього питання, із залученням коштів 

міжнародних партнерів, має проєкт "ЯМаріуполь. Житло". 

Метою проєкту є створення комфортного житла для ВПО з м. 

Маріуполь, а саме для малозабезпечених сімей та родин військовослужбовців, 

які потребують житла. 

В рамках реалізації зазначеного проєкту, Маріупольською міською 

радою взято в оренду у Фонді державного майна України 9 гуртожитків в 

містах: Дніпро, Запоріжжя, Чернівці, Кропивницький, Івано-Франківськ та 

Київ. 

Наприклад, у 2024 році виконано ремонт гуртожитку за адресою: м. 

Дніпро, вул. Ніла Армстронга, буд. 36, де розміщено 192 родини (306 осіб) 

ВПО з м. Маріуполь. Також завершено ремонт гуртожитку за адресою: м. Київ, 

вул. Празька, буд. 34, наразі триває його заселення. У зазначеному гуртожитку 

планується розмістити 21 родину ВПО. 
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Зазначається, що в планах на наступні роки визначено ще 15 будівель, 

де після проведення ремонту планується розмістити понад 2000 родин ВПО, 

які подали заяви на житло в центрах "ЯМаріуполь". 

 

*** 

 

23.02.2025 

ОстроВ 

https://www.ostro.org/news/u-donetskij-ova-rozpovily-pro-pidtrymku-vpo-

za-mezhamy-oblasti-medychni-poslugy-spryyannya-u-i512512 

У Донецькій ОВА розповіли про підтримку ВПО за межами області: 

медичні послуги, сприяння у працевлаштуванні 

Фінансове забезпечення заходів, передбачених "Програмою ВПО", 

проводиться за рахунок коштів державного бюджету, обласного бюджету, 

бюджетів місцевого самоврядування та інших джерел, не заборонених чинним 

законодавством України. Про це у відповідь на запит "ОстроВа" повідомили у 

департаменті соціального захисту населення Донецької ОДА. 

Зокрема, на 2025 рік передбачено фінансування з обласного бюджету у 

розмірі 8,0 млн грн. (на оздоровлення та відпочинок дітей з числа ВПО). 

Також реалізуються гарантії ВПО щодо здійснення нарахування 

допомоги ВПО (у 2024 році на суму 2006,0 млн грн; у 2025 році - на суму 218,9 

млн грн.), можливості відновлення та виплати всіх усіх інших соціальних 

виплат за фактичним місцем проживання. 

За підтримки Донецької ОДА, обласної військової адміністрації, 

райдержадміністрацій, районних військових адміністрацій, громадських, 

благодійних, волонтерських організацій та фондів мешканці громад Донецької 

області, в тому числі і ВПО, систематично забезпечуються гуманітарною 

допомогою у вигляді продуктів харчування, засобів гігієни, непродовольчої 

допомоги, медичних засобів. 

Також, ВПО разом з іншими громадянами області охоплені державними, 

обласними та місцевими програмами - культурними, програмами 

громадського здоров’я, соціального захисту, підтримки здобуття освіти тощо. 

Фінансування за даними програмами здійснюється у межах відповідних 

бюджетних призначень. 

За межами регіону для підтримки переміщених (евакуйованих) 

мешканців Донецької області працюють 94 хаби/центри у 19 областях 

України. 

У гуманітарних хабах обслуговується 231,0 тис. мешканців Донецької 

області, які отримують широкий спектр послуг, зокрема: 

 консультації із соціальних та юридичних питань, 

 психологічна та гуманітарна допомога, 

 соціальна та психологічна адаптація дітей та молоді, 

 послуга формування життєстійкості, 

 медичні послуги та консультації, 
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 сприяння у працевлаштуванні, 

 покращення цифрової грамотності, 

 освітні, навчальні та мотиваційні заходи, 

 адаптація ВПО у приймаючих громадах. 

Завдяки підтримці міжнародних, громадських організацій та об’єднань, 

гуманітарними хабами/центрами за межами області у 2024 році надано 

близько 770,0 тис. наборів (продовольчих/непродовольчих/медичних), у січні 

2025 року –понад 45,3 тис. наборів. 

Облдержадміністрацією, обласною державною адміністрацією 

реалізується проєкт "Культурний хаб Донеччина", створений у місті Києві як 

мистецький простір для організації та гуртування мешканців Донецького 

регіону та проведення розважально-пізнавальних заходів. У межах проєкту 

організовано локації, на яких проводяться заходи з арт-терапії, семінари, 

мистецькі акції, творчі майстерні, кінопокази, психологічні тренінги, обласні 

конкурси та фестивалі, заняття з абетки анімаційного малювання, інтерактиви 

з музичною програмою тощо (у 2024 році охоплено заходами 18722 особи). У 

2025 році на реалізацію даного проєкту в обласному бюджеті передбачено 500, 

00 тис. грн. 

Крім того, у 2025 році на організацію та проведення фізкультурно-

оздоровчих і спортивних заходів за участю ВПО за межами Донецької області 

з обласного бюджету передбачено 2135,6 тис. грн. 

 

*** 

 

18.02.2025 

Східний Варіант 

https://v-variant.com.ua/v-ukraini-pratsiuiut-mobilni-ofisy-dlia-vpo-z-

mariupolia/ 

В Україні працюють мобільні офіси для ВПО з Маріуполя 

За перший місяць 2025 року «ЯМаріуполь.Поруч з тобою» надав майже 

600 послуг та видав 954 продуктових наборів для 1714 для ВПО з Маріуполя. 

Про це повідомляє Маріупольська міська рада. 

"З початку нового року мобільні офіси центрів "ЯМаріуполь" активно 

працюють у громадах, віддалених від обласних центрів. Юристи, лікарі, 

соціальні працівники та адміністратори ЦНАП виїжджають на місця, щоб 

надавати консультації та привозити гуманітарну допомогу маріупольцям", — 

йдеться у повідомленні. 

Зараз проєкт охоплює 12 областей України — невдовзі планується його 

розширення на південь країни. 
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МІЖНАРОДНІ ТА ВІТЧИЗНЯНІ НЕДЕРЖАВНІ 
ОРГАНІЗАЦІЇ 

20.02.2025 

ZMINA 

https://zmina.ua/event/koalicziya-pravozahysnyh-organizaczij-provela-

zustrich-shhodo-zakonodavchyh-zmin-dlya-postrazhdalyh-vid-vijny/ 

Коаліція правозахисних організацій провела зустріч щодо 

законодавчих змін для постраждалих від війни 

18 лютого 2025 року в Представництві Президента України в 

Автономній Республіці Крим відбулася зустріч Постійної Представниці Ольги 

Куришко з представниками Коаліції організацій, що займаються захистом 

прав постраждалих внаслідок збройної агресії Росії проти України. До 

обговорення також долучилися народна депутатка України Таміла Ташева та 

експерти. 

Центр прав людини ZMINA на заході представляла адвокаційна 

директорка Альона Луньова. 

Головною темою зустрічі стала презентація розробленої 

правозахисниками дорожньої карти законопроєктів, спрямованих на захист 

прав постраждалих від війни. Учасники обговорили необхідність оновлення 

законодавства, зокрема у сфері оцінки шкоди та компенсації, а також 

адаптацію правових механізмів до реальних викликів, які постають перед 

людьми, що проживають на тимчасово окупованих територіях. 

Представники коаліції організацій, які опікуються питаннями захисту 

прав постраждалих внаслідок війни, коротко окреслили ключові тенденції у 

сфері законодавчого врегулювання питань, які пов’язані із подоланням 

наслідків війни. Зокрема, важливим кроком має стати оцінка впливу 

нормативно-правових актів на українських громадян, які залишаються на ТОТ 

України. 

Ольга Куришко наголосила, що ефективна система обліку завданої 

шкоди має розроблятися вже зараз, навіть якщо повна оцінка втрат стане 

можливою лише після повернення контролю над окупованими територіями. 

Також на зустрічі порушили питання змін до законодавства у сфері 

підтримки внутрішньо переміщених осіб, реєстрації актів цивільного стану, 

що відбулись на тимчасово окупованій території, а також розбудови органів 

державного управління на звільнених територіях. 

Учасники наголосили на важливості врахування умов триваючої 

окупації при розробці законодавчих ініціатив та продовжили роботу над 

механізмами підтримки постраждалих від війни. 

На початку лютого цього року правозахисники коаліції представили 

аналітичну записку: “Якими можуть бути підходи щодо документів, виданих 

в окупації?“, в якій окреслили перелік документів, які видаються окупаційною 
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владою та можуть бути враховані державними органами України у 

визначеному порядку. Документ спрямований на мінімізацію негативних 

наслідків окупації для українців, які продовжують проживати на тимчасово 

окупованих територіях (ТОТ). 

У січні 2025 року коаліція презентувала документ із 13 пріоритетних 

кроків, які має допомогти Кабміну та Верховній Раді у підтримці зв’язків з 

українцями в окупації та підтримці потерпілих від війни громадян. 

 

*** 

 

18.02.2025 

Благодійний фонд «Схід SOS» 

https://east-sos.org/publications/zaklyk-do-negajnogo-ogoloshennya-

obovyazkovoyi-evakuacziyi/ 

Заклик до негайного оголошення обов’язкової евакуації 

Благодійний фонд «Схід SOS» звертається до Дніпропетровської 

обласної військової адміністрації із закликом негайно ухвалити рішення про 

оголошення обов’язкової евакуації жителів населених пунктів, що межують із 

Донецькою областю. 

Чому це критично важливо? 

1. Загострення бойових дій ставить під загрозу життя людей, які живуть 

на межі Дніпропетровської та Донецької областей. 

2. Станом на 18 лютого 2025 року команда нашого фонду вже отримала 

12 заявок на виїзд зі згаданих територій до більш безпечних регіонів. 

3. Евакуйовані з Дніпропетровської області наразі не можуть отримати 

повноцінну підтримку від держави. Всі послуги доступні лише 

врятованим із територій, де оголошено обов’язкову евакуацію. Без 

ухвалення відповідного рішення представники маломобільних груп 

населення, зокрема й люди з інвалідністю та особи старшого віку, 

часто не наважуються на порятунок через страх опинитися в новому 

місці без підтримки. 

4. Вчасна евакуація рятує не лише цивільних, а й тих, хто реалізує 

евакуаційні місії. 

Необхідно оперативно ухвалити рішення про оголошення обов’язкової 

евакуації з населених пунктів Дніпропетровщини, що межують із Донецькою 

областю, аби процес порятунку був злагодженим і організованим. 

БФ «Схід SOS» готовий надати всебічну підтримку для організації 

безпечного виїзду. Закликаємо до термінових рішень і дій заради збереження 

життів. 
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*** 

 

17.05.2024 

HELP UKRAINE 

https://help-ukraine.org.ua/help-hilfe-zur-selbsthilfe-vidkrivaye-

reyestratsiyu-na-grantovu-pidtrimku-mikrobiznesu-v-ukrayini/ 

Help – Hilfe zur Selbsthilfe відкриває реєстрацію на грантову 

підтримку мікробізнесу в Україні 

Help – Hilfe zur Selbsthilfe запускає нову грантову програму для 

підтримки мікробізнесу. 

Програма спрямована на допомогу учасникам, які мають відновити або 

розвинути свій бізнес у складних умовах війни. 

Грант включає грошову допомогу до 3000 євро в національній валюті 

України, яка буде перерахована на банківський рахунок бенефіціара. Основна 

мета – підтримати підприємців, які відновлюють свої справи та сприяти 

розвитку ремісничих та сервісних бізнесів. 

Пріоритетні категорії для участі в програмі: 

 Підприємці, чий бізнес постраждав від бойових дій. 

 Ветерани війни (за умови пред’явлення посвідчення учасника 

бойових дій після 2014 року). 

 Жінки-підприємці, які були переміщені через конфлікт і зараз 

проживають в іншому регіоні. 

 Жінки, які є головою домогосподарства через військову службу або 

поранення чоловіка. 

 Домогосподарства з дітьми, людьми похилого віку та особами з 

інвалідністю (з підтвердженим статусом). 

Програма підтримує ремісничі та сервісні підприємства: деревообробку, 

виготовлення текстилю, миловаріння, виготовлення свічок, IT-послуги, 

ремонт комп’ютерів, послуги краси та догляду тощо. Підтримка сільського 

господарства передбачена тільки якщо бізнес займається розведенням тварин, 

вирощуванням культур для подальшої переробки/виробництва готової 

продукції, таких як: сир, хліб, мед, тощо. 

 

*** 

 

18.02.2025 

Благодійний фонд «Стабілізейшен Суппорт Сервісез» 

https://sss-ua.org/news/shcho-nash-fond-zrobyv-dlia-krainy-z-2015-roku-

17/ 

Що наш фонд зробив для країни з 2015 року 

Благодійний фонд «Стабілізейшен Суппорт Сервісез» допомагає людям 

долати соціальні наслідки російсько-української війни з 2015 року. 
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Ми продовжуємо надавати гуманітарну допомогу, консультуємо 

громадян, як переселенців, так і спеціалістів, які працюють у сфері соціального 

захисту та розвивати ради ВПО по всій Україні. 

Більше про результати нашої роботи – в інфографіці. 

 

 
 

*** 

21.02.2025 

Благодійний фонд «Стабілізейшен Суппорт Сервісез» 

https://sss-ua.org/news/syla-v-ob-yednanni-yak-vpo-mozhut-dosyahty-

bilshykh-uspikhiv-razom/ 

СИЛА В ОБ’ЄДНАННІ: ЯК ВПО МОЖУТЬ ДОСЯГТИ БІЛЬШИХ 

УСПІХІВ РАЗОМ 

ВПО можуть і мають право впливати на рішення, що ухвалюються у 

приймальних громадах. Об’єднуючись, вони стають потужною силою, 

створюють можливості для розвитку та допомагають втілювати ініціативи, що 

покращують життя всієї громади. 

Брати участь у житті громади можна через різні механізми локальної 

демократії. Це не лише можливість висловити свою думку, а й реальний 

інструмент для покращення умов проживання, отримання підтримки та 

захисту своїх прав. 

У цьому матеріалі ми розповідаємо: 

 як ВПО можуть впливати на місцеву політику; 

 які механізми участі ВПО в житті громад;  

 які ініціативи вже працюють успішно. 

Нагадуємо, що підписаний в січні Закон 3703-ІХ «Про народовладдя на 

рівні місцевого самоврядування» гарантує ВПО повноцінну участь у житті 

приймальних громад.  

Як ВПО можуть впливати на місцеву політику? 
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Об’єднання ВПО можуть допомогти досягти цілей, які відповідають 

їхнім спільним інтересам, забезпечити соціальну справедливість, захист і 

реалізацію всіх прав ВПО. 

ВПО мають право брати участь у вирішенні питань місцевого значення 

через інструменти локальної демократії як жителі громади*. 

Жителька / житель — громадянка / громадянин України, яка / який 

задекларувала/вав або зареєструвала/вав місце проживання на території 

територіальної громади або фактичне місце проживання / перебування якого 

підтверджує довідка про взяття на облік ВПО (крім військовослужбовиці / 

військовослужбовця строкової служби, людини, яка за вироком суду 

перебуває в місці позбавлення волі). 

*ЗУ «Про внесення змін до Закону України «Про місцеве 

самоврядування в Україні» та інших законодавчих актів України щодо 

народовладдя на рівні місцевого самоврядування» № 3703-IX від 09.05.2024. 

Жителі громади, зокрема ВПО, можуть долучатися до таких заходів 

і обʼєднань для розвʼязання питань місцевого значення: 

1. Місцевий референдум. 

2. Загальні збори (конференція) жителів. 

3. Місцева ініціатива. 

4. Громадські слухання. 

5. Планування та розподілу коштів місцевого бюджету. 

6. Публічні консультації, організовані органами місцевого 

самоврядування 

7. Участь у консультативно-дорадчих органах, створених при органах 

та / або посадових особах місцевого самоврядування. 

8. Громадське оцінювання діяльності органів і посадових осіб 

місцевого самоврядування. 

9. Інші форми участі, що не суперечать закону. 

Докладніше про деякі форми участі — нижче. 

Загальні збори (конференція) жителів — зібрання всієї або частини 

громади, на якому можна вирішити питання місцевого значення. 

Скільки людей потрібно? 

 Для загальних зборів — понад 1/2 жителів із правом голосу, які 

проживають на території проведення загальних зборів. 

 Для конференції — понад 2/3 кількості делегатів, визначеної за 

квотою. 

Місцева ініціатива — можливість для жителів самостійно підготувати 

проєкт рішення. 

Місцева рада розглядає рішення (проєкт) на наступній черговій сесії.  

На сесію обов’язково запрошують людей, уповноважених загальними 

зборами / конференцією (членкинь / членів ініціативної групи з питань 

місцевої ініціативи), з правом виступу. 

Громадські слухання — зустріч із місцевими депутатками / депутатами 

та представницями / представниками місцевого самоврядування, на якій 
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можна обговорити питання місцевого значення та внести пропозиції щодо їх 

вирішення. 

Громадські слухання обов’язково проводять, коли потрібно: 

1. Прийняти статут громади або внести зміни до нього; 

2. Обговорити проєкт концепцій, програм, стратегій, планів (крім 

стратегічного плану розвитку громади та змін до нього), бюджету 

місцевого самоврядування та інші питання, визначені законом або 

статутом громади. 

Місцева влада розглядає пропозиції, внесені за результатами 

громадських слухань, протягом 30 календарних днів. 

Консультативно-дорадчий орган — допоміжний орган, який місцева 

влада утворює на постійній або тимчасовій основі для здійснення своїх 

повноважень. Діє на громадських засадах за колегіальним принципом. 

Рада з питань внутрішньо переміщених осіб (Рада ВПО) — одне з таких 

обʼєднань. 

Завдання Ради ВПО — реалізувати регіональну політику у сфері 

забезпечення і захисту прав та інтересів ВПО. Крім того, такі ради сприяють 

ефективній роботі громад і допомагають розвивати дієві механізми адаптації 

та інтеграції ВПО. 

Переселенці можуть брати участь у діяльності Ради ВПО, зокрема:  

 подавати свою кандидатуру до складу Ради ВПО; 

 брати участь у її відкритих засіданнях; 

 направляти пропозиції та ініціювати питання для розгляду на 

засіданні Ради ВПО. 

 Громадське оцінювання діяльності органів і представниць/ників 

місцевого самоврядування — форма громадського контролю, яка дає 

змогу аналізувати їхню роботу. 

Висновки та пропозиції, підготовлені за результатами оцінювання, 

розглядають: 

 виконавчий комітет за участю ініціаторок / ініціаторів оцінювання — 

протягом 30 робочих днів від дня їх надходження; 

 місцева рада — на наступній черговій сесії ради. 

Приклади успішного об’єднання ВПО 

 У Вінниці ВПО створили житлово-будівельний кооператив «Спільна 

справа» та за власні кошти звели будинок на 105 квартир. 

 У Мукачеві, Чернігові, Києві та Хмельницькому ВПО відкрили 

коворкінги «AwareZone» для місцевої молоді та ВПО. У 

хмельницькому коворкінгу за волонтерські кошти облаштували 15 

робочих місць з комп’ютерами. 

 ГО «Д.О.М.48.24» на Івано-Франківщині працює у трьох напрямах: 

захист прав жінок, розвиток культури, розвиток соціального 

підприємництва.  

Ініціативи організації: проєкти «Безпечні простори», «Центри підтримки 

та розвитку жінок», «Beauty Coworking», навчання для масажисток, 
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манікюрниць і тренерок, бізнес-курс, документальний театр, пікнік для ВПО, 

ярмарки вакансій, Форум жіночих історій, подкаст з історіями жінок, які 

зуміли вийти з кола домашнього насильства. 

 У селі на Кіровоградщині ВПО з Рубіжного та місцеві жителі 

об’єдналися в ініціативну групу, виграли грант і отримали техніку 

для обробки землі. Активісти працюють на своїх городах, 

обробляють покинуті ділянки та постачають свіжі органічні овочі 

родинам вимушених переселенців. 

 Три громадські організації з Донеччини утворили неформальну 

коаліцію «Інклюзивне Відновлення України», куди ввійшло 25 

громадських організацій із різних областей країни. Коаліція 

напрацьовує зміни до законодавства у сфері відновлення, щоб 

удосконалити механізми залучення громадськості до цих процесів.  

 БФ «Волонтерська спілка “ПОРУЧ”» розвиває культуру 

волонтерства, об’єднуючи людей для взаємодопомоги та підтримки. 

70% команди — ВПО із зони бойових дій або окупованих територій. 

 У Білоцерківській, Кам’янській, Кам’янець-Подільській та 

Рівненській громадах Ради ВПО розробили й допомагають 

впроваджувати місцеві програми інтеграції переселенців.  

 У новій редакції статутів Хмельницької та Луцької громад завдяки 

Радам ВПО передбачено, що переселенці можуть брати участь в усіх 

формах участі громадян у місцевому самоврядуванні. 

 У Кропивницькому та Полтаві Ради ВПО переконали владу 

відновити програми оздоровлення та відпочинку дітей і збільшити 

їхнє фінансування для охоплення дітей, які перемістились з 

окупованих територій та територій, на яких відбуваються бойові дії. 

Цю публікацію підготували за підтримки Агентства ООН у справах 

біженців (УВКБ ООН). Зміст цієї публікації виключно є відповідальністю 

Благодійної організації «Благодійний фонд “Стабілізейшен Суппорт 

Сервісез”» і жодним чином не відображає поглядів УВКБ ООН. 

Інформація актуальна станом на 31.01.2025. 

 

*** 

 

18.02.2025 

UNHCR Ukraine 

https://www.unhcr.org/ua/news/briefing-notes/unhcr-after-three-years-

war-ukrainians-need-peace-and-aid 

УВКБ ООН: після 3 років війни українці потребують миру та 

допомоги 

Це короткий виклад заяви Філіпа Леклерка, Директора Європейського 

регіонального бюро УВКБ ООН, якому приписується цитований текст, 

зробленої під час сьогоднішнього пресбрифінгу в Палаці Націй у Женеві. 
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ЖЕНЕВА - За три роки повномасштабна війна в Україні забрала тисячі 

життів, спричинила незліченні руйнування, роз'єднала сім'ї, завдала значних 

психологічних травм, зруйнувала економіку та інфраструктуру. 

 Лише за останні пів року понад 200 000 людей покинули свої домівки у 

східних регіонах України через збільшення кількості атак. Оскільки людські 

страждання продовжуються, надання негайної життєво необхідної допомоги 

найбільш постраждалим, а також можливостей для відновлення, необхідне як 

ніколи. 

 За оцінками Агентства ООН у справах біженців (УВКБ ООН) наразі 

10,6 мільйона українців є переміщеними через війну, що становить майже 

чверть довоєнного населення країни. Усередині України 3,7 мільйона 

переміщених осіб були вимушені залишити свої домівки, а 6,9 мільйона людей 

продовжують отримувати захист за кордоном як біженці. Понад 2 мільйони 

будинків по всій Україні, що становить 10% житлового фонду України, були 

пошкоджені або зруйновані. Неодноразові атаки на енергетичну 

інфраструктуру України залишають людей без світла і тепла та ще більше 

ускладнюють і без того напружену роботу місцевих служб.  Серед нещодавно 

переміщених осіб зростає вразливість людей похилого віку та осіб з 

інвалідністю, які часто стикаються з додатковими перешкодами у доступі до 

життєво необхідних послуг.  

Уже третій рік поспіль багато з найбільш уразливих груп продовжують 

шукати прихисток у місцях тимчасового проживання. Психічне здоров’я 

людей також зазнало серйозного впливу через постійну загрозу ракетних і 

дронових атак, тривалу розлуку з сім’єю та кумулятивну травму. Особливо 

вразливими є діти: 1,5 мільйона з них наражаються на ризик довгострокових 

наслідків для психічного здоров'я. Всередині України гуманітарної допомоги 

потребує 12,7 мільйона людей, що становить третина нинішнього населення. 

 За оцінками ООН, близько третини території України забруднено 

наземними мінами та боєприпасами. Вплив війни на економіку є значним - 

сільськогосподарські та промислові центри на сході були зруйновані, а 

приблизно 30 відсотків довоєнних робочих місць втрачено. Вирішення цих 

проблем, які біженці найчастіше називають ключовими перешкодами для 

повернення, має стати спільним пріоритетом. 

 За останні три роки УВКБ ООН надало життєво важливу допомогу 

мільйонам людей, постраждалим від війни. Працюючи у тісній співпраці з 

Урядом України, іншими агентствами ООН та місцевими партнерами, УВКБ 

ООН продовжує оперативно реагувати на нові обстріли та вимушене 

переміщення, зокрема, забезпечуючи місця для ночівлі одразу після обстрілів, 

надаючи першу психологічну допомогу та грошову підтримку, щоб придбати 

найнеобхідніше. У співпраці з іншими гуманітарними організаціями ООН 

УВКБ ООН доставило допомогу для 800 000 людей, що мешкають у 

прифронтових районах із ускладненим гуманітарним доступом. 

УВКБ ООН також залишається відданим партнером у зусиллях з 

відновлення України. Надання різного сприяння – від ремонту житла до 
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юридичної допомоги – є важливою допомогою, що допомагає людям 

відновитися, відбудувати життя та отримати доступ до державних послуг.  

Проблема фінансування існує вже тривалий час, однак зараз 

невизначеність щодо цього питання є особливо гострою. І знову від цього 

найбільше постраждають переміщені та постраждалі від війни родини, які 

ризикують залишитися без життєво необхідної допомоги саме тоді, коли вона 

їм найбільше потрібна. Підтримка широкого кола донорів має вирішальне 

значення для того, щоб УВКБ ООН могло продовжувати надавати екстрену 

допомогу, прихисток і захист тим, хто цього потребує. 

 За останні три роки країни, що межують з Україною, продемонстрували 

співчуття та зобов'язання, включивши біженців у свої національні системи. 

Біженці наполегливо працювали, щоб відновити своє життя у своїх нових 

громадах. Хоча 60% українців за кордоном кажуть, що планують колись 

повернутися додому, лише 5% планують зробити це найближчим часом. 

Люди, серед яких багато переміщених осіб з окупованих територій, очікують 

на покращення безпекової ситуації та створення житлових та економічних 

можливостей.  

Міжнародна підтримка біженців та приймаючих країн має вирішальне 

значення для підтримки надії. УВКБ ООН та його партнери 

продовжуватимуть працювати над тим, щоб гуманітарна допомога 

охоплювала тих, хто її найбільше потребує, ефективно та стабільно. 

 

*** 

 

19.02.2025 

БО “Благодійний фонд “РОКАДА” 

https://rokada.org.ua/prykhystok-u-khorostkovi-ternopilskoi-oblasti-teper-

pryimaie-pereselentsiv/ 

Прихисток у Хоросткові Тернопільської області тепер приймає 

переселенців! 

«Тут тихо й спокійно, зовсім не так, як вдома … Там вдень і вночі 

лунають вибухи», – каже пані Валентина з Добропілля. Ця історія – лише одна 

з багатьох, які зараз пишуться в стінах цього прихистку. Але ще рік тому тут 

було порожньо. Чому прихисток залишався без людей і хто допоміг змінити 

цю ситуацію? 

Прихисток, що стояв порожнім 

У 2023 році в Хоросткові був відремонтований великий будинок для 

переселенців, розрахований на 50 осіб. Ремонт здійснювався за підтримки 

іноземних донорів, і будівля була готова до прийому людей. Але чомусь 

прихисток залишався порожнім. Люди, які потребували даху над головою, не 

могли потрапити сюди, і приміщення так і не виконувало свою основну мету. 

Виявлення проблем і пошук рішень 

Команда СССМ нашого Фонду в Тернопільській області вирішили 

розібратися, чому цей прихисток не працює так, як мав би. Разом з 
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Представництвом Уповноваженого ВРУ з прав людини в Тернопільській 

області ми провели низку зустрічей з місцевою владою, донорами, які 

фінансували ремонт, а також з міжнародними організаціями, такими як УВКБ 

ООН. Ми виявили кілька факторів, які затримували запуск прихистку, та 

розробили детальний план для подолання цих проблем. 

Спільна робота дає результат 

Завдяки спільним зусиллям усіх зацікавлених сторін, у грудні 2024 року 

прихисток нарешті відкрив свої двері для перших чотирьох осіб, які втратили 

свої домівки через війну. Протягом січня та лютого 2025 року сюди прибуло 

ще більше людей, і на сьогодні тут проживають вже 24 переселенці, серед яких 

7 осіб з інвалідністю. 

Двері відкриті для всіх 

«Ми з дружиною приїхали в Хоростків місяць тому .. Нам тут тепло, 

дуже затишно, є все необхідне. І люди добрі та привітні», – говорить Олекій з 

Донецької області. 

Зараз двері прихистку в Хоросткові відкриті для внутрішньо 

переміщених осіб, і він поступово наповнюється людьми, які потребують 

житла. Ми продовжуємо працювати над тим, щоб створити умови для 

комфортного проживання та допомогти кожному, хто втратив усе через війну. 

Цей проєкт став можливим завдяки підтримці Агентства ООН у справах 

біженців в Україні та багатьом іншим партнерам і організаціям, які долучилися 

до процесу. Завдяки їхньому внеску ми змогли не тільки відновити будівлю, 

але й дати людям шанс на нове, безпечне життя. 

Ми висловлюємо щиру подяку всім партнерам та організаціям, які стали 

частиною цього проєкту, а також кожному, хто допоміг створити це місце, де 

люди можуть знайти тепло та підтримку в такі складні часи. Без вашої 

допомоги цей проєкт не став би реальністю. 

«Ми не тільки знайшли дах над головою. Ми знайшли нову родину», – з 

усмішкою додає пані Ольга, одна з перших мешканок, яка пережила багато 

труднощів, але тепер почувається вдома. 

 

*** 

 

18.02.2025 

МБФ "Карітас України" 

https://caritas.ua/news/karitas-ukrayiny-znovu-zapuskaye-velykyj-proyekt-

dopomogy-z-vidbudovy-zhytla/ 

Карітас України знову запускає великий проєкт допомоги з відбудови 

житла 

У співпраці з УВКБ ООН (Aгентством ООН у справах біженців в 

Україні) ми вже четвертий рік будемо ремонтувати оселі, які постраждали 

внаслідок російської агресії.  

Упродовж 2025 року через проєкт  «Житло для вразливих 

домогосподарств в Україні IV» надаватиметься така допомога:  
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 Ремонт пошкодженого помешкання; 

 Утеплення оселі для ВПО; 

 Грошова допомога на оренду житла для ВПО. 

Цей проєкт діятиме у 7-ми областях України: в Харківській, 

Дніпропетровській, Запорізькій, Херсонській, Миколаївській, Одеській та 

Житомирській областях.  

Допомога буде здійснюватися через мережу благодійних організацій 

Карітас України: Карітас Харків, Карітас Запоріжжя, Карітас Маріуполь, 

Карітас Кривий Ріг, Карітас Миколаїв, Карітас Одеса і Карітас Житомир.  

Нещодавно команди місцевих організацій зібралися на початкову 

зустріч проєкту. До них завітали представники партнера з УВКБ ООН.  

«Ми дуже задоволені цією співпрацею, тому що щоразу команди 

Карітасу перевиконують початковий план і допомагають більшій кількості 

людей», ‒ говорить старший радник з питань житла УВКБ ООН в Україні 

Річард Еванс.  

Протягом трьох днів початкової зустрічі команди місцевих Карітасів 

представляли результати проєкту за минулий рік та обмінювалися досвідом.   

«Проєкт – великий і нелегкий. Але люди його потребують, – розповідає 

керівник проєкту від Карітасу України Романа Маколович. – Цього року маємо 

ще більше роботи. Тому до нашого проєкту долучається команда Карітасу 

Маріуполь, яка працюватиме в Дніпропетровській області. У цій же області 

допомогу проєкту надаватиме і Карітас Кривий Ріг. Робота вже розподілена. 

Тепер готуємо наших працівників».  

Упродовж початкової зустрічі проводилися навчання з психологічної 

стійкості, безпеки та підзвітності. Обговорили складні питання та працювали 

в групах.   

Окрім соціальних працівників та інженерів у цьому проєкті з 

потребуючими працюватимуть і кейс-менеджери. Їхня робота визначати 

людей, яким буде актуальна допомога з грошовою допомогою на оренду 

житла.   

«Не всі готові брати на себе відповідальність у довгостроковій оренді 

житла. Причин може бути багато: відсутність стабільного заробітку, 

недостатній дохід для оренди, постійні обстріли міста або села, врешті-решт, 

тощо), – зазначає кейс-менеджер проєкту Карітасу Одеси Ольга Савостьянова 

– Надання допомоги з житлом насправді дуже індивідуальна справа. Тому до 

неї слід підходити комплексно. Іноді, наприклад, людина спроможна знайти 

достатній заробіток для оренди помешкання, але не зараз, на це в неї точно 

піде певний час. Але після пережитого вона може не вірити у власні сили і не 

знати, що в Карітасі є така допомога з орендою і що вона підходить за умовами 

проєкту. Тому моя задача виявити таких людей з-поміж всіх потребуючих».  

Хто може отримати допомогу через цей проєкт?   

 Сім’ї, чиє житло незначно було пошкоджене 24 лютого 2022 р. або після 

цієї дати внаслідок бойових дій.  
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 Сім’ї, які не отримували допомогу від держави або іншої організації на 

відновлення пошкоджень власного житла, яке постраждало від російської 

агресії.  

ТА  

 Сім’ї з доходом нижче 6318 грн/особа/місяць АБО які втратили джерело 

доходу.  

АБО  

 Родина відповідає одному або декільком із таких критеріїв уразливості:  

 Одинока матір/одинокий батько або опікун однієї дитини чи декількох 

дітей віком до 18 років;  

 Сім’я, у якій є вагітна жінка або мати з дитиною до 3 років;  

 Сім’я з 3 або більше дітьми;  

 Член родини має інвалідність або тяжке/ хронічне захворювання;  

 Самотня людина старшого віку (60+) або сім’я, яка складається з одного-

двох людей старшого віку, які не мають підтримки рідних. 

 

*** 

 

18.02.2025 

МБФ "Карітас України" 

https://caritas.ua/news/zadlya-zberezhennya-dytynstva-v-chasy-vijny-

spivpraczya-karitas-ukrayiny-ta-early-starters-international/ 

Задля збереження дитинства в часи війни: співпраця Карітас 

України та Early Starters International 

Дитинство дітей не можна поставити на паузу – воно відбувається тут і 

зараз. Саме тому Карітас України у партнерстві з Early Starters International 

об’єднали зусилля для створення безпечного простору для дітей раннього віку, 

які постраждали від війни. 

Early Starters International – це освітня гуманітарна організація, заснована 

в Ізраїлі, яка в багатьох країнах забезпечує маленьким дітям у кризових 

ситуаціях доступ до безпечного та підтримуючого середовища. У відповідь на 

повномасштабне вторгнення Росії в Україну, організація відкрила безпечні 

простори для українських біженців у Чехії, Польщі, Молдові, Ізраїлі, а з січня 

2023 року – і в Україні. Працює 5 їхніх просторів у Києві, Львові, 

Кропивницькому, Рівному та Сумах.   

Карітас України має свою мережу з 51 Простору дружнього до дитини, 

які працюють у 46 місцевих організаціях по всій Україні. Головними 

компонентами роботи просторів є забезпечення психосоціального супроводу, 

покращення доступу до альтернативних можливостей навчання та освітньої 

підтримки для дітей. Заходи в просторах відрізняються відповідно до 

конкретних потреб громади чи регіону, а також запитів від відповідних 

категорій населення. 
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Співпраця двох організацій дозволить впроваджувати найкращі 

практики роботи з дітьми, які пережили травму, а також підтримувати батьків 

у процесі адаптації. 

Що таке безпечний простір для дітей раннього віку? 

Безпечні простори – це середовища, що враховують унікальні потреби 

дітей, допомагають їм подолати наслідки стресу та війни, створюють 

можливості для гри, навчання та соціалізації. 

“Безпечний простір – це не просто місце, це атмосфера підтримки, 

довіри та розвитку. Ми бачимо, як наші команди ростуть професійно, 

набуваючи важливих навичок для ефективної роботи з дітьми, – зазначає 

Зоряна Лукавецька, керівниця напрямку “Освіта, формація та захист дітей” 

Карітасу України. – Важливо, щоб кожен фахівець не лише знав, як діяти, але 

й відчував відповідальність за створення такого середовища“. 

Безпечні простори виконують декілька ключових функцій: 

 створюють інклюзивне середовище, де кожна дитина відчуває 

підтримку та захищеність; 

 допомагають подолати наслідки травматичних переживань через 

спеціальні методики; 

 підтримують батьків, надаючи їм професійний супровід і можливість 

тимчасового перепочинку. 

У цих просторах працюють фахівці, які володіють методиками роботи з 

дітьми, що пережили кризові ситуації. 

Усі заходи та програми, реалізовані в межах співпраці Карітасу та Early 

Starters International, ґрунтуються на таких принципах: 

 Гідність людини – кожна дитина має право на повагу та підтримку; 

 Адаптивність – програми адаптуються до різних культурних 

контекстів та особливостей місцевих громад; 

 Персоналізація – індивідуальний підхід до кожної дитини, з 

урахуванням її потреб і здібностей; 

 Інклюзія – рівний доступ до освітніх ресурсів та підтримки для всіх 

дітей. 

Навчання для фахівців Карітасу – нові можливості для підтримки 

дітей 

У грудні 2024 року в рамках співпраці Карітасу та Early Starters 

International було проведено чотириденне інтенсивне навчання для 46 

працівників Карітасу. 

“Те, що відбувається в Ізраїлі в умовах тривалої колективної травми, і 

те, що відбувається в Україні зараз, дуже схоже і погано впливає на дітей. Тож 

створення спільноти фахівців, які розуміють, як працювати з дітьми в умовах 

викликів і стресу, – це величезний крок вперед. Ми вдячні за можливість 

спільно розвивати та підтримувати ініціативи, що змінюють життя дітей та 

їхніх родин“, – підкреслює Юлія Хромченко, координаторка програми для 

Східної Європи в організації Early Starters International. 

Навчання включало: 
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 ознайомлення з концепцією безпечного простору для дітей раннього 

віку та його принципами; 

 відвідування львівського простору ESI для обміну досвідом; 

 опрацювання теми стресу та його впливу на дітей; 

 використання моделі Basic PH для підтримки дітей у кризових 

ситуаціях; 

 впровадження практик зниження стресу та роботи з травмою. 

Учасники навчалися створювати та реорганізовувати безпечні простори, 

працювали над методиками подолання стресу через арт-терапію, гру та 

мультимодальну модель Basic PH, а також розробляли проєкт щомісячної 

програми активностей для дітей та їхніх батьків. 

Важливим етапом навчання стало практичне відпрацювання отриманих 

навичок, зокрема створення серії навчальних відео з найкращими практиками 

для інклюзивного безпечного середовища. 

“Це навчання стало справжнім поштовхом для наших команд. Ми не 

просто обговорювали теорію, а змогли відпрацювати реальні кейси, побачити, 

як ті чи інші методики діють у життєвих ситуаціях. Це дає впевненість і 

мотивацію рухатися далі“, – ділиться Марина Мартиненко, менеджерка 

проєктів Карітасу України. 

Наступні кроки: розширення безпечних просторів 

Карітас України у партнерстві з Early Starters International продовжує 

розвивати підходи до створення безпечних просторів для дітей, які 

постраждали від війни. 

Одним із важливих результатів цієї співпраці стало облаштування 

дитячого садочка у Карітасі Львів. Цей простір допомагає дітям відновити 

відчуття стабільності, повернутися до навчання та розвиватися у здоровому 

середовищі. 

Спеціально підготовлені фахівці супроводжують дітей та їхніх батьків, 

забезпечуючи комплексну підтримку не лише у Львові, а й в інших осередках 

Карітасу, де цільовою групою є дошкільнята. 

«Дитинство не може чекати. Завдяки цій співпраці воно триває у безпеці 

та турботі, – підсумовує Зоряна Лукавецька. – Вже вкотре ми переконуємося, 

що ми не одні у нашій справі. Це дуже нам допомагає. Варто робити свою 

справу, а по дорозі до нас приєднаються однодумці, донори та інші люди. 

Дякую, Early Starters International, що ви поряд з нами на цьому шляху». 
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20.02.2025 

NV.ua 

https://nv.ua/ukr/ukraine/events/groshova-dopomoga-2025-hto-i-de-

mozhe-otrimati-10-800-grn-na-osobu-novini-ukrajini-50491686.html 

 

Грошова допомога 2025. Хто і де може отримати 10 800 грн на 

кожного члена сім'ї 

Громадська організація Лампа у співпраці з Данською радою у справах 

біженців (DRC) завдяки фінансуванню від Данського агентства міжнародного 

розвитку надає багатоцільову грошову допомогу жителям Семенівської 

територіальної громади Чернігівської області. 

Грошову допомогу у розмірі 10 800 грн на особу (максимально надається 

на п’ять осіб у сім'ї) можуть отримати внутрішньо переміщені особи (ВПО), 

які проживають у Семенівській громаді та отримали цей статус у період з 

серпня 2024 року до лютого 2025 року, якщо вони належать до однієї з 

категорій: 

 члени домогосподарства (сім'ї), очолювані однією особою, 

принаймні з однією дитиною або членом сім'ї віком від 55 років; 

 домогосподарства (сім'ї), у складі яких є люди з інвалідністю. 

До складу домогосподарства можуть входити: 

 голова домогосподарства; 

 дружина/чоловік; 

 його/її діти до 23 років; 

 його/її батьки; 

 його/її дідусь і бабуся, тільки якщо вони знаходяться на їхньому 

утриманні. 

Іншим родичам слід реєструватися окремо. 

 

https://nv.ua/ukr/ukraine/events/groshova-dopomoga-2025-hto-i-de-mozhe-otrimati-10-800-grn-na-osobu-novini-ukrajini-50491686.html
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